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روزنامه صبح ایران

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم :

تقاطع 15 خرداد تا پایان 
آبان ماه  افتتاح  می شود

سردار سلامی:

توسعه قدرت دفاعی     کشور متوقف نمی شود

چرا اعضای جبهه پایداری روزه سکوت گرفته اند؟

سکوت برای 
فراموشی گذشته یا 
مخفی کردن راهبرد

رئیس اداره معادن سازمان صنعت معدن تجارت استان قم :

احیای دریاچه نمک 
نیازمند سرمایه گذاری 

هزار میلیارد تومانی

جریان پایداری برای اینکه از فرمول فراموشی استفاده 
کرده و به گونه ای رفتار کنند که مردم اقدامات و اظهارات 
آنها را در چند سال گذشته فراموش کنند، در موضع سکوت 
خود را قرارداده اند تا به گونه ای گذشته فراموش شود. اندك 
اندك به انتخابات سال 96 نزدیك می شویم. انتخاباتی که برای 
جریان حاکم یعنی اعتدالیون بهترین فرصت است تا برای 
بار سوم در چند سال اخیر مخالفان و رقبای خود را زمین 
بزنند. بدون شك روحانی و یارانش که طعم 8 سال دوری 
از قدرت اجرایی را چشیده بودند، نمی خواهند که مجدد به 
این وضعیت دچار بشوند.البته ناگفته نماند با برخی اقدامات 
موفقیت شیخ  آن  اطرافیان  نیز  و  روحانی  کابینه  اعضای 
دیپلمات را به هاله ای از ابهام برده است و دیگر نمی توان گفت 
که با حضور رقیبی قوی در عرصه بدون شك روحانی رقابت 

را در دور اول و بدون هیچ وقفه ای به پایان خواهد رساند...

رئیس اداره معادن سازمان صنعت معدن تجارت استان قم 
گفت: بیش از 1000 میلیارد تومان سرمایه  گذاری برای احیای 
دریاچه نمک نیاز است. محمدنقی کاظم زاده ، در رابطه با 
احیای دریاچه نمک و ظرفیت های ارزشمند آن افزود: این 
دریاچه از جمله مطالبات استان و از پروژه های کلان در سطح 

کشور جهت سرمایه گذاری و راه اندازی است.
وی در مورد فعالیت های زیر بنایی سرمایه گذاری در دریاچه 
نمک گفت: در حال حاضر در مرحله ایجاد جاده های دسترسی 
به سمت دریاچه و انجام امور زیر بنایی در احیای پروژه و جذب 
سرمایه گذار هستیم.  کاظم زاده با اشاره به فازبندی احیای 
دریاچه نمک و سرمایه گذاری آن، افزود: نمی توان برآورد دقیقی 
از میزان سرمایه گذاری داشت و شرکت های پیمانکاری در حال 
برآورد هزینه های اجرایی پروژه هستند. وی، این دریاچه را دارای 
پتانسیل های مختلف و مواد معدنی با ارزش توصیف کرد و افزود: 
این دریاچه سرشار از منیزیم، پتانسیم، سدیم، مشتقات کلر، 
ایکیوم و سایر مواد به دست آمده از شورآبها است که بسته به فاز 

سرمایه گذاری و نیاز بازار به آن توجه خواهد شد...
جزئیات بیمه تکمیلی فرهنگیان

حاجی عضو شورای عالی اصلاح طلبان :

ضرورتی ندارد روحانی 
بگوید اصلاح طلبم

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم آخرین 
وضعیت پروژه های شهر قم را که تا پایان سال به بهره برداری 

می رسد، تشریح کرد. 
علیرضا قاری قرآن ، با اشاره به پیشرفت جلوتر از جدول 
زمان بندی درباره پروژه تقاطع غیرهمسطح امام علی)ع( اظهار 
داشت: این پروژه بالغ بر 78 درصد پیشرفت فیزیکی داشته که 

عرشه پل نصفه کامل شده و یک سوم دهانه پل دوم هم در حال 
آرماتوربندی و تکمیل است.وی بابیان اینکه پیمانکار متعهد شده 
تا یک ماه آینده این پروژه را تحویل دهد، خاطرنشان کرد: در 
کنار پیشرفت عرشه، رمپ و لوپ های در طرف شرق و داخل 
شهر باقی مانده است که پیش بینی می کنیم تا پایان آبان ماه 

پروژه به صورت کامل افتتاح شود...

  اجماع  اصلاح طلبان بر انتخاب روحانی از روی ناگزیری نیست
  قالیباف  کاندیدا شود قطعا از دوره قبل رای کمتری می آورد 

  تحرکات انتخاباتی احمدی نژاد نوعی فرار به جلو است
  اصولگرایان میانه رو کاندیدای  بهتر از روحانی ندارند

  گزینه تندروهای اصولگرا احمدی نژاد است
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عکس: مجتبی محمد لو8

ائمه جمعه درباره خدمات دولت
 به مروت و انصاف سخن بگویند

سخنگوی دولت:

2

7

8

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان ستاد سرشماری عمومی نفوس و 
مسکن، اعضای شورای عالی آمار کشور و مدیران مرکز آمار ایران، »آمار و اطلاعات 
دقیق، متمرکز و علمی« را پایه اصلی در تصمیم گیری کارآمد برای کشور 
خواندند و خاطرنشان کردند: همه مردم عزیز باید به طور جدی در طرح 

مهم سرشماری عمومی مشارکت کنند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای پیش از ظهر دیروز - سه شنبه - در 
این دیدار با تاکید بر اهمیت طرح سرشماری عمومی، آمار را 

ضرورتی قطعی و اصلی برای برنامه ریزی در خصوص منابع و نیازهای متنوع و گسترده 
کشور دانستند. ایشان افزودند: آحاد مردم عزیز برای آن که تصمیم گیری ها در کشور، 
»درست، به جا و کارآمد« باشد، هم در این طرح مهم شرکت کنند و هم آمار و اطلاعات 
مورد نیاز را به صورت دقیق در اختیار دستگاه های آماری قرار دهند و آمارها نیز همچنان 
که مسئولان گفته اند جنبه محرمانه دارد. رهبر انقلاب اسلامی در ادامه خطاب به متولیان 
آمار در کشور خاطرنشان کردند: در آمارها هم باید وضعیت موجود تبیین شود و هم »روند 
تغییرات« شناسایی شود تا در روزگار کنونی که سرعت تغییرات در آن بسیار زیاد است، 

مسئولان و تصمیم گیران کشور در اثر تغییر روندها غافلگیر نشوند.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان ستاد سرشماری نفوس و مرکز آمار ایران؛

همه مردم به طور جدی در طرح سرشماری مشارکت کنند
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 چرایی حمله به »روحانی«

آنچه مسلم است، این است که حمله به دولت در ماه های 
اخیر شدت گرفته است. 

 باید اذعان کرد که حملات به دولت روحانی بســیار 
بیشتر از حمله به رئیس دولت اصلاحات است. این حملات 

دقیقاً بعد از ۷ اسفند ۱۳۹۴ شدت گرفت.
زمانی که اصولگرایان با شكست سنگین در انتخابات مواجه شدند و به ویژه در تهران و 
شهرهای بزرگ و مراکز استان ها نتوانستند نماینده های خود را به مجلس بفرستند، یقین 
پیدا کردند که عدم اقبال مردم به اصولگرایان تندرو زیاد شده است و با توجه به این واقعیت 
تكلیفشان برای انتخابات اردیبهشت ۹۶ روشن شد که هیچ شانسی در این شرایط ندارند. 
فارغ از اینكه چه کسی را نامزد کنند و اینكه کاندیدایشان آقایان پرویز فلاح، باهنر، سعید 
جلیلی، علی لاریجانی، دکتر ولایتی حدادعادل یا هر چهره دیگری باشد، آنان دریافتند 
که شانسی برای پیروزی در انتخابات ۹۶ ندارند و هرکدام از این چهره ها اگر مقابل حسن 

روحانی قرار گیرند، شكست خواهد خورد. 
این واقعیت آنان را بر آن داشت تا یك حمله گازانبری و سنگین علیه دولت روحانی 
شــروع کنند و با اســتفاده از رادیو و تلویزیون، برخی از تریبون ها و مطبوعات لوله توپ 
سنگینشان را به سمت روحانی نشانه گرفتند. تنها کافی است که به یك نمونه اشاره کرد و 
آن صحبت مكرر درباره فیش های حقوقی برای هجمه به دولت است. در مورد اخیر باید به 
صحبت هایی اشاره کرد که در برخی تریبون های عمومی مطرح می شود. البته دولت باید 
دراین باره جدیت بیشتری نشان دهد، اما روزی نیست که دو یا سه بار دراین باره، مطلبی 
از رادیو و تلویزیون نشــنویم و من تردیدی ندارم که بهره برداری سیاسی از این ماجرا تا 
اردیبهشــت ۹۶ ادامه پیدا می کند. سنگر دیگری که اصولگرایان علیه دولت گشوده اند، 

مسئله برجام است.
وزارت امور خارجه، ســازمان انرژی اتمی، آژانس بین المللی انرژی هســته ای یا ۵+۱ 
به عنوان داوران برجام باید بگویند نقص برجام صورت گرفته است و برای این موضوع اقدام 
لازم انجام دهند. دراین باره این نكته را نمی توان ندیده گرفت که اگر به واسطه برخی قوانین 
و مقررات، خارجی ها در ایران سرمایه گذاری نمی کنند، علاوه بر اینكه به وضعیت اقتصادی 
خودمان برمی گردد، ناشی از کارشكنی های ایالات متحده است؛ اما انتقادات اصولگرایان به 
دولت به همین مواردی که به آن اشاره شد، خلاصه نمی شود. برای نمونه اینكه در روز های 
اخیر شاهد بودیم آقای توکلی باز تیغ از نیام برکشیده و اشاره به توافقات و قراردادهای بین 
وزارت نفت و شرکت های خارجی دارد، در این راستا قابل بررسی است. ایشان می توانست 

بگوید این بند، تبصره یا ماده درست نیست و باید درست شود. 
چنان که شاهدیم بررسی های غیرکارشناسی سبب شد که قطر سال ها از میدان گازی 
مشترك در پارس جنوبی، بهره برد که تحریم ها و ضعف تأسیساتی دلیل آن بود. همچنین 
می بینیم که عراق، بحرین، عربستان و... درزمینهٔ موضوعات نفتی روبه جلو حرکت می کنند 
اما آقای توکلی یک بار مطرح نكرد که درنتیجه فقدان سرمایه گذاری در حوزه انرژی در 
۱۰ سال چقدر ضرر کردیم و به جای آن و درحالی که هنوز شرکت غربی پایش به فرودگاه 
نرسیده، بیانیه صادر می کند. با توجه به این هجمه ها جا دارد در وهله نخست در شرایط 
فعلی، رئیس دولت اصلاحات، آقای هاشمی و چهره های اصلاح طلب واقعاً هر چه پررنگ تر و 
قرص و محكم تر پشت روحانی و دولت او بایستند. دوم اینكه اصولگرایانی که تصور می کنند 

با تخریب دولت ۱۹ میلیون رأی در سبد آن ها ریخته می شود سخت در اشتباه هستند.

 

فاصله سوریه تا صلح

توافق آمریكا و روســیه برای اجرای طرح آتش بس در 
سوریه ممكن است روزنه ای از امید را در این سرزمین جنگ 
زده بگشاید اما خوش بینی به آن چندان ممكن نیست. به 
عبارت دیگر اگر این تحلیل واقعی باشــد که پایان جنگ 

خانگی در سوریه با اراده و تصمیم مشترک امریكا و روسیه ممكن است با این وجود هردو 
قدرت برای خاموشی شعله های برافروخته، راه آسانی پیش رو ندارند. 

سوریه صحنه منازعه مطالباتی متعارض و مصالحه ناپذیر است که همه طرف ها در ایجاد 
آن سهیم بوده اند. مشكل سوریه زمانی شكل گرفت که بانیانش کمترین تصور را در فرایند 
و بالتبع چگونگی پایان آن در نظر داشتند. جنگ خانگی سوریه هنگامی شعله ور شد که 
مطالبات از شكل معمول "چانه زنی و سازش" به خشونت و براندازی ساختار نظام سیاسی 
تغییر شكل داد. این وضع با حمایت قدرت های بیرونی تشدید شد. اکنون می توان به جرأت 
گفت؛ هریک از جریان های فعال در سوریه به نمایندگی از قدرت های بیرونی به جنگ برای 

اهدافی مشغولند که الزاما هیچ ربطی به منافع سوریه و کیان این کشور ندارد. 
غالب جریان های فعال در ســوریه از طرح آتش بس ۱۰ روزه حمایت کرده و متعهد 
به ایجاد تسهیلات برای کمک رسانی به مردم غیر نظامی شده اند. در این مدت قرار است 
بمباران های هوایی، آتش توپخانه ها و پیشروی جناح های رقیب به مواضع یكدیگر متوقف 
شود. همچنین در صورت موفقیت آتش بس، جبهه  مشترک امریكا و روسیه علیه مواضع 
داعش و النصره وارد عمل می شود. تحقق این منظور بی گمان مراحل بعدی توافق ژنو را 
در دستور کار قرار می دهد؛ مراحلی که هنوز هیچ یک از طرف های امریكایی و روسی به 

صراحت از آن سخن نگفته اند. 
اجرای طرح توافق ژنو با چند مانع اصلی روبروست؛ اینكه در خوش بینانه ترین حالت 
ممكن اســت آتش بس در مدتی محدود و تنها برای ارسال کمک ها به مردم غیرنظامی 
صورت گیرد. اما در همینجا نیز همه طرف ها موافق آتش بس نیستند. برای مثال گروه 
"احرار شــام" عدم پایبندی خود را به آتش بس اعلام کرده اســت. هنوز مرز معلومی 
میان گروه های تروریستی با نیروهای به رسمیت شناخته شده از سوی طرف های توافق 
وجود ندارد. این در حالی است که نیروهای جنگجو چنان در هم تنیده اند که به راحتی 
نمی توان فضای کاملی را از مرز مشمول آتش بس تصویر کرد. در این حال به رغم حمایت 
دولت های ذینفع در تحولات سوریه، نمی توان با قاطعیت اطمینان داد که سرانگشتان آنان 
در جبهه های جنگ از آتش بس حمایت می کنند. عربستان و ترکیه اصلی ترین نیروهای 
ایذایی را در اختیار داشــته و همچنین بیشترین نگرانی را در هرگونه توافق نهایی برای 

بازگشت صلح به سوریه دارند. 
اگر به نتیجه آتش بس خوش بین باشیم و ادامه آن به پایان کشتار مردم غیر نظامی و 
سرکوب جبهه النصره و داعش بینجامد، آنگاه صورت بندی اوضاع در فضای عمومی سوریه، 
سخت ترین بخش مساله می شود. این بخش تلاش برای بازگشت به نقطه صفر آغاز بحران 
در این کشور زخمی است؛ یعنی امكان تغییر فضای جنگ و دشمنی به وضعیت چانه زنی و 
سازش در چارچوب مطالبات اصلاحگرانه سال های 2۰۱۱ و 2۰۱2 . بازگشت به نقطه صفر 
راه آسانی نیست. تغییر مطالبات و منفعت جویی قدرت های بیرونی، راه هرگونه سازش در 

چارچوب حفظ کیان سرزمینی سوریه را به سختی ممكن می کند. 
آتش بس اتفاق مبارکی اســت که می تواند مردم رنجدیده و زخمی از جنگ خانگی 
سوریه را کمی التیام دهد اما خواست بزرگ سوری ها پایان جنگ و استقرار صلح است؛ 

خواستی که هنوز دور از دسترس است.

آیت الله محسن غرویان :

احمدی نژاد شانسی برای پیروزی ندارد 
آیت الله محسن غرویان معتقد 
اســت که اصولگرایان باتوجه به 
اختلاف درونی شدیدی که دارند 
به کاندیدای واحدی برای انتخابات 
ریاست جمهوری آینده نخواهند 

رسید.
این استاد حوزه و دانشگاه در 
گفت و گو با »انتخاب« در مورد 
احكام صادره توسط رئیس جمهور 
سابق گفت: نمیدانم این صحبت 
ها به چه معناست و چرا چنین 
احكامی را صادر کردند و آیا اصلا 
این موضوعات در محدوده کاری 
ایشان هست یا خیر؟ واقعا جای 
سوال و ابهام دارد.وی ادامه داد: نباید به راحتی از سخنان و اقدامات احمدی نژاد عبور کرد. 
به نظرم، می توان از این صحبت ها این برداشت را کرد که می خواهند در خود دولت یک 
دولت دیگر را تشــكیل دهند. من خیلی وجه قانونی و وجیهی برای این حرف ها و این 
حرکات نمی بینم، البته احمدی نژاد یک روحیه ای دارد که خود رای و مستقل عمل می 
کند و خیلی توجهی به مسائل حاشیه خودش ندارد و تنها میخواهد قدرت را در دست 
بگیرد. غرویان تصریح کرد: احمدی نژاد به دنبال این است که دوباره تحت هر شرایطی که 
شده است قدرت را دوباره در دست بگیرد و فرقی هم نمی کند که چه حاشیه ای برایش 
درست شود.وی ادامه داد: با توجه به فضایی که آقای روحانی در جامعه بوجود آورده، به 
نظر می رسد احمدی نژاد شانسی برای پیروزی نداشته باشند ولی یک عده ای هستند که 
می خواهند ایشان همچنان در جامعه ، قدرت و در صحنه باشد به همین دلیل هر اتفاقی 
می افتد از طریق فضای مجازی اعلائم می کنند.این استاد حوزه خاطرنشان کرد: برخی 
افراد به کمک احمدی نژاد می آیند و به مردم أمارس دروغ از محبویت و پایگاه اجتماعی 
ایشان می دهند. این موضوع باعث رعب و وحشت مردم در جامعه می شود.غرویان با اشاره 
به اختلافات در درون جامعه روحانیت مبارز گفت: اصولگرایان و جامعه روحانیت در تلاش 
هستند که به وحدت برسند ولی روحیه همكاری در بین این افراد خیلی ضعیف است. با این 
روحیه تخریبی که دارند و مدام حرف های ضد و نقیض می زنند، بعید است که به وحدت 
برسند. به نظر میرسد که اصولگرایان دوباره شكست خواهند خورد و نمی توانند به یک نفر 

خاص در انتخابات سال آینده برسند. 

سردار سلامی:

توسعه قدرت دفاعی     کشور متوقف نمی شود
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ایران اسلامی در حال ساختن 
یک تمدن بزرگ است و سپاه نیز در توسعه قدرت دفاعی و بازدارنده خود هرگز متوقف 

نخواهد شد. 
سردار حسین سلامی روز سه شنبه درآئین الحاق نخستین شناور بالگرد بر به نیروی 
دریایی سپاه افزود:ایران اسلامی درحال ساختن سازه های قدرتی بزرگ است که بتواند 
میدان موازنه حقیقی را به نفع مسلمانان تغییر دهد.وی یادآورشد: سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در سواحل شمالی خلیج فارس از اقتدار دریایی ملت بزرگ ایران دفاع می کند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اضافه کرد:نیروی دریایی سپاه تجلی 
اراده ملت بزرگ ایران برای دفاع از ارزش های حیاتی خود است.سردار سلامی اظهارداشت: 
ما تصمیم گرفته ایم مادامی که دشمنان خدا بخواهند علیه مسلمانان یا ملت مسلمان ایران 
توطئه کنند؛ همواره درمقابل آنها بایستیم .وی گفت: در همین راستا امروز میدان های نبرد 
و دفاع علیه دشمنان مسلمانان را به اقصی نقاط عالم توسعه داده ایم.جانشین فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اضافه کرد: ما مصمم هستیم که جهاد کبیر را ادامه دهیم و 
استمرار این جهاد تا فتح آخرین سنگرهای کلیدی ادامه خواهد یافت.سردار سلامی گفت: 
انجام این مهم ناشی از وصیت امام راحل و بیرق داری امروز رهبرعظیم الشان انقلاب برای 
هدایت امت اسلام و نجات جهان اسلام از برده داری مدرن از زیر ستم جاهلانی است که 
می خواهند جهل و ناتوانی را در جهان اسلام ریشه دار کنند.وی با اشاره به توان و قابلیت 
های بالای عملیاتی شناور بالگردبر شهید ناظری افزود: امروز برای نیروی دریایی سپاه روزی 
پرافتخار و از جمله ایام الله این نیرو است که یكی از جلوه های هنرمندی مردان اندیشمند 
تحقق یافته و صحنه دریا ها امروز شاهد حضور یكی دیگر از این پدیده هاست.جانشین 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد:بدون شک این شناور بالگرد بر با قابلیت 
عمق دریانوردی هزاران کیلومتری که درخود نهفته دارد یكی از تجلیات مردان دریادل 

نیروی دریایی سپاه است که می خواهند همواره بر جبین ملت ایران مهر افتخار بنشانند.

وزیر اطلاعات: 

پرهیز از برخوردهای سلبی باعث آرامش در 
دانشگاه ها شد

وزیر اطلاعات، احساس امنیت و آرامش روانی را در کنار حفظ امنیت ضروری دانست 
و گفت: آنچه که باعث شــد در ســال های اخیر شاهد آرامش و امنیّت در محیط های 
دانشگاهی باشیم، رفتار توام با احترام و کرامت با دانشجویان و پرهیز از برخوردهای سلبی 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی روز سه شنبه در همایش نمایندگان وزیر 
علوم در هیئت های نظارت دانشگاه ها، افزود: در این نوع از نظم و امنیت است که فرهنگ 

جامعه رشد می کند و جامعه روز به روز دین مدارتر و با ایمان تر می شود.
علوی گفت: آنچه که موجب بی نظمی و ناهنجاری می شود، تحقیر شخصیت انسان 
ها و بی احترامی است و آنچه که موجب آرامش و امنیّت است احترام به همدیگر و پرهیز 
از تخریب شخصیت دیگران است.وزیر اطلاعات تصریح کرد: بر همین اساس در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در سال گذشته نیز وزارت اطلاعات کوشید تا فضای جامعه شاهد 
تخریب نامزدهای انتخاباتی نباشد و نتیجه این اقدام نیز همانگونه که مشاهده شد برگزاری 

با آرامش انتخابات در سراسر کشور بود.
علوی با تاکید بر حفظ حرمت و شخصیت دانشجویان در همه برخوردهای محیط 
دانشــگاهی افزود: اگر با سوالات و شبهه دانشــجویان مواجه شدیم باید با استدلال و 
منطق او را اقناع کنیم زیرا قطعاً در صورت برخورد سلبی، با همراهی او مواجه نخواهیم 
شد.وی خاطرنشان کرد: حفظ شان و کرامت انسان ها یک تاکتیک ابزاری نیست بلكه 
دستور دین مبین اسلام است و حفظ شان انسان ها اقتضاء می کند که با او با احترام 

و ادب رفتار شود.

رحیم صفوی :

هرگز نباید به سوی تنش با عربستان حرکت کنیم 
دســتیار و مشــاور عالی فرماندهی معظم کل قوا با بیان این که "باید روابط مان را با 
کشورهای عمان، کویت و حتی قطر بیش تر کنیم" تصریح کرد: هرگز نباید به سوی تنش 

با عربستان حرکت کنیم.
سردارسرلشكر رحیم  صفوی روز دوشنبه در نشست مشترک مؤسسه آینده پژوهی 
جهان اســلام و مرکز آموزش و پژوهش های بین المللی وزارت امور خارجه ایران با اشاره 
به رقابت عربستان با ایران در منطقه گفت: در حوزه ژئوپلیتیک خلیج فارس، ما یک رقیب 
اســتراتژیک به نام عربستان سعودی داریم. مخصوصاً در وضعیت فعلی شان با مدیریت 
آمریكایی ها یا شاید صهیونیست ها. به نظر من می خواهند با ایران یک روابط تنش آلود 

به وجود آورند.
وی ادامه داد: ســعودی ها نسبت به افزایش وزن ژئوپلیتیكی ایران معترض هستند و 
شكست های خود در ســوریه، عراق، لبنان و حتی در یمن را به گردن ایران می اندازند. 
در حالی که این نتیجه سیاست های نه چندان خوب آنها و خرید سلاح و غیره بر مبنای 
پول های زیاد نفتی است. ضمن این که ایران تا به حال بسیار خویشتن داری کرده است. 
در جنگ ۸ ساله بیش ترین دولت هایی که به عراق کمک کردند، عربستان و کویت بودند. 
میلیاردها دلار را به عراق دادند و عراق این پول ها را تبدیل به موشک و بمب علیه ایران کرد 

که در شهادت 2۰۰ هزار نفر شهید ایران شریک است.
دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا تصریح کرد: عربستان تا به حال فجایع 
بزرگی برای حجاج ما به وجود آورده اســت که نمونه اش فاجعه منا و شهادت چند صد 

ایرانی در سال قبل بود.
بنا بر گزارش العالم، صفوی دربارۀ راهكار مدیریت شرایط کنونی هم تأکید کرد: به هر 
جهت در این حوزه پیشنهاد من این است که ما باید روابط مان را با کشورهای عمان، کویت 
حتی قطر بیش تر کنیم و در رابطه با سعودی ها مدارا کنیم. ما به هیچ وجه نباید به سمت 
تنش با سعودی ها حرکت کنیم. صلح، امنیت و قدرت برتر خلیج فارس از آنِ ماست که این 

را آمریكایی ها هم می دانند.

حجاریان: 

مرتضوی شرایط قبول توبه را بجای آورد
سعید حجاریان خواستار رعایت قاعده فقهی »اقرار العقلاء علی انفسهم« در مورد سعید 

مرتضوی شد .
این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نامه  عذرخواهی سعید 
مرتضوی در ارتباط با وقایع بازداشتگاه کهریزک، اظهار کرد: آقای مرتضوی در این نامه از 
کشته شدگان حوادث بازداشتگاه کهریزک به عنوان شهید یاد کرد، نفس استفاده از واژه 
شهید، از سوی او به منزله اقرارش بر به وقوع پیوستن آن جنایت هولناک است.حجاریان 
ادامه داد: وی در این نامه پنج بندی گفته؛ وقایع کهریزک حوادثی غیر عمد بوده است، 
پس در نهایت او به دست داشتن در این حادثه اقرار کرده  و مقصر محسوب می شود، اما  
قبلا اعلام کرده  بود از ماجرای کهریزک خبر نداشته است. در هر صورت بر اساس قاعده 
فقهی »اقرار العقلاء علی انفسهم« ، قاضی می تواند بر پایه  اقرار کردن شخص متهم، برای 
او حكم صادر کند.این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: سعید مرتضوی اعتقاد دارد حوادثی 
که در زمان دادستانی او رخ داده است، غیر عمد بوده؛  پس او حكم قتل غیر عمد را باید 

قبول داشته باشد.
حجاریان همچنین یادآور شد : اگر از عذرخواهی مرتضوی توبه تعبیر شود، باید از او 
انتظار اجرای شرایط قبول توبه را مطابق آنچه در اسلام آمده است داشته باشیم.وی در 
ارتباط با ضرورت اجرای شرایط توبه توسط مرتضوی تصریح کرد: او اول باید قول بدهد که 
دیگر آن گناهان را تكرار نكند، دوم باید آن ها را جبران کند. در گام سوم بر اساس شرایط 
توبه از گناه، هر آنچیزی که از آن فسادها به دست آورده را باید پس دهد؛  اگر آدم کشته، 
قصاص شود، اگر معاونت در قتل داشته حكم بگیرد و غرامت بدهد، به هر حال باید بر اساس 

قواعد فقهی و قانونی مجازات شود.

عضو فراکسیون ولایت مجلس : 

از تشکیل فراکسیون سوم احساس 
خطری نمی کنیم

عضو فراکسیون ولایت مجلس گفت: همه تلاش این بود که فراکسیون مستقلین شكل 
نگیرد اما بالاخره این اتفاق افتاد ولی بازهم این جدایی را انشقاق بین نیروهای اصولگرا در 

مجلس دهم نمی دانیم. 
محسن کوهكن در مورد تشكیل فراکسیون سوم در مجلس شورای اسلامی گفت:این 
دوستان که فراکسیون سوم را تشكیل داده اند، تشكیل شورای هماهنگی بین فراکسیون 
مســتقلین و ولایت را نیز مطرح کرده اند، از همین منظر هم معتقدیم که تشكیل این 
فراکسیون را نباید برچسب انشقاق زد و تصور کرد که مواضع و دیدگاه های ما متفاوت است 

بلكه دوستان تشخیص دادند که در قالب این فراکسیون مسائل را پیگیر کنند.
وی در مورد اینكه آیا با تشكیل فراکسیون سوم تعداد نمایندگان اصولگرا در اقلیت قرار 
نمی گیرند، اظهار داشت: باید منتظر بمانیم که  جلسات فراکسیون سوم  تشیكل شود، بعد 
در مورد تعداد و اینكه اصولگرا ها اقلیت می شوند نتیجه گیری کنیم در حال حاضر چنین 

نتیجه ای از این موضوع نمی توان گرفت.
کوهكن تصریح کرد:همه تلاش ما این بود که این اتفاق نیفتد اما بالاخره این اتفاق افتاد 
ولی بازهم این جدایی را انشقاق بین نیروهای اصولگرا در مجلس دهم نمی دانیم چراکه ما 
معتقدیم انشقاق به روحیه، نگاه و رفتار فراکسیونی  بستگی دارد. امكان دارد ما در قالب یک 
فراکسیون باشیم اما نوع رفتار افراد موجب تشنج و درگیری شود و یا در قالب دو فراکسیون 
عمل کنیم اما هیچ تشنج و درگیری نیر با هم نداشته باشیم، در واقع  در کلیات باهم همراه 
باشیم اما در جزییات اختلافاتی داشته باشیم و همه مسائل را در یک ریل عقلانیت پیگیری 
کنیم . وی با بیان اینكه از تشكیل فراکسیون سوم احساس خطری نمی کنیم گفت: ما 
معتقدیم نمایندگان مجلس صاحب درک و بینش و بصیرت هستند و خودشان باید تصمیم 

بگیرند و تشكیل این فراکسیون هم در همین راستا قلمداد می کنیم.

سرمقاله

یادداشت

رهبر معظــم انقلاب اســلامی در دیدار 
مسئولان ستاد سرشــماری عمومی نفوس 
و مسكن، اعضای شــورای عالی آمار کشور و 
مدیران مرکز آمار ایران، »آمار و اطلاعات دقیق، 
متمرکز و علمی« را پایه اصلی در تصمیم گیری 
کارآمد برای کشور خواندند و خاطرنشان کردند: 
همه مردم عزیز باید به طور جدی در طرح مهم 

سرشماری عمومی مشارکت کنند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
پیش از ظهر دیروز - سه شنبه - در این دیدار با 
تاکید بر اهمیت طرح سرشماری عمومی، آمار 
را ضرورتی قطعــی و اصلی برای برنامه ریزی 
در خصوص منابع و نیازهای متنوع و گسترده 

کشور دانستند.
ایشان افزودند: آحاد مردم عزیز برای آن که تصمیم گیری 
ها در کشور، »درست، به جا و کارآمد« باشد، هم در این طرح 
مهم شرکت کنند و هم آمار و اطلاعات مورد نیاز را به صورت 
دقیق در اختیار دستگاه های آماری قرار دهند و آمارها نیز 

همچنان که مسئولان گفته اند جنبه محرمانه دارد.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه خطاب به متولیان آمار در 
کشور خاطرنشان کردند: در آمارها هم باید وضعیت موجود 
تبیین شود و هم »روند تغییرات« شناسایی شود تا در روزگار 
کنونی که سرعت تغییرات در آن بسیار زیاد است، مسئولان و 

تصمیم گیران کشور در اثر تغییر روندها غافلگیر نشوند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به اهمیت دقت و 
صحت آمارها، و ضربه سنگینی که آمار غلط به کشور می 
زند، افزودند: متأسفانه کشور از لحاظ آمارگیری عقب است 
و حتی برخی مسئولان از حقایق و آمارهای واقعی در بعضی 

بخشها مطلع نیستند.
ایشان به عنوان نمونه به اهمیت آمار در اقتصاد دانش بنیان 
اشــاره کردند و گفتند: اقتصاد دانش بنیان که راه پیشرفت 
کشور است، متكی به »عنصر انسانیِ با سواد و مبتكر« است 
و باید مشخص شود که در هر یک از شاخه های اقتصادی و 
فنی چه تعدادی از جوانان و نیروهای با استعداد و دارای ابتكار 

و انگیزه وجود دارند.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین به نقش تعیین کننده آمار 
در اقتصاد مقاومتی اشاره کردند و افزودند: راه علاج حقیقیِ 

مشكلات کشور، اقتصاد مقاومتی است و اگر تمام راه های 
دنیا هم به روی ما باز شود اما اقتصاد کشور درون زا نباشد، در 

نهایت این معادله، معادله ای شكست خورده است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: لازمه تحقق 
اقتصاد مقاومتی، وجود آمار و اطلاعات دقیق از وضعیت تولید 

داخل و بنگاههای تولیدی و نیازهای آنها است.
»ارائه ی بهنگامِ آمار به مسئولان و تصمیم گیران کشور 
و سازندگان افكار و گفتمانهای عمومی«، نكته دیگری بود که 

حضرت آیت الله خامنه ای بر آن تأکید کردند.
اگر آمارِ بهنگام داده می شد، تداوم غلط سیاستهای 

کاهش جمعیت رخ نمی داد
 ایشــان با اشاره به مســئله »پیریِ جمعیت و استمرار 
نادرست سیاستهای کاهش جمیعت« افزودند: رشد جمعیت 
۴ درصدی در سالهای دهه ۶۰، نیاز به علاج داشت که علاج 
آن، همان سیاســت های کاهش جمعیت بود اما تداوم این 
سیاست ها باید با ارائه آمار به هنگام توسط مسئولان در وقت 
معینی، متوقف یا کُند می شد، زیرا مشكل پیریِ جمعیت 
یكی از مشكلات بدون علاج است و امروز کشورهای پیشرفته 

نیز راه حلی برای آن ندارند.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه، اختلاف در آمارهای مراکز 
آماری را »بلایی بزرگ« خواندند و یادآور شدند: گاهی مراکز 
مختلف در خصوص نرخ بیكاری یا نرخ تورم و رشد اقتصادی، 
آمارهای متفاوتی بیان می کنند که این مسئله موجب ایجاد 

بی اعتمادی در مردم می شود.

آمار باید از یک مرکز و با شیوه علمی و 
مورد توافق ارائه شود

رهبر انقلاب اســلامی با اشاره به نادرست 
خواندن برخی آمارهای دولت های قبلی توسط 
دولت های بعدی، خاطرنشان کردند: باید منشأ 
این دوگانگی ها مشخص شود، یعنی یا در آن 
دوره در بیان آمارها اشكالی وجود داشته است 
یــا در دوره ی پــس از آن؛ و در هــر صورت، 
دستكاری در آمارها که در معرض قضاوت مردم 

فهیم نیز قرار دارد، گناهی کبیره است.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: از 
جمله کارهای اساسی، تمرکز آمار در یک مرکز 
و همچنین تمرکز بر روی یک شیوه علمی و 

مورد توافق است.
ایشان با تأیید استفاده از ابزارهای جدید در 
جمع آوری و پردازش اطلاعات آماری، خاطرنشــان کردند: 
اعلام نتیجه سرشماری عمومی نباید به تأخیر بیفتد و نتایج 
باید با پردازش و جمع بندی علمی و دقیق، تا پایان ســال 

اعلام شود.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین ارزیابی نتایج و کارکردهای 
اسناد مهمی همچون سند چشم انداز 2۰ ساله و سیاستهای 
کلان کشور را یكی دیگر از وظایف مهم مرکز آمار برشمردند 
و خاطرنشان کردند: مرکز آمار، هم باید تحقق سیاستها را 
بررســی کند و هم در خصوص نتایج و کارکردهای اجرای 
سیاست ها اعلام نظر کند، تا در صورت نامطلوب بودنِ نتایج، 

سیاستها بازبینی و اصلاح شوند.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، محمد باقر نوبخت 
معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و بودجه با 
بیان این که سرشماری عمومی نفوس و مسكن، هر پنج سال 
یک بار اجرا می شود، گفت: سرشماری سال ۱۳۹۵ از سوم 
تا 2۴ مهرماه به روش اینترنتی و از 2۵ مهر تا 2۵ آبان ماه 
به صورت حضوری انجام می شود.همچنین امیدعلی پارسا 
رییس مرکز آمار ایران با بیان گزارشی از فرآیند سرشماری 
عمومی نفوس و مســكن که به وسیله 2۵ هزار آمارگیر در 
سراسر کشــور اجرا خواهد شد، اظهارداشت: اخذ اطلاعات 
هــر خانوار حدود ۱۰ تا ۱۵ دقیقه به طول می انجامد و به 
مردم اطمینان می دهیم که اطلاعات فردی آنها محرمانه 

خواهد بود.

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی و معاون وزیر کشور 
جزئیات اعزام زائران به آیین اربعین را تشریح کرد.

حســین ذوالفقاری؛  روز گذشــته در نشست خبری  
خودبا اشاره به اینكه تمام زائران اربعین قبل از سفر بیمه 
می شوند، اظهار داشت: در سامانه سماح هزینه بیمه برای 
زائران 2۵ هزار تومان در نظر گرفته شده است که رقم بیمه 
برای خدمات سرپایی ۵ هزار تومان و خدمات بیمارستانی، 
بستری و فوت و سوانح ۱۹هزار و نهصد تومان در نظر گرفته 
شده است.وی ادامه داد: با شرکت های بیمه گذار جلسات 
زیادی گذاشتیم و در نهایت شرکت بیمه ای که بیشترین 
خدمات را پیشنهاد کرد؛ پذیرفته شد. بر همین اساس در 
صورتی که فردی در حین راهپیمایی اربعین به فوت برسد، 
مبلغ ۱۵ میلیون تومان و برای درمان سرپایی تا یک میلیون 
تومان شرکت بیمه گذار می دهد.رئیس ستاد مرکزی اربعین 
حسینی درباره هزینه ویزا گفت: ما تلاش زیادی کردیم که 
هزینه ویزا نســبت به سال گذشته کاهش یابد، اما امسال 
نیز مانند ســال گذشته هزینه ویزا ۴۰ دلار از سوی دولت 
عراق اعلام شــد. مدت اعتبار ویزاها برای حضور در کربلا 
2۰ روز اســت اما کل اعتبار ویــزا از اول صفر تا آخر صفر 

است.معاون وزیر کشور با اشاره به اینكه سال گذشته شاهد 
بودیم؛ برخی افراد از کاروان ها جا می ماندند، گفت: امسال 
تمهیداتی در نظر گرفته شــده که افــرادی که به صورت 
گروهی و لیســتی ثبت نام می کنند برگه ای به همه افراد 
داده می شــود تا در آنجا در صورت جا ماندن از کاروان یا 
گروه به مشــكل برنخورند.وی با بیان اینكه تاکید فراوانی 
داریم که افراد به صورت کاروانی اعزام شــوند گفت: وقتی 
افراد به صورت انفرادی می روند؛ مشكلات زیادی از جمله 
مشكلات امنیتی و جســمانی دارند. با دولت عراق توافق 
اولیه ای صورت گرفته که سیستم کنترل ویزا میان پلیس 
جمهوری اســلامی و عراق لینک شود تا با ثبت ویزا، افراد 
برای برگشت و خروج به مشكل برنخورند و شاهد ازدحام 
در مرزها نباشیم.ذوالفقاری با بیان این مطلب که از سه مرز 
چزابه، شــلمچه و مهران امكان ورود و خروج زائران وجود 
دارد، افزود: البته تلاش می کینم یک مرز کمكی )سومار( را 
هم در نظر بگیریم از سوی دیگر نیز مرز دریایی )اروند رود( 
را داریم که تعداد کمی از زائران از این طریق اعزام می شوند 
اما توصیه ما به زائران این اســت که از دو مرز شــملچه و 
چزابه ورود و خروج داشته باشند.رئیس ستاد مرکزی اربعین 

حسینی با تاکید براینكه ما همه آیتم ها را برای جلوگیری 
از خروج غیرقانونی افراد به کار گرفته ایم گفت: سال گذشته 
اتباع خارجی این بهانه را داشتند که ویزا ندارند و یا تعدادی 
هم می گفتند؛ زمان کمی برای اخذ ویزا داشتند که امسال 
هم برای اتباع خارجی ویزا صادر می شود و هم زمان صدور 
ویزا را چند هفته زودتر آغاز کرده ایم. به طور قطع مسئولان 
ستاد ایلام و خوزستان از ورود هرگونه افراد غیر مجاز بدون 
ویزا خودداری خواهند کــرد و در صورت خروج این افراد 
عراق برخورد شــدیدی با آنها خواهد داشت و ایران هم به 
هیچ وجه حمایت کنسولی از آنها نخواهد داشت.ذوالفقاری با 
اشاره به اینكه در حال حاضر قرار شده تعدادی از بانک های 
ATM ایرانی در عراق مستقر شوند گفت: قرار بر اینا ست

هایی برای خدمات رسانی به زائران مستقر شود البته تاکید 
ما بر این است که زائران به اندازه کافی پول به همراه داشته 
باشند، سال گذشته نسبت به ســال قبل تر در این رابطه 
وضعیت بهتری داشتیم.وی با بیان اینكه از هفته گذشته 
در تهران، مشهد، کرمانشاه و اهواز صدور ویزای اربعین آغاز 
شده اســت گفت: از پانزدهم مهرماه صدور ویزا در دوازده 

شهر دیگر آغاز خواهد شد.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان ستاد سرشماری نفوس و مرکز آمار ایران؛

همه مردم به طور جدی در طرح سرشماری مشارکت کنند

معاون وزیر کشور:

زائران بدون ویزای اربعین حمایت کنسولی نمی شوند

اخبار

یک کارشناس مسائل سیاست خارجه گفت: کسانی که 
با آقای روحانی مخالف اند به طریق اولی با آقای ظریف هم 
مخالف هستند، چراکه بزرگ ترین دستاورد آقای روحانی 
در بخش سیاست خارجی بوده است؛ بخشی که مسئولیت 

آن را آقای ظریف بر عهده دارد.
علــی خرم در گفت وگــو با جمــاران، در خصوص 
صحبت هایی که در مورد تک دوره ای شدن آقای روحانی 
و معرفی کاندیداهای جدید به جای ایشــان اظهار کرد: 
کلیت قضیه این اســت که از روز اولی که آقای روحانی 
کار خود را شروع کرد، عده ای کمر به زدن ایشان بستند 
و اتفاقاً چون ایشــان آن قلعه و هدف اصلی را به دست 
آورد این عــده در کار خود مصمم تر شــدند و هر روز 
فشارها را به ایشان بیشتر می کنند.وی ادامه داد: این افراد 
دوست ندارند بعدها در تاریخ جمهوری اسلامی نوشته 
شــود که آقای روحانی و ظریف در دوره خودشان برای 
ایران اعتبار و موفقیت آفریدند و این کشور را از مخمصه 
نجات دادند.خرّم با بیان این که مســلما دکتر روحانی و 

ظریف کسانی هستند که در سطح جهان به دلیل تلاش 
و دست آوردهایشان محترم شمرده می شوند و کشور ما 
می تواند از وجود این افراد استفاده کند، گفت: مخالفان و 
کسانی که از تک دوره ای شدن روحانی حرف می زنند از 
این زاویه نگاه نمی کند که از کسانی که در سطح جهان 
اعتبار کسب کرده اند و می توانند سیاست های خارجی 
ایران را بهتر پیش ببرند می توان در آینده نیز اســتفاده 
کرد. این نشان می دهد که منافع ملی برای این افراد اصلًا 
مهم نیست.این دیپلمات سابق کشورمان افزود: تا کسی 
موفقیتی به دست می آورد همه نگران می شوند که نكند 
این فرد از دیگران جایگاه بالاتری به دست آورد؛ بنابراین 
همه دست به دست هم می دهند تا از بالا رفتن این فرد 

جلوگیری کنند.
وی همچنین در مورد شــایعاتی کــه در خصوص 
کاندیداتوری محمدجواد ظریف شنیده می شود، اظهار کرد: 
کسانی که با آقای روحانی مخالف اند به طریق اولی با آقای 
ظریف هم مخالف هستند؛ چرا که بزرگ ترین دستاورد 

آقای روحانی در بخش سیاست خارجی بوده است؛ بخشی 
که مسئولیت آن را آقای ظریف بر عهده دارد و طبعاً یكی 
از اختلاف نظرهای جدی مخالفین دولت با دولت در این 
بخش است؛ بنابراین با کاندیدا شدن آقای ظریف کسانی 
که تابه حال باسیاست های خارجی دولت مخالف بودند اما 
از سر رودربایستی چیزی نمی گفتند به جمع مخالفین 
می پیوندند و این مباحث علیــه آقای ظریف نیز مطرح 
می شود.خرّم همچنین در مورد این استدلال که ظریف 
باید به  عنوان یار ذخیره کاندیدای ریاست جمهوری شود 
تــا در صورت رد صلاحیت روحانی به زمین بیاید، گفت: 
اگر قرار بر این باشد که روحانی رد صلاحیت شود مطمئن 
باشــید ظریف هم رد صلاحیت خواهد شد. چراکه همه 
این ها در یک ظرف قرار می گیرند، یعنی این گونه نیست که 
با آقای روحانی مخالف باشند و با ظریف موافق. همان گونه 
که گفتم اتفاقاً یكی از مخالفت های اصلی مخالفان دولت 
با پیشرفت ها و دستاوردهای بخش سیاست خارجی این 

دولت است.

وزیر دفاع گفت : طراحی و ساخت موتور ملی توربوجت 
اوج، سكوی پرش برای طراحی و ساخت موتورهای سنگین 

هوایی است.
سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان در مراسم تجلیل از 
طراحان و سازندگان نخستین موتور توربوجت ملی هواپیما 
که به نام اوج نامگذاری شده ، طراحی و ساخت این موتور را 
افتخار ملی و سكوی پرشی برای طراحی و ساخت موتورهای 

سنگین توربوجت و توربوفن هوایی دانست.
وی  این دســتاورد ارزشمند را حاصل تلاش جمعی،  
جهادی و همكاری صادقانه همه بخش های صنعت هوایی و 
هدف گذاری مشترک و اشتراک گذاری دانش و فناوری ذکر 

کرد و افزود: تلاش های صورت گرفته  برای همه ملت ایران 
دارای ارزش و افتخار است.

وزیر دفاع با بیان اینكه موتور اوج حاصل همكاری و تعامل 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران، ۳۰ شرکت 
دانش بنیان و ۱۰دانشــگاه کشور با سازمان صنایع هوایی 
وزارت دفاع اســت، گفت: گام بعدی در این زمینه طراحی 
و ساخت موتورهای سنگین توربوجت و توربوفن است که 

انتظار داریم ظرف 2 سال آینده به نتیجه برسد.
ســردار دهقان با اشاره به وجود عناصر مومن، مجرب و 
متخصص در صنایع هوایــی وزارت دفاع افزود: ما از مراحل 
سخت طراحی و ساخت زیر سیستم ها و مدیریت سیستم 

های پیچیده هوایی عبور کرده و قادریم چرخه زنجیره ای از 
ایده تا محصول، تشخیص نیاز،  تعیین اولویت، تمرکز برای 
طراحی و ساخت و نهایتاً تولید انبوه سامانه ها را مدیریت کنیم.. 
وی بــا تأکید بر اینكه باید بازه زمانی از ایده تا محصول را به 
حداقل زمان کاهش دهیم ، گفت: آنچه در نظر است تجهیز 
ناوگان هوایی به بالگردها و بال ثابت ها شامل هواپیماهای 

جنگی، پهپادها و هواپیماهای غیر نظامی ملی و بومی است.
وزیر دفــاع افزود : باید با یک تلاش جمعی و تمرکز و 
بكارگیــری همه ظرفیت ها به حرکت خود در این زمینه 
شتاب بخشــیم و طراحی و ساخت موتور ملی اوج را یک 

نقطه عطف و آغاز یک جهش بزرگ در این زمینه بدانیم.

علی خرّم:

مخالفان روحانی و ظریف یکی هستند

وزیر دفاع  مطرح کرد:

ساخت موتور توربوجت، سکوی پرش ساخت موتورهای سنگین هوایی

ســخنگوی دولت در پاسخ به سئوالی 
درباره چرایی هجمه های وسیع به دولت در 
تریبون های نماز جمعه گفت: شاید نتوان 
عدم آگاهی از اقدامات دولت را مبنای برخی 
اظهارات نامتناســب در تریبون های نماز 
جمعه بدانیم. چون در شــهریورماه، تعداد 
زیادی از وزرا در شهرســتانها و استان های 
مختلف حضور داشــتند و از تریبون های 
مختلف نمــاز جمعه هم خدمات دولت به 

مردم بیان شد
محمدباقــر نوبخت صبح دیــروز در 
نشســت خبری هفتگی خود افزود: مقام 
معظم رهبری نیز در نشست اخیر با دولت، 
بیان فرمودند که خدمــات باید به مردم 
اطلاع رسانی شود. در هفته اول شهریورماه، 
فرصت برای تماس با ائمه محترم جمعه 
وجود داشت. به نظر می رسد عامل اصلی 
اظهارات اخیر، ناآگاهی نباشــد، هر چند 
اطلاع رســانی باید به صورت مستمر به 
جامعه و ائمه محتــرم جمعه انجام گیرد 
ولی انتظار داریم از پدران و برادرانی که در 
تریبون های نماز جمعه سخن می گویند، 
با مــروت و انصاف دربــاره خدمات نظام 

جمهوری اســلامی ایران و دولت سخنان 
خود را بیان کننــد. هر چیزی که نیاز به 
تذکر و گوشــزد اســت، دولت با فروتنی 
گوش می کند ولی در برخی موارد، انتظار 
داریــم پایبندی به مــروت و انصاف را در 

تریبون های نماز جمعه شاهد باشیم.
وی در ادامه با اشــاره بــه اینكه تا به 
حال ابهامات و اتهامات فراوانی نســبت به 
FATF مطرح شــده که مسئولان دولتی 
هم پاســخگوی آن ها بوده اند اظهار کرد: 
محل جمع بندی این مباحث در رسانه ها 
و فضای مجازی نیســت زیرا این مباحث 
بسیار تخصصی است. همانطور که ما انتظار 
داریم تریبون نماز جمعه اخلاق، تقوا، دین 
و سیاســت را تبلیغ کند و به همان میزان 
هم نهادهادی تخصصی نظام باید وظایف 
خود را انجام دهند. این موضوع در شورای 
عالی امنیت ملی مطرح شده و من از جمع 
بندی آن خبردار هستم و دبیر شورای عالی 
امنیت ملی هــم این جمع بندی را اطلاع 
رسانی می کند. ما معتقدیم مردم هم باید 
از ایــن موضوع مطلع باشــند. به گزارش 
ایسنا ،نوبخت با طرح این پرسش که چرا 

فضایی ایجاد شده که مطالبی در رسانه های 
داخلی گفته می شود تا رسانه های دشمن 
از آن سوءاستفاده کنند تصریح کرد: جای 
این مباحث در شــورای امنیت ملی است. 
من تاکید می کنم هیچ کــدام از اقدامات 
دولت یازدهم نه تنها نسبت به منافع ملی 
بی توجه نیســت بلكه در این زمینه دقت 
لازم را دارد.ســخنگوی دولت با اشــاره به 
اینكه هرگاه FATF به اجازه مجدد قانونی 
نیاز داشته باشد ما قبول داریم که باید آن 
مجوز کسب شود تاکید کرد: البته هیچ وقت 
سخنگوی شورای نگهبان به صراحت به این 
مساله نپرداخته است. ما در دولت پاسخ های 
 FATF روشــنی به ابهامات مطرح شده به
داده ایم، اما هنوز هم مثل قراردادهای نفتی، 
ابهام ایجاد می کند در حالی که جواب های 
ما صریح و قانونی است اما فردی با عنوان 
حقوقــدان می آورند کــه می گوید به نظر 
من این مساله ابهام دارد ما باید چه کنیم 
که ابهامات رفع شــود؟ ما این اطمینان را 
می دهیم که زیر هیچ قراردادی را که منافع 
ملی کشور را تامین نكند امضا نمی کنیم.

نوبخت همچنیــن تاکید کرد: دولت قطعا 

هیچ یک از تحریم هایــی را که بدخواهان 
ایران ایجاد کرده اند به رسمیت نمی شمارد، 
تحریم هسته ای و غیرهسته ای مورد تایید ما 
نیست و ما آن را به هیچ وجه در کشور اجرا 
نمی کنیم، اما اشخاص حقیقی و غیر حقیقی 
که در زمینه غیرهسته ای تحریم هستند اگر 
بخواهند LC باز کنند طرف خارجی آن را 
قبول نمی کند.سخنگوی دولت در پاسخ به 
این پرسش که آیا شما با FATF به تعریف 
مشترکی از گروه های تروریستی رسیده اید 
گفت: از ســوی مقامات ایرانی به صراحت 
اعلام شده که ما آن توصیه هایی را خواهیم 
پذیرفــت که در چارچوب قانون اساســی 
جمهوری اسلامی ایران باشد. قانون اساسی 
مــا هم صراحت دارد که ما ضمن مبارزه با 
تروریسم، نسبت به نهضت های آزادی بخش 
موضع حمایت گرانه ای خواهیم داشت و ما 
هم در چارچوب قانون اساســی خود عمل 
می کنیم. ما در گذشته در لیست سیاه بودیم 
اما اکنون در حالت تعلیق قرار گرفته ایم و در 
این زمینه یک سال فرصت داریم و تاکید 
می کنیم بسیاری از این نگرانی های داخلی، 

اجرایی نمی شود.

سخنگوی دولت:

ائمه جمعه درباره خدمات دولت  به مروت و انصاف سخن بگویند

صادق زیبا کلام

جلال خوش چهره 

خبر
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قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,938,000یکمثقالطلا

1,139,900یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,150,000سکهبهارآزادی

11,165,000سکهامامی

5,700,000نیمسکه

2,990,000ربعسکه

1,860,000سکهیکگرمی

مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران: 

تکلیف نفت کوره تحویلی به بابک زنجانی 
مشخص نیست 

مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران با بیان این که وضعیت محموله نفت کوره 
واگذار شده به بابک زنجانی مشخص نیست، گفت: بخش اعظم میعانات گازی متهم 

نفتی پس گرفته شد که بتدریج آن را خواهیم فروخت. 
به گزارش ایرنا، ماجرای بابک زنجانی متهم نفتی، از پیچیده ترین پرونده های فساد در 

کشور به شمار می رود که تاکنون به سرانجام نرسیده است.
با وجود این که زنجانی، چندین محموله نفتی را تحویل گرفته، اما مشخص نیست با 
این محموله های چه کرده و پول حاصل از فروش آنها به کجا رفته است.بدهكار بزرگ 
نفتی، بارها وعده پرداخت بدهی خود را مطرح کرده، اما این وعده ها هیچ گاه، واقعیت 
نیافته است.در ۳ سال گذشته این بدهكار نفت و شرکایش، بار ها به منظور ایجاد فرصت 
برای خود، اعلام کرده اند در بانک های داخلی و خارجی مبالغ ارزی کلانی در اختیار 

دارند و حاضر هستند بابت بدهی خود آن مبالغ را در اختیار وزارت نفت قرار دهند. 
بر این اساس، هر بار نیز با معرفی یک بانک خارجی به وزارت نفت و مسئولان بانک 

مرکزی، خواهان وصول مطالبات شرکت ملی نفت ایران از آن محل شده اند. 
پس از بررسی بانک مرکزی، واهی بودن ادعای بابک زنجانی و خالی بودن حساب 
های معرفی شده، آشكار شده است.پس از پیگیری های گسترده بخشی از محموله های 
نفت تحویل داده شده به وی بازپس گرفته شده، اما سرنوشت بخشی دیگر از محموله 

ها هنوز نامشخص است.
به گزارش وزارت نفت، سید محسن قمصری مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت 
درباره وضعیت محموله های نفتی واگذار شده به بابک زنجانی، گفت: این متهم نفتی 

سه نوع محموله نفتی داشته است.
مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت افزود: وضعیت محموله نفت کوره این متهم 

نفتی مشخص نیست و یكی از مواردی است که در پرونده اش وجود دارد.
قمصری با بیان این که محموله نفت خام را توانستیم پس بگیریم، اضافه کرد: بخشی 
از میعانات گازی در اختیار خودش بود که مشخص نیست با آنها چكار کرده است اما 

بخش اعظم میعانات گازی را پس گرفته و بتدریج خواهیم فروخت.
به گزارش ایرنا، غلامرضا مهدوی وکیل شرکت ملی نفت ایران پیش از این درباره 
میزان بدهی های بابک زنجانی گفته است بدهی بابک زنجانی به شرکت ملی نفت 
ایران حدود دو میلیارد یورو است که با احتساب مطالبه خسارت و ضرر و زیان های 
وارده به این شرکت تا زمان ارایه دادخواست، این رقم به حدود سه میلیارد یورو افزایش 

یافته است.
در اسفندماه پارسال حكم اعدام سه متهم نفتی، اعلام شد.

 در ماه های اخیر، برای جبران بخشی از بدهی بابک زنجانی، مزایده بخشی از 
اموال این بدهكار نفتی برگزار شده که به گفته مراجع ذیربط برای پرداخت همه 

بدهی کافی نیست.

قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - تعامل سازنده با جهان؛ بسترساز رشد و پیشران توسعه اقتصادی  82,000,000 برلیانس
تعامل سازنده با جهان طی سه سال گذشته الگوی عمل دولت یازدهم در مناسبات خارجی 
جمهوری اسلامی ایران بوده است؛ الگویی که کارکردهای آن به عرصه روابط خارجی محدود 

نمانده است و به باور کارشناسان زمینه ساز رشد و توسعه اقتصادی کشور به شمار می رود. 
تعامل سازنده با جهان، چارچوب و خط سیری است که دولت یازدهم از میانه سال ۱۳۹2 و 
پس از به دست گرفتن سكان اداره اجرایی کشور آن را برگزید تا وعده های »حسن روحانی« به 
ملت به تحقق بیانجامد.مسوولان دولت یازدهم هر چند با تكیه بر توان داخلی و بر مدار راهبرد 
اقتصاد مقاومتی گذر از سنگلاخ ها و گردنه هایی چون تحریم های هسته ای، رکود اقتصادی، 
مشكلات معیشتی جامعه و ... را وجه همت خود قرار داده اند اما از ظرفیت های پرشمار گسترش 
تعامل با جهان و ضرورت بهره جویی از این ظرفیت ها غافل نبوده اند.در سایه تعامل سازنده با 
جهان بود که توافق هسته ای حصارهای تحریم های ظالمانه علیه ایران را فروریخت و اکنون 
بسترهایی مطلوب را برای گسترش همكاری های ثمربخش با دیگر کشورها و سازمان های بین 
المللی فراهم آورده است.  با توجه به فرصت های ناشی از کاربست این رویكرد در روابط خارجی، 
مسوولان دولت یازدهم بارها به تشریح ماهیت و کارکردهای تعامل سازنده با جهان پرداخته اند. 
از جمله رییس جمهوری در مراسم گشایش دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در خردادماه 
امسال تصریح کرد کشوری را سراغ ندارد که بدون تعامل با جهان به رشد اقتصادی مناسبی 
دست یافته باشد. در پیوند با کارکردهای رویكرد تعامل سازنده در زمینه رشد و توسعه اقتصادی، 
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با شماری از کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی گفت وگو کرد.

  در انزوا نمی توان سرمایه و فناوری جذب کرد 
 »بهمن آرمان« اقتصاددان و مدرس دانشگاه پیوند میان رشد اقتصادی و تعامل بین المللی 
را گسست ناپذیر و روشن دانست و گفت: فناوری ها در اختیار کشورهای درحال رشد نیست. 
حتی برخی کشورهای صنعتی اروپا هم تولیدکننده فناوری نیستند. به عنوان نمونه ممكن است 
برخی کشورها در زمینه تسلیحات پیشرفته باشند اما در دیگر بخش های تولیدی و اقتصادی از 
تكنولوژی روز کم بهره باشند به همین دلیل میان قدرت های بزرگ اقتصادی جهان قرار نگیرند.

وی افزود: محصولات تولید شده با فناوری روز دنیا در بازارهای جهانی، از دیگر تولیدات گران 
تر هستند. همچنین دستیابی به فناوری های نوین در کوتاه مدت رخ نمی دهد. این که ایران 

تولیدکننده فناوری نیست و منابع مورد نیاز آن را در اختیار ندارد، یک واقعیت است. بنابراین، برای 
توسعه اقتصادی و جبران عقب ماندگی، ناچار به تعامل با جهان برای واردات فناوری های پیشرفته 
هستیم. وی ورود فناوری های پیشرفته را از جنبه های گوناگون مفید دانست و تاکید کرد: حضور 
فناوری های نوین در ایران، سرمایه را نیز وارد می کند. افزون بر این، فناوری بازارها را نیز با خود 
همراه می سازد و حتی مدیریت های پیشرفته را به همراه خواهد داشت. نداشتن این تعامل و وارد 

نشدن فناوری و سرمایه، ما را به کشوری آسیب پذیر تبدیل خواهد کرد. 
  تعامل با جهان؛ موتور رشد اقتصاد 

 »مهدی تقوی« تحلیلگر اقتصادی و مدرس دانشگاه در زمینه اثرگذاری تعامل بین المللی در 
رشد اقتصادی گفت: در نظریه های اقتصادی، اصولی بر چارچوب های تجارت بین الملل حكمفرما 
است. از منظر اقتصادی صادرات کالاهایی که بهتر تولید می شوند و واردات کالاهای باکیفیت، به 
نفع همه کشورهای دنیا است. همچنین، هنگامی که روابط اقتصادی گسترش یابد، ارتباط سیاسی 
نیز محكمتر می شود. منزوی شدن یک کشور در عرصه سیاست و اقتصاد بین الملل باعث می 
شود تا ارتباط های آن محدود شود. در این صورت شما، همچون کشور کره شمالی به یک اقتصاد 
تنها و جدا افتاده تبدیل می شوید. نبود ارتباط با دنیای خارج، باعث عقب افتادگی کشور از جنبه 
های گوناگون می شود.وی در تبیین این موضوع گفت: در واقع، اگر جامعه جهانی همچون یک 
خانواده عمل کند، بسیاری از کشورها از این شرایط سود می برند. در این شرایط، منافع متقابل 
سبب همكاری قدرت های اقتصادی با کشورهای دارای مزیت های اقتصادی می شود.این مدرس 
اقتصاد نظری افزود: در دوره تحریم ها که وضعیت ارتباطات سیاسی کشورمان با جهان خارج 
نامناسب بود، تعاملات بین المللی ما با کشورهای دیگر قطع شد. همین موضوع باعث تورم ۴۰ 
درصدی و نرخ رشد منفی شد اما اکنون با اجرای برجام ارتباط ما با دنیا بیشتر شده است و در 
آینده افزایش خواهد یافت.  تقوی در ادامه توصیه کرد: باید دیدمان نسبت به رابطه با کشورهای 
دیگر تغییر کند. ارتباطات اقتصادی و سیاسی با دیگر کشورها باعث ایجاد فرصت هایی چشمگیر 
برای کشور می شود و افزون بر حوزه اقتصاد، شاخص ها را در دیگر بخش ها بهبود خواهد بخشید. 
ارتباط با دیگر کشورهای جهان، بده بستان دوطرفه ای است که برای همه طرف ها، سود به همراه 
خواهد داشت. اگر ما بر بهبود روابط با جهان خارج تمرکز داشته باشیم، وضعیت ما با توجه به 

ظرفیت های در اختیار، به ویژه نیروی جوانان، بهبود خواهد یافت.
به گفته این مدرس اقتصاد، در نظریه های اقتصادی بر مزیت های مبادله اقتصادی برای کشورها 
تاکید شده است. مراوده اقتصادی موتور رشد اقتصاد است و به کشورها در استفاده از مزیت های 
اقتصادی شان کمک خواهد کرد.  بخش پایانی گفت وگو با این مدرس دانشگاه به اقتصاد مقاومتی 
اختصاص یافت. تقوی اظهار کرد: اقتصاد مقاومتی، اقتصادی است که بتواند کشور را در برابر شوک 

ها و خطرها سرپا نگاه دارد؛ اقتصادی که به کشور توان مقاومت را در حرکت روبه جلو می دهد.
 تعامل با جهان؛ کارآمدی ساختار اقتصادی و امیدواری برای جلب سرمایه

  »سیدفرزاد هاشمی« مدرس اقتصاد و مدیرکل برنامه ریزی و اقتصاد دانش بنیان دانشگاه 
آزاد اسلامی در زمینه ضرورت های توسعه و پیشرفت کشور گفت: یكی از مسایلی که باید در 
این زمینه به آن توجه بسیار داشت نگاه به ساختار و شرایط سیاسی و بین المللی است. در دولت 

پیشین به این مولفه کمتر توجه شد اما اکنون نگرش به این حوزه دگرگون شده است. 
هاشمی، اقتصاد مقاومتی را واکنشی به وابستگی بیش از اندازه به صادرات نفت و تاثیر تحریم 
ها عنوان کرد و گفت: اقتصاد مقاومتی مدلی از اقتصاد است که در تلاش برای کاستن از تاثیر 
نوسان های تحمیلیِ اقتصادهای خارجی به کشور است و به دنبال این است که اقتصاد را در 
مسیر توسعه پایدار قرار دهد.وی همچنین با ارایه راهكارهایی به منظور نهادینه سازی اقتصاد 
مقاومتی مورد تاکید رهبر انقلاب، بیان کرد: یكی از راه های رسیدن به ارکان اقتصاد مقاومتی، 
استقلال تولید از درآمدهای نفتی است. افزون بر این، اصلاح قوانین و مقررات به گونه ای که ما را 
از وارداتِ بی رویه و صادراتِ اندک رها کند، اهمیت دارد. همچنین لازم است خصوصی سازی با 
سرعت بیشتری درپیش گرفته و نهادهای موازی پرقدرت از فعالیت های اقتصادی خارج شوند. 
باید، اقتصاد زیرزمینی کاهش و توان مدیریتی کشور افزایش یابد. همچنین نیاز است تا در روش 
های انتخاب مدیران تجدیدنظر اساسی صورت گیرد و نظام پولی و بانكی کشور نیز اصلاح شود.به 
گفته هاشمی، دولت یازدهم توجه ویژه ای به ساختارها دارد اما این توجه باید افزایش یابد. اکنون 
ساختار اقتصادی کارآمد شده و تورم به مرز تک رقمی شدن نزدیک شده است. همچنین، بازار ارز 
به ثبات رسیده و روابط ایران با کشورهای اروپایی نیز بهبود یافته است. این پیشرفت ها، امیدواری 

را برای سرمایه گذاری و ورود فناوری به کشور افزایش می دهد.

مدیرعامل بانک ملی ایران علام کرد: 

پرداخت 7500 میلیارد ریال وام به واحدهای تولیدی 
مدیرعامل بانک ملی ایران از رایزنی با ۸۶ بانک خارجی برای توسعه 
روابط کارگزاری خبر داد و از برنامه ریزی برای ارتقاء فعالیت شعبه 

هامبورگ سخن گفت. 
»محمدرضا حسین زاده« در گفت و گوی با ایرنا با یادآوری اینكه پس 
از برجام گشایش های خوبی در روابط بانكی با کشورها انجام شده است، 
گفت: پیش از این هیچ ارتباطی بین بانكی وجود نداشت و بانک های 
خارجی حتی جواب نامه های ما را نمی دادند؛ حتی نمی توانستیم یک 
دلار حواله کنیم اما اکنون گفت وگوها آغاز شده و بانک های ایرانی در 

خارج از کشور مجوز فعالیت مجدد اخذ کرده اند.
حسین زاده، دلیل تاخیر در فعالیت کامل شعب خارجی بانک های 
ایرانی پس از برجام را ضرورت به روز رسانی سیستم های بانكی و انطباق 
آن با نظام پولی کشورهای میزبان دانست.وی گفت: بانک های ایرانی در 
چند ماه گذشته توانستند خود را به نظام های جدید بانكی و خواسته 
های بانک های مرکزی کشورهای میزبان در زمینه مبارزه با پولشویی 
نزدیک کنند و به همین دلیل به تدریج در حال انعقاد قراردادهای 

همكاری و روابط کارگزاری با بانک های مختلف دنیا هستیم.
مدیرعامل بانک ملی ایران تاکید کرد: امروز بانک ملی با 22 بانک مهم 
دنیا قرارداد کارگزاری منعقد کرده است که می توان به همكاری دو بانک 
مهم ژاپن اشاره کرد.وی اظهار داشت: واحدهای خارج از کشور بانک ملی 
فعالیت خود را آغاز کرده اند اما از آنجا که برخی کشورها سخت گیری 
های بیشتری دارند، هنوز به نقطه ایده آل قبل از تحریم ها نرسیده ایم.

حسین زاده ادامه داد: امروز شعبه هامبورگ بانک ملی در آلمان بسیار 
فعال شده و نه فقط آلمان بلكه دیگر کشورهای اروپایی را نیز پوشش می 
دهد. از آنجا می تواند گشایش اسنادی )ال سی( داشته باشد و بالعكس. 
وی با بیان اینكه این شعبه به نظام پرداخت یورو )تارگت 2( متصل 
است، افزود: امروز صادرکنندگان بزرگ بخصوص پتروشیمی ها، کالای 
خود را از طریق شعبه هامبورگ به همه دنیا صادر کرده و می توانند ارز 
خود را از طریق همین شعبه به داخل منتقل کنند و اگر تمایل داشتند 
ارز خود را به نرخ روز به بانک ملی بفروشند.مدیرعامل بانک ملی ایران 
از تداوم رایزنی ها برای توسعه روابط کارگزاری خبر داد و گفت: در حال 
رایزنی با ۸۶ بانک برای عقد قرارداد کارگزاری با آنها هستیم.حسین زاده 
درباره فعال شدن شعب لندن و پاریس بانک ملی نیز توضیح داد: این 
دو شعبه مجوزهای اولیه را از بانک مرکزی کشور میزبان دریافت کرده 
اند و برای فعالیت دوباره به دنبال اعتمادسازی هستیم که اجازه فعالیت 
بیشتری بدهند.وی گفت: پس از اجرای برجام در دی ماه پارسال تاکنون 
۱۷ هزار پیام های وارده و صادره سوئیفتی و حواله های وارده و صادره 
داشتیم و نزدیک به یک هزار مورد گشایش ال سی و حواله های بازرگانی 

انجام شده است.
نیازمند هماهنگی با قوانین بانکداری بین الملل هستیم

رییس شورای هماهنگی بانک های دولتی تاکید کرد: در مدت ۱۰ 
سالی که نظام بانكی کشور با نظام بانكداری جهان ارتباط نداشت و به 
نوعی ایزوله شده بود، بانک های جهان به سمت تصویب و اجرای قوانین 

سخت مبارزه با پولشویی و تروریسم حرکت کردند.
حسین زاده تاکید کرد: امروز بانک های دنیا به نرم افزارهای هوشمند 
در زمینه مبارزه با پولشویی مجهز شده اند در حالی که بانک های ایرانی 
فاقد آن هستند و لازم است در این زمینه نرم افزارها به روز رسانی شود.

وی با تاکید بر اینكه برای ارتباطات جهانی بانكی نیازمند هماهنگی با 
قوانین بانكداری دنیا از جمله مقررات بال هستیم، گفت: پس از برجام 
با هماهنگی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی هیات های مختلفی از بانک 
جهانی و صندوق بین المللی پول به ایران آمده و با بانک های بزرگ 
کشور جلسه داشته اند تا در جریان روند مبارزه با پولشویی در بانک 

های ایرانی قرار گیرند.
وی افزود: پیش از انجام این دیدارها، هیات های خارجی دیدگاه 
روشنی از روند مبارزه با پولشویی در ایران نداشتند اما وقتی متوجه 
شدند که قوانین مبارزه با پولشویی در ایران به تصویب مجلس رسیده و 
در بانک ها کمیته های ریسک و مبارزه با پولشویی بوجود آمده است، 
دیدگاهشان نسبت به ایران تغییر کرد و گزارش های مثبتی که در این 

زمینه دادند، سبب بهبود رتبه ایران شد.
وی با یادآوری اینكه برای تعاملات بانكی در جهان ابتدا باید به درک 
متقابل و درستی نسبت به یكدیگر رسید، گفت: بانک های خارجی بویژه 
بانک های بزرگ نسبت به اجرای قوانین و دستورالعمل های مصوب 
در حوزه پولشویی در نظام بانكی و نیز شفاف سازی عملكرد بانک ها 

بسیار حساسند.
مدیرعامل بانک ملی ایران با تاکید بر اینكه ضرورت مبارزه با پولشویی 
در نظام بانكی ارتباطی به مسایل سیاسی ندارد بلكه جزئی از لوازم کار 
با دنیا و بحثی حرفه ای است، گفت: وقتی می خواهیم با دنیا کار کنیم، 

باید این واقعیت ها را بپذیریم و اعتمادسازی کنیم.
وی یادآور شد: بانک های بزرگ بارها بدلیل مسایل مرتبط با پولشویی 

جریمه شده اند و به همین دلیل نگرانی هایی دارند.
حسین زاده گفت: حساسیت نظام بانكداری دنیا درباره قوانین مبارزه 
با پولشویی مختص ایران نیست بلكه برای همه کشورهاست و اگر می 
بینیم مشكلاتی وجود دارد و بحث ها خوب پیش نمی رود، به این دلیل 
است که ایران ۱۰ سال از بانكداری بین الملل دور بوده است.وی تاکید 
کرد: واقعیت اینكه ما از استانداردهای نظام بانكداری بین الملل عقب 
هستیم؛ در حالی که بانک های دنیا به سمت اجرای مقررات بال ۳ می 

روند، بانک های ایرانی هنوز به طور کامل بال یک را اجرا نمی کنند.
وی یاد آورشد: نطام بانكی جهان ملزم شده تا سال 2۰۱۸ مقررات بال 
۳ را که قوانین سخت گیرانه ای در زمینه شفافیت و کنترل ریسک دارد، 

اجرایی کند و از این رو بانک های داخلی نیز ناچار به حرکت به سمت 
مقررات جدید هستند.

 چرایی پایین بودن نسبت کفایت سرمایه
 در بانک های دولتی 

وی  درباره علت پایین بودن نسبت کفایت سرمایه بانک های دولتی 
پرسید که مدیرعامل بانک ملی ایران گفت: از آنجا که دولت سهامدار این 

بانكهاست، دولت باید نسبت به افزایش سرمایه آنها اقدام کند.
حسین زاده ادامه داد: بیشترین بدهی دولت به نظام بانكی به بانک 
های دولتی باز می گردد و این بانک های دولتی هستند که احكام 
تكلیفی دولت را اجرا می کنند و همین رویه ها بر ترازنامه و صورت های 
مالی آنها اثرگذار است و نسبت کفایت سرمایه را پایین می آورد. البته 
این بدهی ها مربوط به مجموعه دولت های قبلی است.وی با یادآوری 
اینكه در اصلاحیه قانون بودجه ۹۵ مجوز افزایش سرمایه برخی بانک 
های دولتی داده شده است، گفت: براساس این قانون، قرار شده است 
که بدهی دولت به بانک ملی ایران با بدهی این بانک به بانک مرکزی از 
محل صدور اسناد خزانه تهاتر شود.حسین زاده افزود: هرچند این کار به 
معنی افزایش سرمایه بانک ملی نیست اما به دلیل آنكه بخشی از بدهی 

ها را تسویه می کند، در ترازنامه بانک اثرگذار است.
رییس شورای هماهنگی بانک های دولتی تاکید کرد: تا زمانی که 
بانک های دولتی با افزایش سرمایه مواجه نشوند، زمان می برد تا به 
استانداردهای دنیا از جمله در زمینه بهبود کفایت سرمایه برسند.حسین 
زاده با یادآوری اینكه مجمع عمومی سالیانه بانک ملی تا یک ماه آینده 
تشكیل می شود، ابراز امیدواری کرد که بتوان موضوع افزایش سرمایه 

را در آن پیگیری کرد.
 پرداخت 7500 میلیارد ریال تسهیلات 

برای تحقق اقتصاد مقاومتی
رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی با تاکید بر اینكه نظام بانكی 
در اجرای سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی عملكرد خوبی داشته 
است، گفت: طبق برنامه ریزی، نظام بانكی قرار است ۱۶۰ هزار میلیارد 
ریال سرمایه در گردش به ۷۵۰۰ واحد تولیدی کوچک و متوسط که 
کالای آنها بازار دارد، پرداخت شود.وی افزود: بانک ها تاکنون به ۶۵۰۰ 
واحد تولیدی سرمایه در گردش پرداخت کرده اند و به تدریج تا پایان 
سال عدد مورد نظر محقق می شود.مدیرعامل بانک ملی ایران توضیح 
داد: این بانک تا ۱۷ شهریورماه امسال به حدود ۹۳۶ واحد تسهیلات 
پرداخت کرده که رقم آن برابر ۷۷۴۵ میلیارد ریال و با سود ۱۸ درصد 

است.
حسین زاده گفت: در جریان پرداخت این تسهیلات تلاش می شود تا 
تجربه تلخ بنگاه های زودبازده برای نظام بانكی تكرار نشود و منابع بانک 
هدر نرود؛ بنابراین تسهیلات به واحدهایی پرداخت می شود که ضمن 

توجیه اقتصادی، فروش کالای آن مطمئن باشد.
 کاهش 50 هزار میلیارد ریالی مطالبات معوق

 مدیرعامل بانک ملی ایران درباره وصول مطالبات معوق این بانک 
نیز گفت: برای وصول این ارقام همكاری خوبی با بدهكاران بزرگ شكل 
گرفته به گونه ای که از طریق مذاکره، درصدی از بدهی ها پرداخت و 

بقیه تقسیط مجدد می شود.
حسین زاده تاکید کرد: بانک ملی با این شیوه در دو سال اخیر میزان 
مطالبات معوق خود را از ۱۳۰ هزار میلیارد ریال به ۸۰ هزار میلیارد 
ریال کاهش داده است.وی افزود: همچنین مانده مطالبات معوق به 
مانده تسهیلات پرداختی این بانک )ان پی ال - NPL( به هشت درصد 
رسیده است در حالی که میانگین این شاخص برای کل نظام بانكی ۱2 
درصد برآورد می شود که نشان می دهد بانک ملی در زمینه وصول 
مطالبات معوق عملكرد خوبی داشته است.وی یادآور شد: بدهكارانی که 
نسبت به تعیین تكلیف تسهیلات دریافتی خود اقدام کنند، می توانند از 

بخشودگی ۶ درصدی جریمه دیرکرد نیز بهره مند شوند.

 بدهی 220 هزار میلیارد ریالی دولت 
مدیرعامل بانک ملی ایران، بدهی دولت به این بانک را 22۰ هزار 
میلیارد ریال برآورد کرد و گفت: البته همه این رقم مربوط به دولت 
یازدهم نیست بلكه از دولت های گذشته باقیمانده و با احتساب سود 

سالانه به این عدد رسیده است.
حسین زاده گفت: بدهی دولت به بانک ملی سبب شده تا صورت های 
مالی بانک چندان جالب نباشد هرچند که قرار است بخشی از آن امسال 
تهاتر شود.وی خاطرنشان کرد: براساس مصوبه اصلاحیه قانون بودجه 
امسال، رقمی نزدیک به ۱۰۰ هزار میلیارد ریال از بابت تهاتر بدهی دولت 
به بانک ملی و بانک ملی به مرکزی اختصاص یافته است.وی اضافه کرد: 
بانک مجبور است هر سال از بابت سود تسهیلات 2۵ درصد مالیات 
پرداخت کند در حالی که پولی از جانب دولت به بانک پرداخت نشده 
است که این امر فشار سنگینی روی تراز مالی بانک وارد می کند.رئیس 
شورای هماهنگی بانک های دولتی با بیان اینكه انجام تكالیف دولت در 
بخش های مختلف بر دوش بانک های دولتی است، اظهار داشت: بانک 
ملی تكالیف زیادی در حوزه های وام مسكن روستایی، بافت فرسوده 
شهری، مسكن ایثارگران، خود اشتغالی کمیته امداد و بهزیستی، تعویض 

خودروی آلاینده و خرید محصولات کشاورزی و ... دارد.
بازی دو سر باخت بنگاه های تحمیلی

مدیرعامل بانک ملی ایران درباره بنگاه داری بانک ها نیز گفت: اینگونه 
نبوده که بانک ها خودشان بخواهند وارد این عرصه شوند بلكه شرایط 
اقتصادی کشور بویژه در دهه های اول انقلاب و حتی دوران سازندگی که 
بخش خصوصی ضعیف بود، موجب شد تا دولت ها از بانک ها بخواهند 

در پروژه های بزرگ اعم از پتروشیمی و صنایع مختلف ورود کنند.
وی بسیاری از این سرمایه گذاری های بانكی را تكالیف دولت ها 
دانست و افزود: اکنون ۴۳ درصد بزرگراه های کشور در اختیار بانک 
ملی است و این بانک در بخش های مختلفی شامل کشت و صنعت، 

پتروشیمی و دیگر صنایع ورود کرده است.
حسین زاده در عین حال اعمال این سیاست را در دهه های اول 
انقلاب با هدف صنعتی شدن کشور و ناتوانی بخش خصوصی برای ورود 
به پروژه های بزرگ اقتصادی در شرایط آن زمان درست دانست و گفت: 
طبق قانون اکنون بانک ها با هدف رفع موانع تولید و رونق کسب و کار 

ملزم به فروش این بنگاه ها در مدت سه سال شده اند.
مدیرعامل بانک ملی ایران تاکید کرد: البته بخشی از بنگاه هایی که در 
مالكیت بانک ها قرار دارد، بنگاه های تحمیلی هستند که به جای بدهی 
دولت ها به سیستم بانكی از جمله بانک ملی، تحمیل شده اند.حسین 
زاده گفت: برای نمونه اواخر دولت قبل، هیات وزیران در مصوبه ای ۱۰ 
کارخانه که در بحران بودند را بابت پرداخت بخشی از بدهی خود به بانک 
ملی واگذار کرد در حالی که این کارخانه ها زیانده بوده و بحران کارگری 
نیز داشتند.مدیرعامل بانک ملی ایرات تاکید کرد: این شیوه واگذاری یک 
بازی دو سر باخت برای بانک به شمار می رود زیرا از سویی از مانده بدهی 
دولت کاسته می شود اما از سوی دیگر یک کارخانه زیانده که با بحران 

کارگری دست و پنجه نرم می کند، نصیب بانک می شود.
تشکیل کمیته واگذاری با وزارت صنایع

 برای فروش برخی کارخانه ها 
وی گفت: واگذاری این بنگاه ها با مشكلاتی نیز مواجه است زیرا از 
سویی استقبالی برای خرید آن نمی شود و از سوی دیگر ممكن است به 

کم فروشی و ارزان فروشی متهم شود.
حسین زاده اظهار داشت: نمونه این رویكرد را در بحث واگذاری 
کارخانه ارج داشتیم؛ در حالی که بانک ملی با وزارت صنعت کمیته 
ای برای واگذاری این نوع کارخانه ها دارد تا به اهل آن واگذار شود و 
برند چنین کارخانه هایی حفظ شود، ناگهان فضاسازی علیه آن انجام 
می شود.وی تاکید کرد: در واگذاری صنایع و کارخانه ها باید هوشیاری 
داشته باشیم تا خریدار با بكارگیری تكنولوژی روز دنیا، آن واحد تولیدی 

را احیا کند.وی افزود: هر روز اطلاعات مربوط به فروش املاک مازاد در 
سایت بانک ملی ایران منتشر می شود اما با توجه به شرایط رکودی در 

بازار مسكن، این املاک به سختی به فروش می رود.
 نگرانی بانک های دولتی از تبعات کاهش نرخ سود

وی  درباره کاهش نرخ سود سپرده های بانكی  گفت: سیاست بانک 
مرکزی کاهش نرخ سود متناسب با نرخ تورم است و اگر در آینده باز 
نرخ تورم کاهش یابد، ممكن است نرخ سود بار دیگر کاهش یابد.حسین 
زاده درباره برخی نگرانی ها درباره خروج منابع از بانک ها به دلیل کاهش 
نرخ سود نیز گفت: از آنجا که بانک های دولتی در رعایت نرخ سود 
منضبط تر هستند، این نگرانی وجود دارد که با کاهش نرخ سود سپرده 
گذاری، سپرده های مردم از بانک های دولتی به بانک های خصوصی 
و یا موسسه های غیرمجاز منتقل شود در حالی که آنها تعهدی در 
زمینه تكالیف اشتغالزایی و تولید را ندارند.وی با بیان اینكه این رویه 
قدرت وام دهی بانک های دولتی را کاهش می دهد، گفت: با این کار 
ممكن است پول به سمتی برود و در بخش هایی بكار گرفته شود که 
در چهارچوب سیاست دولت نیست.حسین زاده تصریح کرد: صندوق 
های سرمایه گذاری یكی از محل هایی است که بانک های خصوصی 
نرخ های مصوب شورای پول و اعتبار را دور می زنند و با نرخ های بالا 
سپرده های بانک های دولتی را جذب می کنند.وی در عین حال افزود: 
البته بانک مرکزی دستورالعملی صادر کرده است که براساس آن نرخ 
های مصوب شورای پول و اعتبار صندوق های سرمایه گذاری بانک ها را 
نیز شامل می شود.حسین زاده، درباره شناورسازی نرخ سود تسهیلات 
نیز اظهار داشت: از آنجا که تقاضا برای اخذ تسهیلات زیاد اما عرضه آن 
کم است، بعید می دانم این رویه اتفاق بیفتد. مدیرعامل بانک ملی ایران 
افزود: شناورسازی نرخ سود تسهیلات باید مدیریت شده باشد و برای آن 

سقفی تعیین شود زیرا ممكن است نرخ ها را افزایش دهد.
 پرداخت 6 هزار میلیارد ریال وام قرض الحسنه ازدواج

مدیرعامل بانک ملی ایران گفت: این بانک پارسال 2۳ هزار میلیارد 
ریال به بخش کشاورزی و ۵۶ هزار میلیارد ریال به بخش صنعت 
تسهیلات پرداخت کرد که این رقم در پنج ماهه نخست امسال به ۱۱ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات بخش کشاورزی و 2۵ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات بخش صنعت و معدن رسیده است.حسین زاده افزود: در پنج 
ماهه نخست امسال نزدیک ۶ هزار میلیارد ریال وام ازدواج از محل منابع 
قرض الحسنه پس انداز بانک ملی به متقاضیان پرداخت شد و ۳۰۰ 
میلیارد ریال نیز برای وام های خوداشتغالی و مشاغل خانگی پرداخت 

شده است.
صدور کارت های بانکی برای گردشگران خارجی 

مدیرعامل بانک ملی ایران از برنامه این بانک برای صدور کارت های 
عضو شتاب برای استفاده گردشگران خارجی نیز خبر داد و گفت: در 
این برنامه دستگاه هایی در فرودگاه ها مستقر می شود تا به ازای ارز 

گردشگران به آنها کارت های بانكی ریالی صادر کند.
حسین زاده افزود: در این صورت گردشگران می توانند با این کارت 
همه هزینه های سفر خود داخل ایران را پرداخت کرده و در هنگام 
خروج از کشور مانده کارت خود را به ارزهای مورد نظر دریافت کنند.

وی یكی از راهبردهای بانكی را توسعه بانكداری الكترونیک با هدف 
کاهش استفاده مردم از شعب فیزیكی بانک عنوان کرد و گفت: به روز 
رسانی شعب »شهاب ملی« در دستور کار است.حسین زاده افزود: شعب 
»شهاب ملی« در حقیقت شعب بدون کارمند است که از طریق دستگاه 
ها خدمات مورد نیاز مشتریان را پوشش می دهد و در برنامه توسعه این 
شعب قصد داریم همه امكانات بانكی جز پرداخت تسهیلات در شعب 

شهاب ملی انجام شود.
 صدور کارت های اعتباری از سطح برنزی تا طلایی

مدیرعامل بانک ملی ایران با اشاره به بخشنامه بانک مرکزی برای 
صدور کارت های اعتباری گفت: قرار است این کارت ها در سه سطح 
برنزی، نقره ای و طلایی با نرخ ۱۸ درصد وارد بازار شود.حسین زاده 
افزود: بانک ملی آماده است از ابتدای مهرماه امسال به استقبال این طرح 
برود زیرا به نظر می رسد نقش بانک ملی به عنوان بزرگترین بانک کشور 

در موفقیت این طرح بسیار مهم است.
رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی، طرح صدور کارت اعتباری 
را یكی از بهترین طرح های بانک مرکزی دانست و گفت: صدور این کارت 
ها ضمن آنكه از تشكیل پرونده و ارایه فاکتورهای صوری جلوگیری می 
کند، پرداخت وام های خرد را نظام مند خواهد کرد.وی یادآور شد: در 
گذشته ممكن بود مردم برای دریافت وام های خُرد فاکتورهای صوری 
بیاورند و به همین دلیل بانک ها به تشكیل پرونده های صوری متهم می 

شدند که با صدور کارت اعتباری این ابهامات رفع می شود.
حسین زاده اظهار داشت: بانک ها به ازای صدور کارت ها، تضمین 
هایی را از مشتریان دریافت خواهند کرد ضمن آنكه اگر فردی از یک 
بانک کارت ۵۰۰ میلیون ریالی دریافت کرد دیگر نمی تواند از بانک 
دیگر کارت دیگری دریافت کند چون سقف نهایی آن ۵۰۰ میلیون ریال 
تعیین شده است.وی گفت: میزان صدور این کارت ها به منابع بانک 
ها بستگی دارد ضمن آنكه به نظر می رسد بانک ها نباید در ابتدا اقدام 
به صدور کارت طلایی به مشتریان کنند بلكه توصیه بانک مرکزی نیز 
این است که بانک ها از کارت های برنزی آغاز کنند و در صورت خوش 
حسابی مشتری، درجه اعتباری وی را ارتقا دهند.وی با بیان اینكه اگر 
مشتریان اقساط خود را پیش از سررسید پرداخت کنند، ممكن است 
حتی هیچ سودی نیز به آن تعلق نگیرد، گفت: برای نمونه اگر مشتری 
در ابتدای ماه از کارت خود استفاده کرده و پیش از پایان ماه آن را 

بازپرداخت کند، سودی به آن تعلق نخواهد گرفت.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون 

مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- رأی شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۳2۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۹ آقای نقی اسماعیل زاده کلنتری فرزند 

مردعلی ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۳2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۱۱2۴۱ اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.
2- رأی شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۸۸۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۵۶۱۸ آقای علی محمد فیض فرزند محمد 

تقی ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت 2۳۸/2۸ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۱۰۶۳۳ اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.
۳- رأی شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۶۵۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۳2۸۴ آقای محمد علی ضاد فرزند محمد باقر 
ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۷۰/۱۳ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۱۱ فرعی از ۱۰۴۸2 اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۱ قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/08 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/24
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون 

مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- رأی شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰2۰۱۸۳۱۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۶۰۰2 آقای محمد تقی رجبی ابقاء فرزند 
محمد حسین ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱۰۸ متر مربع پلاک شماره ۶2۵ فرعی از ۱۹۴۷ اصلی واقع در 

بخش2 ثبت قم.
2- رأی شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰2۰۱۸۱۰۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۸۱۷۹ آقای قربان قربانی شكوه فرزند نعمت 

اله ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱2۶ متر مربع پلاک شماره فرعی از 2۳۷۸ اصلی واقع در بخش2 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۱ قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/08 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/24
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 سوت به دست، از ماراکانا تا ورزشگاه آزادی

فغانی به دنبال به یادماندنی ترین هت تریک

داور بین المللی کشورمان به عنوان داور دربی بزرگ تهران معرفی شده است، علیرضا 
فغانی روز جمعه برای سومین بار به قضاوت بازی بزرگ می پردازد.

 انتخاب داور بازی بزرگ تهران انجام شد و تیم داوری برای این بازی انتخاب شدند که 
حضورشان در این بازی تقریبا قابل پیش بینی بود، انتخابی که در حال حاضر بهترین بود و 
حالا تجربه بین المللی این تیم و آشنایی با جدیدترین قوانین داوری، می تواند بر جذابیت 

دربی هشتاد و سوم بیفزاید.
از ماراکانا تا ورزشگاه آزادی

علیرضا فغانی به همراه محمد منصوری و رضا سخندان سه داور ایرانی بودند که در 
بازی های المپیک ریو توانستند خود را تا مرحله فینال بالا بیاورند و در نهایت با سوت زدن 
بازی پایانی والبته بسیار حساس المپیک بین تیم های برزیل و آلمان به بهترین شكل 

ممكن پرونده حضور خود در المپیک را بستند.
فغانی به دنبال به یادماندنی ترین هت تریک است

حالا در تهران و از بازی های هفته ششم لیگ شانزدهم، داوران نام آور فوتبال ایران باید 
در میدان حساس دیگری به قضاوت بپردازند، میدانی اگر نگوییم استرسی بیشتر از فینال 
المپیک ندارد یقینا کمتر از آن هم ندارد. در بازی روز جمعه و در دربی بزرگ پایتخت، 
علیرضا فغانی برای سومین بار به داوری می پردازد و امیدوار است تا یكی از به یادماندنی 
ترین هت تریک های فوتبال ایران را به نام خود بزند. البته نوع قضاوت این داور باعث شده 

هر دو تیم بدون پیش زمینه ذهنی به میدان بیایند.
شاهد آتش بازی در دربی سه بر دو

فغانی برای اولین بار در دربی ۷۴ به قضاوت بازی های استقلال و پرسپولیس پرداخت، 
دیداری که برای هر دو تیم خاطره انگیز بود پرسپولیسی ها یكی از هیجان انگیزترین 
پیروزی های خود را به دست آورده بودند و استقلالی ها یكی از تراژدیک ترین شكست 

های خود را پذیرفتند.
فغانی در اواسط نیمه دوم بازی و در حالی که پرسپولیسی ها با دو گل از حریف خود 
عقب بودند مرحوم اولادی را از زمین اخراج کرد، او در برابر خطای این بازیكن رحمی 
نداشت تا همه چیز تحت عدالت پیش برود، البته سرخ پوشان در ده دقیقه آخر آن بازی 
و با آتش بازی ایمون زائد توانستند اولین قضاوت فغانی در دربی را با خاطره ای خوش 

همراه کنند.
کنترل ستاره ها در میدان هفتاد و هفتم

اما در دربی ۷۷ این داور برای دومین بار پا به میدان بزرگ گذشت، دیداری که در نهایت 
با تساوی بدون گل به پایان رسید و شاگردان علی دایی و امیر قلعه نویی نتوانستند بر 
یكدیگر فائق آیند. فغانی در آن بازی هم کار سختی داشت چرا که بازیكنان بزرگی در 
دو تیم حاضر بودند و حضور آنها بر حساسیت این بازی افزوده بود، طبق معمول تمام 
بازی های این دو تیم، صحنه هایی پیدا می شود که محل بحث هرکدام از تیم ها و یا 
هواداران شان باشد اما در نهایت فغانی از آن بازی هم سربلند بیرون آمد و اشتباه ویژه ای 

که باعث تغییر نتیجه بازی شود نداشت.

کارشناس والیبال: 

والیبال ایران از لوزانو بزرگتر است
کارشناس والیبال درباره تیم ملی ایران گفت: اگر لوزانو قبل از ولاسكو به ایران می آمد 
بهتر بود و با تمام احترامی که برای لوزانو قائل هستم باید بگویم که والیبال ایران از لوزانو 

بزرگتر است.
جهانگیر سید عباسی درباره عملكرد تیم ملی ایران با مربی گری رائول لوزانو گفت: 
اگر بخواهیم تنها بازی های المپیک ریو را برای بررسی عملكرد لوزانو مدنظر قرار بدهیم 
منصفانه نیست. او حدود ۷ ماه در ایران بود و سه تورنمنت مهم را به عنوان سرمربی تیم 
ملی ایران پشت سرگذاشت. همین اولین حضور ایران در المپیک یک موفقیت بزرگ 
بود و از صعود به جمع ۸ تیم هم نباید غافل شد.سیدعباسی با بیان اینكه تیم ملی ایران 
پتانسیل بیشتری برای کسب نتیجه در المپیک داشت اظهار کرد: پتانسیل تیم ملی ایران 
بالاتر از آن چیزی بود که در المپیک به نمایش گذاشت. این موضوع در لیگ جهانی و 
حتی انتخابی المپیک هم وجود داشت و تیم می توانست بهتر از این باشد. در المپیک برابر 
لهستان و ایتالیا نمایش بهتری داشتیم و این نشان داد که توانایی بهتر بودن را داریم. این 
موضوع را باید مدنظر قرار داد که تیم در رقابت های لیگ جهانی تحت فشار بود و همین 
خستگی زیادی را به بازیكنان منتقل کرد. همان طور که گفتم ما در المپیک می توانستیم 
بهتر از این باشیم و بازی های بهتری را ارائه بدهیم.کارشناس والیبال درباره علت نوسان 
زیاد تیم ملی ایران گفت: درست است تیم ملی نوسان دارد اما باید این موضوع را با درنظر 
گرفتن شرایط و نحوه آماده سازی تیم ملی بررسی کرد. طبیعی است که هر تیمی نوسان 
دارد اما باید آن را با فاکتورهای دیگر مرتفع کرد. نباید از نقطه ضعفمان غافل شویم. با 
این حال باید این را بگویم که ما سریع ترین والیبال دنیا را داریم و بازیكنانی در اختیار ما 
هستند که می توانند نتیجه بازی را به راحتی تغییر بدهند. جایگاه ما فراتر از این هاست. 
ما نباید دچار خودکم بینی شویم. با احترام به لوزانو باید بگویم که ایران بزرگتر از اوست.

او درباره اینكه آیا ایران باید با لوزانو همكاری خود را ادامه بدهد یا خیر گفت: اینكه لوزانو 
بماند یا برود را فدراسیون باید تصمیم بگیرد و کار کارشناسی شده انجام شود. البته به 
نظر من این ارزیابی باید در طول این ۶ ماه به مرور صورت می گرفت. اگر قبل از ولاسكو، 
لوزانو در ایران بود شرایط بهتر بود. بعد از ولاسكو باید یک مربی بزرگتر به ایران می آمد. 
باید این موضوع را در نظر گرفت که مربی تعیین شده می تواند به نیازهای ما پاسخ بدهد 
یا خیر؟ برخی از مهره های ما خواه ، ناخواه باید کنار بروند و ما به یک مرحله گذر می 
رسیم. باید دید که آیا او توانایی دارد که ما را از این مرحله بگذراند یا خیر؟ فدراسیون باید 
تمامی این مسائل را مدنظر قرار بدهد.سیدعباسی درباره اینكه آیا سیچلو گزینه خوبی 
برای سرمربی گری تیم ملی ایران است یا خیر گفت: او یک مهندس والیبال است اما برای 
مربی بودن خوب است. رهبری یک تیم شخصیت جداگانه ای می خواهد و باید دید که 
آیا او این توانایی را دارد یا خیر؟او درباره تصمیم برخی از بازیكنان برای کناره گیری از تیم 
ملی بعد از المپیک گفت: این بازیكنان تحت فشار این تصمیم را اعلام کردند. با این حال 
ما بازیكنان دریافت کننده مان جوان هستند و تا سال ها می توانند در تیم ملی باشند. 
والیبال ما هنوز زاینده و پویاست و مشكلی از بابت خداحافظی بازیكنان وجود ندارد. درباره 
پاسور تیم ملی هم باید بگویم که معروف می تواند سال ها برای ایران بازی کند هرچند 
که این را قبول دارم که نفرات جایگزین او فاصله زیادی دارند. موسوی هم به نظرم تا مدت 
ها می تواند در تیم ملی باشد. بازیكنان کمی هستند که سنشان زیاد شده و باید از تیم 
ملی کنار بروند.سیدعباسی درپایان درباره مشكلات لیگ ایران نیز گفت: لیگ ما با کیفیت 
است. سه لیگ لهستان، ایتالیا و روسیه بهترین لیگ های جهان هستند که آن هم به این 
دلیل است که بازیكنان خارجی با کیفیت دارند. در واقع بازیكنان خارجی باعث با کیفیت 
شدن لیگ آن ها شده است. اما در لیگ ایران اینگونه نیست و بازیكنان داخلی هستند 
که باعث بالا رفتن لیگ شده اند و این نكته خوبی است. مشكل اینجاست که لیگ ایران 
نظم و انضباط لازم را ندارد. تیم ملی ایران درگیر رویدادهای بین المللی است که دست 
ما نیست و باعث برهم خوردن برخی از برنامه ها می شود. اما باید برنامه لیگ را به خوبی 

با این رویدادها تطبیق داد.

آمار حرف منصوریان را تایید نمی کند؛

 مشکل استقلال فقط روحی نیست
در حالی که سرمربی تیم فوتبال استقلال مشكل تیمش را تنها مشكل روحی می داند 

اما آمار و میزان دوندگی استقلال این حرف را تایید نمی کند.
علیرضا منصوریان پس از تساوی تیم فوتبال استقلال با ماشین سازی اعلام کرد که 
استقلال نه مشكل بدنی دارد و نه مشكل تاکتیكی. وی تاکید کرد تنها مسئله استقلال، 
مشكل روحی است. با نگاهی به جدول رده بندی می توان این حرف سرمربی استقلال را 
رد کرد و تاکید کرد که استقلال شاید به دلیل تغییرات زیاد و استفاده از بازیكنانی که از 
تیم های صبا و نفت و ... به استقلال پرتماشاگر آمده اند مشكل روحی و جایگاهی داشته 
باشد اما این موضوع تنها مشكل استقلالی که در هر بازی تنها ۱۵ دقیقه می تواند خوب 
بازی کند و بقیه زمان بازی را راه می رود نیست. در واقع پرواضح است که استقلال مشكل 
بدنی هم دارد کما اینكه مشكل تعویض و مشكل تاکتیكی هم می تواند داشته باشد. تیمی 
که از دقیقه ۶۰ به بعد روی زانو راه می رود و نمی تواند فرصت کافی برای گلزنی فراهم کند 
یا نمی تواند از فرصت ها به خوبی بهره ببرد مشكلش روحی نیست و یا حداقل اینكه این 
تنها مشكل نیست.  برای حل این مسئله شاید بهتر باشد منصوریان به واقعیت های تیمش 
نگاه کند و آنها را حل کند و با توجه به داشته هایش به میدان مسابقه برود وگرنه نمی تواند 
آن مشكلات را حل کند.  مادامی  که منصوریان این مشكلات را نبیند آن مشكلات به 

قوت خود باقی خواهند ماند.

پیروز قربانی

 آقای افتخاری! اگر نمی خواهی از منصوریان 
حمایت کنی، شفاف بگو

مدافع سابق استقلال گفت:چند سال است که در آسیا نباخته ایم و مطمئن هستم که 
با کی روش به جام جهانی می رویم.

پیروز قربانی، در خصوص شرایط این روزهای استقلال اظهار داشت: متاسفانه شرایط 
استقلال خوب نیست. دعا می کنیم هرچه زودتر تیم به لحاظ نتیجه گیری به روزهای 
خوب بازگردد. به نظر من استقلال می توانست در ابتدای فصل یارگیری بهتری انجام دهد. 
وی در خصوص انتقادهایی که به خط دفاع استقلال می شود ادامه داد: من بارها گفته ام که 
خط دفاع نیاز به یک بازیكن رهبر دارد تا بتواند تیم را مدیریت کند و استقلال چنین بازیكنی 
را در خط دفاع ندارد. اکثر بازیكنان خط دفاع استقلال خارجی هستند و از نظر برقراری 
ارتباط تا با یكدیگر هماهنگ شوند نیاز به زمان دارند. اگر استقلال در ابتدای فصل بازیكنی 
چون پژمان منتظری یا سیدجلال حسینی جذب این تیم می شدند شرایط بهتری داشت.  
کاپیتان سابق استقلال درباره اینكه خیلی ها اعتقاد دارند دربی آخرین فرصت برای منصوریان 
است، خاطرنشان کرد: به نظرم این تصمیم درستی نیست. نكته ای که خیلی جالب است 
مدیرعامل جدید استقلال است که خیلی دوپهلو مصاحبه می کند. اگر می خواهی حمایت 
کنی این کار را انجام بده و اگر نمی خواهی از مربی تیمت حمایت کنی خیلی شفاف صحبت 
کن.متاسفانه مشكل مدیریت در همه جای فوتبال وجود دارد. از اعضای هیات مدیره استقلال 
خیلی ها را نمی شناسم. آنها کجا بودند و چگونه به بدنه فوتبال وارد شدند. هیات مدیره 
استقلال باید سابقه حضور در این تیم را داشته باشند. افرادی که هم تحصیلكرده و هم کاربلد 
باشند و دیگر نیازی نباشد که از جاهای دیگر به فوتبال افرادی ورود کنند. وی ادامه داد: خیلی 
ها به فوتبال می آیند و فقط وعده الكی می دهند تا معروف شوند. وعده هایی مثل تزریق پول 
و حل مشكلات مالی. هیچ وقت هم عملی نمی شود. آنها بیشتر به دنبال شهرت هستند تا 
از آن برای بیزنس خود استفاده کنند. مدیرعامل استقلال اگر فوتبالی باشد این را می فهمد 
تیمی که ۷۰، ۸۰ درصد آن عوض شده و مربی جدید به آن آمده است نیاز به زمان دارد تا 
به هماهنگی بیشتر برسد. البته من انتقادی هم به خود علی منصوریان دارم. او خودش سطح 
توقعات را بالا برد و حالا باید جواب دهد. او نوع برخوردش و نوع مصاحبه هایش در ابتدای 
فصل سطح توقعات را بالا برد. قربانی در خصوص پیش بینی اش از بازی روز جمعه تصریح 
کرد: سخت است. ما نباید خودمان را گول بزنیم. خیلی ها می گویند تیمی که ضعیف تر 
است دربی را می برد ولی این مساله همیشه صدق نمی کند. استقلال اگر از لحاظ روحی 
و روانی خودش را آماده بازی کند می تواند به موفقیت برسد. تیم پرسپولیس تیم خوب و 
تاکتیكی است و از مربی بزرگی چون برانكو سود می برد.  وی خاطرنشان کرد: نقش مربی 
در دربی تاثیرگذار است. مربی که بتواند تیمش را از لحاظ روحی و روانی آماده کند. در سال 
هایی که من در دربی بازی می کردم امیر قلعه نویی بسیار خوب این کار را انجام می داد. علی 
منصوریان نیز این قدرت را دارد و می تواند فشار را از روی تیمش بردارد. حضور منصوریان 

روی نیمكت در دربی می تواند نقطه عطفی برای موفقیت استقلال باشد.  

باخت سنگین سال گذشته به پرسپولیس به خاطر ترس بعضی از بازیکنان بود

نوازی:استقلال دو بر یک پرسپولیس را می برد
مربی فصل گذشته استقلال گفت: بازیكنانی که امسال جذب تیم شدند باید طوری بازی 

کنند که به نوعی جواب حمایت های منصوریان از آنها را بدهند.
محمد نوازی در خصوص دیدگاهش از شرایط فعلی استقلال بعد از گذشت ۵ هفته از لیگ 
برتر و در آستانه بازی با پرسپولیس گفت: من به بازی هایی که استقلال انجام داده کاری 
ندارم ولی مطمئن هستم این مسابقه ربطی به ضعیف و قوی بودن تیم ها ندارد. هر کس 
بتواند به اصطلاح خودمان بازیكن دربی باشد می تواند تیمش را نجات دهد. وی با اشاره به 
شكست سال گذشته استقلال در مقابل پرسپولیس گفت: سال قبل یكسری از بازیكنان تیم 
ما ترسیدند و همین ترس منجر به باخت سنگین ما به پرسپولیس شد که اتفاقا باخت تلخی 
بود.ما همه چیز تیممان خوب بود فقط ترس چند نفر از بازیكنان باعث آن شكست شد.  
مربی فصل گذشته استقلال در خصوص دربی ۸۳ گفت: این بازی هم مثل همیشه حساس 
خواهد بود و من به عنوان یک استقلالی قلبا دوست دارم تیمم برنده مسابقه باشد چون واقعا 
وقتی می بینم که مردم در خیابان جلوی ما را می گیرند و در مورد استقلال سوال می پرسند 
دوست دارم سرم جلوی آنها بلند باشد و جواب خوبی برای آنها داشته باشم.  نوازی در پاسخ 
به این سوال که توصیه اش به بازیكنان استقلال برای دربی ۸۳ چیست گفت: اولین نكته ای 
که به آنها می گویم این است که با آرامش بازی کنند و بازیكنان جدید استقلال خودشان را 
به منصوریان و هواداران نشان بدهند. این بازیكنان باید طوری بازی کنند که جواب حمایت 
منصوریان را بدهند. پیراهن استقلال ارزش دارد و به نظرم اگر بازیكنان آرامش داشته باشند 
و از هیاهو و سروصدای دربی نترسند مطمئنا استقلال می تواند نتیجه بگیرد. اگر قرار باشد 
بازیكنی در ترکیب به فكر این باشد که خودش را در دل تماشاگر جا کند مطمئن باشید 

آفت تیم خواهد شد. 
 مربی فصل گذشته استقلال با تاکید بر اینكه تاکنون نزدیک به ۱۰ دربی برای استقلال 
بازی کرده است در خصوص اینكه نتیجه را چگونه پیش بینی می کند گفت: متعصبانه بخواهم 
حرف بزنم استقلال یا یک بر صفر بازی را می برد و یا دو بر یک. ما تمام زندگی مان را در این 
باشگاه گذاشتیم و باید طوری صحبت کنیم و حرف بزنیم که دلمان می گوید.   نوازی در پایان 
در خصوص اینكه چه مهره هایی می تواند برای استقلال در بازی روز جمعه تاثیرگذار باشند 
گفت: به نظر من اگر امید ابراهیمی، جابر انصاری و کاوه رضایی قابلیت های خود را به نمایش 

بگذارند پرسپولیس روز سختی خواهد داشت.

اگر آقایان از من امضا دارند من از آنها همه چیز دارم

طاهری: از وزیر ورزش بپرسید استعفایم صوری بود یا خیر؟
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: از وزیر ورزش 
بپرسید که آیا استعفای من صوری بوده یا خیر؟ زیرا 
کسی استعفای صوری می دهد که دنبال منافع خاصی 

باشد.
علی  اکبر طاهری در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 
خبرگزاری فارس، در خصوص استعفایش از سمت 
سرپرستی باشگاه پرسپولیس، رد استعفای او از سوی 
وزیر ورزش و موارد دیگر صحبت هایی کرد که در زیر 

می خوانید.
دادید  انجام  یکشنبه  روز  که  استعفایی  با 
حسابی همه چیز را تحت الشعاع خود قرار دادید 

چه شد که تصمیم گرفتید استعفا دهید؟
اتفاقاتی  من  حضور  دلیل  به  که  کردم  احساس 
به خاطر من  در حال رخ دادن است و فكر کردم 
برخوردهایی با پرسپولیس می شود. به همین دلیل 
استعفا دهم چرا که حسادت هایی  تصمیم گرفتم 
وجود داشت که این مسئله امكان داشت پرسپولیس را 
قربانی کند. صلاح دیدم از سمتم کنار بروم تا یک وقت 

پرسپولیس لطمه نبیند.
البته محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان 
نکرد  قبول  را  شما  استعفای  براینکه  علاوه 
حمایت خوبی هم از شما انجام داد. در این باره 

چه صحبتی دارید؟
به هر حال آقای گودرزی به من لطف دارد و من 
افتخار می کنم که خدمتگزار پرسپولیس باشم. حتی اگر 
بتوانم عنصر کوچكی از طرف پرسپولیس باشم باز هم 
افتخار می کنم. البته باید به این موضوع اشاره کنم که 
هواداران با ارزش ترین دارایی پرسپولیس هستند و همه 
ما باید احترام خاصی به آن بگذاریم چرا که این ورزش و 

به خصوص فوتبال هرچه دارد از هواداران است.
همین هواداران از زمانی که موضوع استعفای 
شما رسانه ای شد برای تان سنگ تمام گذاشتند 

و حمایت خیلی خوبی از شما کردند؟
هواداران همیشه به من لطف داشته اند و وظیفه ما 
است به آنها خدمت کنیم چرا که باشگاه پرسپولیس 
متعلق به خود آنها است و ما اینجا فقط خدمتگزار 
هستیم. من از همه هواداران عزیزی که در این مدت 
حمایتم کردند، ممنونم چرا که آنها سرمایه اصلی 
پرسپولیس هستند و حمایت همین هواداران است که 
باشگاه را سرپا نگه داشته است. به هر حال افراد می آیند 
و می روند و چیزی که می ماند پرسپولیس است. باید 
بگویم من از ۳ ماه قبل پیش بینی این روزها را می کردم 
و حتی اخطار هم داده بودم. اما کسی حرف های ما را 
گوش نكرد و به آن توجهی نشد. ما به صراحت گفته 
بودیم که سامانه هواداری ما مشخص است و اگر ارگانی 
بخواهد یک سامانه هواداری به راه بیندازد وارد حقوق 
معنوی ما شده است. من با کسی دعوا نداشته ام اما 
گفتم هوادار جزو سرمایه های باشگاه پرسپولیس است 

و ما پیگیر حق و حقوق خودمان هستیم.

بیاورید  کسی  از  اسم  اینکه  بدون  شما 
صحبت هایی را مطرح می کنید که ناخودآگاه 

ذهن ها را به سمت نام امیر عابدینی می برد؟
این حرف ها فرعیات است و بهتر است فرع را رها 
کرده و به اصل ماجرا بپردازید. من حرف هایی که 
زدم را از کشورهای توسعه یافته آموخته ام باید ببینیم 
آنها چطور مدیریت می کنند و چطور باشگاه های شان 
را اداره می کنند و ما هم از آنها الگو بگیریم. من این 
و  گرفته ام  یاد  یافته  توسعه  از کشورهای  را  الگوها 
دوست داشتم این کارها را در ایران هم انجام دهیم 
تا باشگاه ها به معنای واقعی حرفه ای شده و درآمدزایی 
کنند. همانطور که شما اگر کشورهای توسعه یافته را 
ببینید متوجه می شوید که باشگاه هایشان چطور درآمد 
کسب می کنند و به سودآوری می رسند. با این همه 
بارها پشت سر من حرف هایی زده شده چون با وزیر 
ورزش پیش از این ارتباط داشته ام فلان و بهمان، اما 
خدا خودش شاهد است که هیچ گاه به دنبال منافع 
شخصی نبوده ام که بخواهد اینگونه بحث ها درباره ام 
مطرح شود. من به دنبال منفعت و رانتی در باشگاه 
پرسپولیس نبوده و نیستم. اما تهمت های زیادی به من 

زده شده است.
صحبت های  ورزش  وزیر  با  هم  دیروز  گویا 
کرده اید در این خصوص خودتان بگویید که چه 

حرف های میان تان رد و بدل شده است؟
من با وزیر ورزش صحبت کردم و یكسری مشكلات 
و مواردی که به باشگاه پرسپولیس مرتبط بود را به 
گوش ایشان رساندم. من آمده ام که به پرسپولیس 
خدمت کنم و اگر جز این بوده به من بگویید. باور 
کنید این حرف ها را برای ریا کردن نمی زنم اما من با 
خودم عهدی کردم که تا وقتی در باشگاه پرسپولیس 
باشم به این باشگاه خدمت کنم. متأسفانه در این مدت 
حرف های نابه جایی درباره من زده شده است. شما می 
توانید از مهدی تاج و حتی امیر عابدینی بپرسید که آیا 
من از اصولم انحراف داشته ام یا نه. البته در این چند روز 
گفته شده که من برگه ای را امضا کرده ام که الان زیر 
آن زدم اما من اسنادی در اختیار دارم که این مسائل را 
رد می کند. باید بگویم که ما یک سرشماره ای داریم که 
متعلق به اپراتور است و عدد ۶ برای پرسپولیس عدد 
۴ برای استقلال و عدد ۳ برای تراکتورسازی در آن 
تعریف شده است. اما یک سامانه دیگر به راه افتاده که 
باعث شده مردم به ما اعتماد نكنند و به نوعی هواداران 
را دچار ابهام کرده است. وقتی مردم من را می بینند 
به من می گویند که اگر سامانه هواداری باشگاه معتبر 
است پس سامانه های دیگر چه هستند و اگر هم 
سامانه های دیگر اعتبار دارند پس چرا جلوی سامانه 

هواداری ما را نمی گیرند که خلاف می کند.

آقای طاهری! از زمانی که شما استعفا دادید 
استعفا  این  که شاید  این موضوع مطرح شد 
صوری بوده و شاید به دنبال گرفتن امتیازهایی 
بوده اید که این استعفا را دادید چه پاسخی برای 

منتقدان تان که این حرف ها را می زنند دارید؟
بهتر است من در این باره حرفی نزنم شما بروید از 
محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان بپرسید که آیا 
استعفای من صوری بوده یا نه. من که دنبال چیزی 
نیستم که بخواهم استعفای صوری بدهم چرا که کسی 
استعفای صوری می دهد به دنبال منافع خاصی باشد 
اما من همیشه به دنبال منافع باشگاه بوده ام. باید بگویم 
من و پندار توفیقی نماینده باشگاه استقلال برگه ای 
را امضا کردیم که متعلق به سامانه هواداری بود و 
عدد ۶ برای پرسپولیس و عدد ۴ برای استقلال در 
اختیار هواداران قرار گرفت تا به این صورت از تیم های 
مورد علاقه خود حمایت کنند اما برخی از آقایان روی 
نوشته ما کاغذی را چسباندند که خیلی هم تابلو و 
مشخص است که این دست خط به آن برگه ای که من 
و توفیقی امضا کرده ایم، اضافه شده است. من اسناد 
تمام حرف هایم را دارم و به زودی اصل آن را به همه 
نشان خواهم داد اما برخی ها مدعی شدند که من زیر 
حرف و امضایم زده ام! بعد از این مسائل بود که ما یک 
بیانیه ای روی سایت باشگاه منتشر کردیم و خیلی 

شفاف حرف های مان را به هواداران گفتیم بعد از انتشار 
این بیانیه امیر عابدینی با من تماس گرفت و گفت لحن 
بیانیه شما تند است. اما من گفتم ما فقط می خواهیم از 
سامانه هواداری مان دفاع کنیم. بعد از آن آقای عطوفی 
معاون اپراتور همراه اول تماس گرفتم و گفتم داستان 
سامانه ۳۰۴۰ چیست که برخی از ما می پرسند این 
سامانه چه کاری انجام می دهد. سپس او به من گفت 
که این سامانه برای ارزش افزوده راه اندازی شده است 
نه کار هواداری. بعد از آن با عابدینی جلسه ای داشتیم 
و گفتیم که این سامانه اجازه کار هواداری ندارد. حتی 
در بند ۱ ماده ۹ آمده بود که بدون اجازه باشگاه ها این 
سامانه کار هواداری نكند. بعد از آن به دفتر مهدی تاج 
رفتم و به او گفتم آیا من زیر حرف هایم زده ام؟! حتی به 
تاج نشان دادم که برگه ای را روی امضای من و توفیقی 

چسبانده اند که این کار خلاف صداقت است.
یعنی شما مدعی هستید که سندسازی انجام 

شده است؟
بله! آقایان گفته اند که امضای طاهری را داریم اما 
من از همین طریق اعلام می کنم اگر شما امضای 
من را دارید من از شما همه چیز داریم. شما ۳ ماه 
ما را خون به جگر کردید. حتی مصطفی آجرلو به 
من گفت که اینها روی توافق شان نمی مانند تا اینكه 
به بازی تراکتورسازی و پرسپولیس رسیدیم، قرار شد 
بخش های از تبلیغات محیطی که دور زمین وجود دارد 
اگر خالی بود سامانه ۳۰۹۰ را نشان دهند اما نه تنها 
این کار را نكردند بلكه تبلیغات تلویزیونی سامانه دیگر 
هم انجام شد. در همان زمان بازی با مهدی تاج تماس 
گرفتم و به او گفتم این خلاف توافقنامه ما است و او هم 
گفت که من خودم از این مسئله عصبانی هستم و دیگر 
اجازه نمی دهیم این تبلیغات انجام شود اما تا آخر بازی 

باز هم شاهد تبلیغ سامانه دیگری بودیم.
شما استعفا دادید و این استعفا مورد موافقت 
قرار نگرفت چه تضمینی وجود دارد که در آینده 
باز هم اتفاقاتی رخ ندهد که شما را مجبور به 

استعفا کند؟!
دادن چنین تضمینی مثل این است که یک نفر 
تضمین بدهد امشب که می خوابد فردا از خواب بیدار 
شود. ما پرسپولیس و حتی استقلال را که متعلق به 
وزارت ورزش است بدون یک ریال پول دولتی اداره 
می کنیم اما مطمئن باشید که تا زمانی که من در 
پرسپولیس مسئولیت داشته باشم با همان شدتی که تا 
به حال کار کردم، باز هم کار می کنم و یک لحظه هم 
از موضع ام کوتاه نمی آیم. من در پرسپولیس به دنبال 
هیچ منفعت مادی، معنوی، سیاسی یا موارد دیگر 
نیستم و به همین دلیل سواستفاده هم نخواهم کرد. 
اما باید ببینیم کشورهای توسعه یافته چطور در مسائل 
فرهنگی، ورزشی، اجتماعی، تجاری و موارد دیگر کار 
می کنند و ما هم از آنها یاد بگیریم و الگوهای مناسبی 

انتخاب کنیم.

سرپرست سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال می گوید که 
سرپرست باشگاه پرسپولیس در حال فرافكنی است و این کار 

او راه به جایی نمی برد.
امیر عابدینی در خصوص اتفاقات اخیر باشگاه پرسپولیس 
و صحبت هایی که علی اکبر طاهری مبنی بر استعفا و جعلی 
بودن سامانه هواداری سازمان لیگ کرده است، گفت: شرایط 
باشگاه پرسپولیس و استقلال طوری نیست که بخواهم درباره 
صحبت های طاهری حرفی بزنم. در مصاحبه هایی که طاهری 
داشته، از بنده اسم برده شده چون در خصوص بحث سامانه 

هواداری چند جلسه با او داشتم.
وی افزود: من با طاهری جلسه داشتم که مشكل را حل 
کنم، نه اینكه مشكل ایجاد کنم، اما حالا شرایط را طوری 
نوع  هستند.  دیگری  مسائل  دنبال  آقایان  که  می بینم 
صحبت ها، نوع استعفا، پس گرفتن یا مخالفت وزیر ورزش با 
استعفا و سایر مسائل نشان می دهد که آقایان دنبال فرافكنی 
هستند. حالا من نمی دانم فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ، 
صدا و سیما و همه مقصریم یا اینكه مدیریت پرسپولیس 
مشكل داشته که کار به اینجا رسیده است. آیا قراردادی 
که با یک نفر بسته شده، مقدم بر قراردادی است که با یک 
تشكیلات بسته شده است؟ آیا ما مقابل اسپانسر آنها را 
گرفتیم؟ اینها همه سؤالاتی است که باید فعلًا از آنها بگذاریم 
تا بعد از دربی من صحبت هایم را انجام دهد. اکنون دوست 
ندارم هیچ اتفاقی رخ دهد که خدای نكرده به پرسپولیس و 

استقلال در دربی لطمه وارد شود.
سرپرست سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال و عضو هیئت 
رئیسه سازمان لیگ در واکنش به این مسئله که صحبت های 
طاهری علیه او باعث موضع گیری هواداران در شبكه های 
اجتماعی شده است، خاطرنشان کرد: کسانی که فكر می کنند 
اگر فحاشی کنند دل شان خنک شود، ایرادی ندارد. شاید با 
این کارها ما انسان ها هم متوجه شویم در چه زمین خاکی 

زندگی می کنیم تا به این اندازه حرص دنیا را نخوریم.
وی با تأکید بر اینكه سرپرست باشگاه پرسپولیس به دنبال 
فرافكنی است، اظهار داشت: من مجبور هستم اطلاع رسانی 
کنم و نمی توانم مقابل فرافكنی آقایان سكوت کنم. آنها اکنون 

سعی کردند جو دربی را روی سازمان لیگ فدراسیون و 
صداوسیما بیاورند، اما صورت جلساتی که طاهری و نماینده 
باشگاه استقلال امضا کرده اند موجود است و آن را در اختیار 
مردم خواهیم گذاشت تا ببینیم چه کسی با سامانه هواداری 
این دو باشگاه مخالفت کرده است. من حتی پیشنهاد بالاتر 
دادم که کل باشگاه ها زیر نظر سامانه هواداری این دو باشگاه 
باشند و هر باشگاهی با عدد خودش باشد، اما قبول نكردند. 
آنها خواستند که این سامانه فقط برای خودشان باشد و بقیه 
باشگاه ها استفاده نكنند، در حالی که ما پیشنهاد دادیم هر 

باشگاه با عدد خودش در این سامانه عضو شود.
عابدینی در واکنش به این مسئله که طاهری غیرمستقیم او 
را به جعل اسناد متهم کرده و گفته روی امضاهای نمایندگان 
پرسپولیس و استقلال دست نوشته دیگری چسبانده اند، 
گفت: خدا پدرشان را بیامرزد. در این خصوص باید بگویم که 
یک درافت و شِمایی بوده که از پروژه سامانه هواداری مطرح 
شده و در جلسه همه آن را امضا کرده اند. سپس مهندس 
این پروژه این درافت و شِما را تفسیر کرده و توضیح داده 

که به چه شكل اجرایی خواهد شد. ما چیزی روی امضای 
کسی نچسبانده ایم و نه فقط همین یک امضا، بلكه ده ها امضا 
از آقایان موجود است. در دفتر افتخاری یک جلسه، در دفتر 
اسدی یک جلسه، در دفتر تاج یک جلسه، در دفتر من هفت 
جلسه برگزار شده که صورت جلسه یا افراد حاضر در این 
جلسات هستند. هر چیزی که اتفاق افتاده و امضا شده، در 
جلسه گفته شده و مگر می شود یا عقل اجازه می دهد که 

چنین کاری کرد.
سرپرست سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال و عضو هیئت 
رئیسه سازمان لیگ تأکید کرد: فكر می کنم اکنون هم اتفاقی 
رخ نداده و آقایان تا هفته سوم هر کاری دل شان خواست 
کردند. در بازی های پرسپولیس تا هفته سوم در کل ورزشگاه 
تابلوهای اسپانسر خودشان را زده بودند. آنها تبلیغ خودشان 
را داشتند و در تمام تابلوها و بیلبوردهای شهر هم هستند. 
من اعتقاد دارم این فرافكنی ها از سوی طاهری راه به جایی 
نمی برد. مدیریت باشگاه پرسپولیس، بازیكنان و کادر فنی 

تمرکزشان روی دربی باشد.

بیژن مقانلو می گوید که تكواندو در هر زمانی که برد افتخارش به اسم تكواندوکار رقم خورد 
و مدالها را به پتانسیل تكواندوی ایران نسبت می دادند.

سرمربی تیم ملی تكواندو در خصوص ادامه همكاری اش با فدراسیون، اظهار کرد: قرارداد 
من تا المپیک بوده است و ماندن یا رفتنم بستگی به نظر فدراسیون دارد. اما اگر بروم از رییس 
فدراسیون تكواندو تشكر می کنم که در این دو سال از ما حمایت کرد. در این مدت تیم 

تكواندوی ایران افتخارات زیادی کسب کرده است.
وی با بیان این که از نتیجه گرفته شده هنوز در شوک است، گفت: من هنوز شرایط نرمال 
را بدست نیاورده ام و فكر می کنم خوابم. نتایج دور از انتظارات بود و من هنوز شوکه ام. در دو 
سال گذشته هر سه تكواندوکار ایران شایستگی های خود را ثابت کرده بودند اما علیرغم نتایج 
خوب گذشته، در المپیک نتیجه نگرفتیم. البته اکثر رنک های اول دنیا در المپیک ناکام بودند. 
تیم ما می توانست خوش بدرخشد. شرایط ورزشكاران ما ایده آل بود و شایسته مدال بودند. 
مقانلو اضافه کرد: من اگر مسئولیت باخت را قبول کردم، به خاطر حاشیه های پنهانی بود 
که ندیده بودم. من به کار خودم ایمان دارم. ما هر موقع که بردیم افتخارش به اسم تكواندوکار 
بود و مدال را به پتانسیل تكواندوی ایران نسبت می دادند اما باخت ها به نام مربی است. 
همین اتفاق در باورهای ورزشكاران تاثیر گذار بوده و تكواندوکاران فكر می کردند که هر 
نتیجه ای که گرفته اند بر اساس پتانسیل خودشان بوده است و ناخودآگاه باور متقابلشان 

کمرنگ شده بود. ما بردیم دشمن پیدا کردیم باختیم هم باز دشمن پیدا کردیم.
سرمربی تیم ملی تكواندو ادامه داد: برخی بر من خرده می گیرند که تعداد مسابقاتی که 

تكواندوکاران در آن حضور داشتند بیش از اندازه بود اما باید به آنها بگویم که حضور در این 
مسابقات لازم بوده است و شرایط کسب سهمیه متفاوت بود. صحبت های زیادی گفته 
می شود. حتی برخی کارشناسی می کنند که چرا تكواندوکاران المپیكی در لیگ مبارزه 
نكرده اند. اختلاف نظرهایی در این حرفها وجود دارد که به نظرم به دلیل عدم اطلاعات 

کافی بوده است.
وی در ادامه صحبت های خود، افزود: زمانی که گفتم کارشناسان سكوت کنند که دیگر 
صحبت کارشناسان تاثیر خود را گذاشته بود و دیر شده بود. در هر مسابقه ای که یكی از 
تكواندوکاران نتیجه نمی گرفت هجمه ای از انتقادات به گوش ما می رسید. به قدری بار 
روانی زیاد بود که بازیكن در وسط زمین به این فكر می کرد که اگر ببازم چه می شود؟ 
بعد از هر مسابقه ما زمان زیادی برای کم کردن بار روانی می گذاشتیم. من باید حاشیه های 
پنهان را می دیدم. البته تا جایی که امكان داشت این حاشیه ها را به حداقل رساندم اما باز 

هم گریبان مارا گرفت. 
مقانلو با بیان این که تیم از نظر فنی چیزی کم نداشت، گفت: مهدی خدابخشی یا سجاد 
مردانی حریف را ۱2 تایی می کنند این نشان می دهد که از نظر فنی نمایندگان ایران چیزی 
کم نداشتند اما فشار روانی زیاد بود. تیم که جوان می شود احتمال دارد هر اتفاقی بیفتد. این 
تیم جوان در مسابقات جهانی و بازیهای آسیایی نتیجه لازم را کسب کرده است. باید  آسیب 
شناسی درست انجام شود اما از نظر من در نهایت به این نتیجه می رسیم که حاشیه های 

پنهان باعث عدم کسب نتیجه شد. 

مهاجم ایرانی آلكمار اظهار کرد هفته سختی را پشت سر 
گذاشته ولی حمایت هوطنانش باعث دلگرمی او شده است.

 علیرضا جهانبخش، مهاجم ایرانی تیم فوتبال آلكمار موفق 
شد هفته  خوبی را سپری کند. او بعد از گلزنی با پیراهن تیم 
ملی فوتبال ایران در بازی با قطر، در تیم باشگاهی خود نیز در 
هلند نمایش خوبی داشت و توانست گل اول تیمش برابر ویلم 
تیلبورگ را به زیبایی به ثمر برساند تا هفته  خوبش را تكمیل 
کرده باشد.علیرضا جهانبخش که در عرض یک هفته  سه بازی 
انجام داد، درباره این موضوع گفت :  هفته  خیلی سختی داشتم. 
مسافت زیادی را طی کردم و دو بازی کامل  ۹۰  دقیقه ای با 
تیم   ملی ایران برگزار کردم. اول در تهران برابر قطر بازی کردم 

و سپس  در شن یانگ، مقابل چین قرار گرفتم. در بازی با 
ویلم احساس کردم عضلاتم درد گرفته است. ماهیچه هایم 
منقبض شده بودند ولی البته مصدومیتم خیلی حاد نبود و 
مشكلی در این زمینه ندارم.علیرضا جهانبخش که در سنین 
جوانی به فوتبال هلند رفت، کم کم در حال تبدیل شدن به یكی 
از معروفترین بازیكنان فوتبال در این کشور شده است. او در 
این باره هم گفت : انسان خوشبختی هستم. هموطنانم به دقت 
بازی های من را در آلكمار دنبال می کنند. احساس خیلی خوبی 
پیدا می کنم وقتی آنها با پیام های خودشان من را به پیشرفت 
تشویق می کنند. حمایت هموطنانم باعث می شود تا سخت تر 

کار کنم تا بتوانم تمام مردم کشورم را خوشحال کنم.

 آقایان تا هفته سوم هر کاری دلشان خواست کردند

عابدینی:  بعد از دربی همه چیز را می گویم

بیژن مقانلو: حاشیه های پنهان گریبان تیم ملی تکواندو را گرفت

جهانبخش: حمایت هموطنان انگیزه  مرا افزایش می دهد
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تولید کاغذ ضد جعل با فناوری
محققان پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران در یک 
طرح آزمایشگاهی موفق به تولید کاغذی با خاصیت ضد 
جعل شدند. از این کاغذهای نانوساختاری می توان در تولید 

اسكناس با امنیت بالا استفاده کرد.
 مواد فتوکرومیک به دسته ای از مواد اطلاق می شود 
که در برابر طیف خاصی از نور واکنش نشان داده و تغییر 
رنگ می دهند. از معروف ترین این مواد می توان به مواد 
مورد استفاده در شیشه  عینک های فتوکرومیک اشاره کرد.

از کاربردهای دیگر مواد فتوکومیک تولید کاغذهای 
اسكناس با ایمنی بالاست. این کاغذها در هنگام قرارگیری 
در معرض نور ماوراء بنفش تغییر رنگ می دهد که می تواند 
به عنوان یک علامت امنیتی جهت آگاهی از جعلی بودن یا 

نبودن اسكناس تلقی شود.
علیرضا مهدویان، مجری طرح گفت: در طرح حاضر که 
در ادامه  مطالعات اخیر انجام شده، یک روش ساده و سبز 
جهت تهیه  یک کاغذ سلولزی جدید با خاصیت پاسخ دهی 

چندگانه معرفی شده است.
وی ادامه داد: روش مورد استفاده در این طرح جهت 
تولید کاغذ هوشمند روشی ساده و سبز است. به علاوه، 
کاغذ تولید شده از کارایی فتوکرومیكی بالاتری نسبت به 

نمونه های مشابه برخوردار است.
مهدویان ضمن اشاره به پدیده  فتوکرومیسم منفی 
به عنوان یک پدیده  ناخواسته  مشاهده شده در پژوهش های 
پیشین افزود: در بسیاری از کارهای انجام شده در گذشته 
به پدیده  فتوکرومیسم منفی به واسطه  وارد شدن ترکیبات 
فتوکروم به ماتریس سلولزی اشاره شده است. همچنین 
در بسیاری از تحقیقات، مهاجرت و عدم پایداری ترکیبات 

فتوکروم در محصولات نهایی گزارش شده است.
به گفته این محقق، در این پژوهش نواقص مذکور 
برطرف شده که این موضوع منجر به افزایش کارایی و 

بهبود رفتار هوشمندانه  کاغذ تولیدی شده است.
وی ادامه داد: در این کار، ذرات پلیمری فتوکرومیک 

پراکنده در آب با ابعادی در محدوده ی ۷۰ نانومتر تهیه 
شدند؛ این ابعاد کوچک به افزایش کارایی و بازده واکنش 
شیمیایی نانوذرات با سلولز و همچنین محافظت رنگ 

فتوکرومیک در برابر عوامل مخرب منجر شده است.
ترکیب  ابتدا  پژوهش،  این  در  داد:  توضیح  مهدویان 
سپس  و  شد  تهیه  اسپایروپیران  پایه   بر  فتوکرومیک 
به وسیله   ترکیب  این  حاوی  اکریلیک  پایه  پلیمرهای 
فرایند کوپلیمریزاسیون امولسیونی ساخته شد؛ در انتها 
نیز پلیمر فتوکرومیک ساخته شده طی فرایند شیمیایی 
به بستر سلولز وارد شد.  این تحقیقات حاصل تلاش های 
پژوهشگاه  دکتر علیرضا مهدویان- عضو هیأت علمی 
پلیمر و پتروشیمی ایران و امین عبدالهی و جابر کیوان 
راد- دانش آموختگان مقطع کارشناسی ارشد پژوهشگاه 
پلیمر و پتروشیمی ایران- است. نتایج این کار در مجله  
 ،2۰۱۶ سال   ،۱۵۰ )جلد   Carbohydrate Polymers

صفحات ۱۳۱ تا ۱۳۸( به چاپ رسیده است.

دوش گرفتن با آب سرد چه فوایدی دارد؟
تحقیقات زیادی در مورد فواید دوش گرفتن با آب سرد انجام شده است و تقریبا همه 
آنها تاکید دارند که این شیوه اگر به شكل متعادل و منظم مورد استفاده قرار بگیرد، می 

تواند اثرات مثبت زیادی داشته باشد.
 زمانی که به حمام با آب گرم و بخار ناشی از آن فكر می کنیم، احساس راحتی و 
سرمستی به ما دست می دهد. اما اگر استحمام با آب سرد باشد، وضعیت چطور است؟ 

شاید بسیاری از شما درباره نتایج مثبت دوش آب سرد تردید داشته باشید.
از جمله اعتقادات رایج درباره حمام کردن این است که دوش آب سرد ، فقط برای 
شكنجه است، اما آب سرد، تاثیرات بسیار مثبتی بر سلامت روانی افراد دارد. افزون بر 
اینكه ورزشكاران از دوش آب سرد به عنوان روشی برای درمان گرفتگی عضلات استفاده 
می کنند.البته زمانی که می گوییم دوش آب سرد، منظورمان این نیست که ناگهان در 
آب سرد غوطه ور شوید، بلكه می توانید دوش خود را با آب ولرم شروع کنید و سپس 

آب سرد را جایگزین کنید. 
حتی فقط می توانید چند دقیقه ی آخر استحمام را با آب سرد دوش بگیرید تا مزایای 
آن نصیب شما شود.یكی از اثرات قطعی و اثبات شده دوش آب سرد، مقابله با افسردگی 
استافرادی که با آب سرد دوش می گیرند، بعد از پایان این کار، به احساس سرمستی و 

نشاط و شادابی دست یافته و روحیه خوبی برای کار کردن پیدا می کنند.
این روش، خلق و خوی افراد را بهتر کرده و باعث می شود از آرامش و نشاط به مدت 
طولانی تر برخوردار شوند.افزون بر آن، دوش آب سرد ابتدای صبح، فرد را از نوشیدن 
یک فنجان قهوه بی نیاز می کند، زیرا فرد چنان احساس نشاط و سرحالی دارد که گویی 
ماده کافئین موجود در فنجان قهوه صبحگاهی وارد بدن او شده است.دوش آب سرد 
برای موها و پوست بهتر است، زیرا دوش آب گرم ممكن است باعث خشكی پوست 
شود، اما دوش آب سرد به پوست و مو کمک می کند تا کمبود آب خود را جبران کنند.

همچنین دوش آب سرد باعث تقویت سیستم ایمنی بدن می شود و حتی بر روی 
تعداد گلبول های سفید خون هم تاثیر مثبت دارد.

یكی از اثرات قطعی و اثبات شده دوش آب سرد، مقابله با افسردگی است. متخصصان 
برای درمان افسردگی توصیه می کنند دو مرتبه در روز دوش آب سرد به مدت 2 تا 

۳ دقیقه گرفته شود. فقط قبل از انجام این کار، حتما با پزشک خود مشورت کنید.
شستن و آبکشی موها زیر دوش حمام

تقریبا همه منابع در مورد اثرات مثبت دوش آب سرد بر روی سیستم تنفسی و گردش 
خون صحبت کرده اند.

برخورد آب سرد با پوست که تحت عنوان شوک سرد شناخته می شود، بلافاصله به 
سریع تر شدن تنفس و ضربان قلب منجر می شود. در این شرایط بدن اکسیژن بیشتری 
جذب می کند و همچنین رگ ها تا حدی دچار انقباض می شوند. بدن تلاش می کند 
با ارسال خون به اندام های حیاتی، آنها را گرم نگه دارد و برآیند تمام این فرایند فعال تر 

شدن سیستم تنفسی و گردش خون است.
بدن به محض قرار گرفتن زیر دوش آب سرد به صورت لحظه ای دچار استرس می 

شود و سیستم دفاعی بدن به مقابله با این وضعیت می پردازد.
دوش آب سرد به علت شوکی که به بدن وارد می کند، مكانیسم جنگ و گریز را 
که مربوط به شرایط خطر است، فعال می کند و طبیعتا بدن هم پاسخ های مربوطه را 
)افزایش انرژی و قدرت و در واقع ترشح آدرنالین( بروز می دهد. به همین دلیل تحقیقات 
نشان داده است که دوش آب سرد می تواند راهكاری مناسب برای مواجهه با سندرم 

خستگی مزمن )CFS( باشد.
روش خاص دوش گرفتن با آب سرد به این صورت است که حدود پنج دقیقه با آب 
بیست درجه دوش گرفته شود و سپس دمای آب برای مدت دو دقیقه به سه درجه 
کاهش یابد. این روش می تواند به عنوان جایگزینی بسیار سالم تر برای الكتروشوک 

که در مورد بیماری های شدید روانی مورد استفاده قرار می گیرد، به کار گرفته شود.
هشدار

آب سرد در افرادی که به سرمای آب حساسیت دارند، امكان دارد باعث سنكوپ و افت 
فشار خون شود و حالتی شبیه به سكته را در فرد به وجود آورد.

چرا زیاد خوابیدن خطرناک است؟

پزشكان همه اتفاق نظر دارند که خواب با کیفیت برای سلامت ضروری است.
 نه تنها خواب کافی کمكتان می کند در طول روز متمرکز و هوشیار باشید، بلكه 
به بدنتان کمک می کند خود را باز سازی کند و تجدید قوایی داشته باشد. همچنین 
خواب مناسب می تواند به پیشگیری از همه چیز مانند چاقی، دیابت تا مرگ ناگهانی 

کمک کند.
اما آیا چون خواب خوب است زیاد خوابیدن می تواند به معنای بیشتر بهره بردن از 

این خوبی باشد؟
تحقیقات نشان داده افرادی که بیش از ۱۰ ساعت می خوابند وضعیت کلی سلامتشان 

نسبت به کسانی که ۷ تا ۸ ساعت می خوابند بدتر است.
متاسفانه عده زیادی از افراد بالغ در حال حاضر در چنین شرایطی هستند. با بالا رفتن 
سن مقدار مدت زمان خواب بیشتر می شود و هنوز مشخص نیست که این افزایش 

نشانه وجود بیماری است و یا در واقع باعث بیماری.
محققان به این نتیجه رسیده اند که خواب زیاد می تواند باعث بیماری شود و کسی 
که بیش از ۸ ساعت می خوابد در واقع کیفیت خواب ضعیفی دارد.خواب بیش از حد 

می تواند مانند خواب کم به سلامت آسیب وارد کند. 
در ادامه می خواهیم به شما بگوییم اگر بیش از حد بخوابید ممكن است چه عواقبی 

برای سلامتتان داشته باشد.
بیشتر در خطر حمله قلبی قرار می گیرید

بیماری های قلبی یكی از مهمترین دلایل مرگ و میر در جهان هستند. بیش ار ۸ 
ساعت خوابیدن می تواند خطر بیماری های قلبی را تا ۳۴ درصد افزایش دهد.

ممکن است بیشتر درگیر وزنتان شوید
تحقیقات نشان داده افرادی که کم می خوابند سنگین تر هستند، اما بین خواب اضافی 

و چاقی نیز رابطه وجود دارد.
با اینكه یک مورد ساده علت و معلولی نیست اما مسلما ارتباطی بین این دو وجود دارد.

چیزی که می دانیم این است، افراد هرچقدر وزنشان بالاتر می رود خوابشان نیز بیشتر 
می شود. و اگر شما هم زیاد می خوابید ممكن است در خطر چاقی قرار بگیرید.یكی از 

تئوری ها خواب زیاد را به این شكل ترجمه می کند: 
خواب بیش از حد برابر با ورزش کمتر.افرادی که زیاد می خوابند زمان کمتری برای 
فعال بودن دارند. به عبارت دیگر هرچقدر بیشتر بخوابی کمتر حرکت می کنی و در 

نتیجه کالری کمتری می سوزانی.
ممکن است به دیابت مبتلا شوید

خواب بیش از حد می تواند باعث بالا رفتن سطح قند خون شود ) کم خوابی هم 
همین تاثیر را دارد (.

دوست ندارید خواب شیرین چنین تاثیر بدی داشته باشد اما واقعیت این است که 
خواب بیش از حد می تواند خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را افزایش دهد.در اینجا هم 

بی تحرک بودن و کاهش زمان فعالیت از دلایل اصلی افزایش خطر دیابت است.
ابهامات ذهنی تان افزایش می یابد

 نمی توانید تمرکز کنید؟ ممكن است مدت زمانی که در رختخواب می گذرانید 
علتش باشد.

خواب بیش از حد مزمن می تواند مغز را تا دو سال پیر کند و انجام وظایف روزانه را 
برایتان دشوار.گفته می شود افرادی که زیاد می خوابند اگر در طول شب چندین بار از 
خواب بیدار شوند ممكن است تاثیر منفی خواب زیاد روی عملكرد ذهنی شان افزایش 
پیدا کند. اگر زیاد از خواب بیدار می شوید نمی توانید خواب عمیقی که به ریكاوری و 

بازسازی بدن کمک می کند را زیاد تجربه کنید.
 در خطر مرگ زودهنگام قرار می گیرید

وحشتناک است اما واقعیت دارد: تحقیقات اپیدمیولوژیک نشان داده اند افرادی که زیاد 
می خوابند بیشتر در خطر مرگ زودهنگام قرار دارند.

هیچكس دقیق نمی داند چرا، اما مسلما التهاب نقش مهمی ایفا می کند. بعلاوه اگر 
مشكلاتی مانند دیابت و بیماری قلبی هم داشته باشید خطر مرگتان در سنین جوانی 

افزایش پیدا خواهد کرد.
خلق و خو را بد می کند

افسردگی و خواب دست در دست هم دارند. در بیشتر مواقع افرادی که دچار انواع 
خاصی از دیابت هستند بیشتر می خوابند و خواب بیشتر می تواند افسردگی را بدتر 
کند.البته در نظر داشتن این نكته هم بسیار مهم است، تمام افرادی که زیاد می خوابند 
دچار افسردگی نمی شوند و ممكن است تغییر در خلق و خوی این افراد موقت باشد.

در برخی موارد کاهش زمان خواب می تواند به بهبود خلق و خو کمک بسیاری کند.

محققان روسی با تحقیق بر روی دلفین ها متوجه شدند که این نوع از پستانداران در گفتگو 
با یكدیگر از جملات کامل استفاده می کنند.

دلفین ها یكی از باهوش ترین پستانداران محسوب می شوند و با ارسال سیگنال، یكدیگر را 
از وجود خطر احتمالی مطلع می کنند اما این تمام حقیقت راجع به این دسته از پستانداران 

نیست.  
بر اساس مطالعات محققان دانشگاه Feodosia روسیه، علاوه بر سگ ها، دلفین ها هم قادر 

به درک زبان پیچیده در تعامل با یكدیگر هستند.  
نتایج تحقیق دانشمندان روسی نشان می دهد که دلفین ها می توانند در گفتگو با یكدیگر 

از جملات کامل و در هر جمله از ۵ کلمه استفاده کنند.
محققان دانشگاه Feodosia با بكارگیری نوعی میكروفون در زیر آب به ضبط صداهای 
دلفین ها پرداختند که با تحلیل آنها مشخص شد این دسته از پستانداران می توانند در 
گفتگوهای خود از کلمات استفاده کنند و به طرز باورنكردنی منتظر می مانند تا جمله طرف 

مقابل کاملا پایان پذیرد و بعد پاسخ یكدیگر را می دهند.  
به گفته محققان روسی این دستاور بسیار حایز اهمیت است و با رمزگشایی از کلمات 
استفاده شده در صحبت های دلفین ها می توان امیدوار بود که روزی انسان قادر به صحبت 

کردن با این گونه از آبزیان باشد.

نحوه حرف زدن دلفین ها رمزگشایی شد

رئیس مجتمع تولیدی-تحقیقاتی انستیتو پاستور ایران از افزایش تولید واکسن هپاتیت 
ب خبر داد و گفت: در راستای تولید این واکسن درصدد هستیم تا برای افزایش کیفیت 

آن نیز پژوهش هایی انجام دهیم.
دکتر هومن کاغذیان به خبرنگار مهر گفت: افزایش کمی  واکسن هپاتیت ب در دستور 

کار قرار گرفته و پژوهش هایی نیز در این زمینه در حال انجام است.
وی با تاکید بر اینكه وقتی یک واکسن از لحاظ کمی بخواهد افزایش پیدا کند باید 
پژوهش هایی انجام گیرد، افزود: باید برای افزایش کیفیت واکسن ها و نوع دستگاههای 

سازنده واکسن مهندسی شود تا علاوه بر افزایش کمی، کیفیت واکسن نیز از بین نرود.
کاغذیان با بیان اینكه برای اینكار باید محاسبات پیچیده ای انجام گیرد، اظهار داشت: در 
حال حاضر مطالعات متعددی در حال انجام است. همچنین بایستی در نظر داشته باشیم 

که علاوه بر کمیت و کیفیت، هزینه تولید واکسن ها نیز کاهش پیدا کند.
معاون تولید و رئیس مجتمع تولیدی-تحقیقاتی انستیتو پاستور ایران اظهار داشت: هر 
ساله سازمان بهداشت جهانی، بر اساس ۴ اولویت) بالا، متوسط، پایین و صفر( میزان  نیاز 
کشور ها به واکسن ها را مورد بررسی قرار می دهد. اکنون اولویت واکسن سل است چرا 

که سایر کشورها به این واکسن نیاز دارند.
به گفته وی، کشور ما در جهان اسلام در واکسن سازی بسیار باسابقه و مستعد مرجعیت 

علمی و فناورانه است که باید  این رویه را بیشتر و بهتر ادامه بدهیم.
وی افزود: برآورد شده است که ایران سالیانه ۵ میلیون دوز به واکسن »ب ث ژ« و 

»هپاتیت ب« نیاز دارد که ما هر ساله نیاز کشور را برطرف کنیم.
وی تاکید داشت: استقرار پارک فناوری سلامت و استفاده از ظرفیت شرکتهای دانش 
بنیان گام دیگری است که انستیتو پاستور در جهت خودکفایی در زمینه واکسنهای انسانی 

برداشته است.

جراحان در دانشگاه آکسفورد موفق شدند تا برای اولین بار از 
یک ربات کنترل از راه دور برای انجام یک عمل جراحی ظریف 
داخل چشم با دقت زیر میلیمتری که به طور معمول توسط 

دست انسان ممكن نیست، استفاده کنند.

در انجام جراحی هایی مانند جراحی چشم، نداشتن لرزش 
دست یک مزیت بسیار مهم به حساب می آید. بنابراین این 
روزها پزشكان و جراحان برای انجام این جراحی های حساس 

به استفاده از رباتها تمایل زیادی نشان می دهند.
 پزشكان انگلیسی با موفقیت توانستند با استفاده از ربات در 

جراحی داخلی چشم، بینایی را به یک بیمار برگردانند.
چنین  که  است  بار  اولین  این  جراحان،  این  گفته  به 
عمل جراحی صورت گرفته و این امر می تواند زمینه ساز 

پیشرفتهای آتی در زمینه استفاده از ربات ها باشد.
این جراحی در بیمارستان جان ردکلیف آکسفورد و بر روی 
یک کشیش که در قسمت شبكیه  چشم سمت راست خود 

یک غشا به ضخامت یک صدم میلی متر داشت انجام شد.
این غشا رو به رشد بوده و پزشكان باید بدون صدمه رساندن 
به قسمت های دیگر داخلی چشم، آن را از شبكیه چشم این 

فرد جدا می کردند.
 پزشكان ۱2 جراحی را در برنامه های خود گنجانده اند که 

این عمل اولین جراحی از آن ۱2 جراحی است.
پزشكان بر این باورند که استفاده از ربات می تواند در  ترمیم 
شبكیه چشم در آینده مورد استفاده قرار گرفته و موثر واقع 

شود.
با استفاده از این شیوه می توان بینایی بسیاری از بیماران را 

به آنها بازگرداند.

محققان در موسسه فناوری ماساچوست "MIT" موفق به توسعه یک سیستم تصویربرداری محاسباتی شدند که 
با استفاده از آن می توان بدون باز کردن کتابها، آنها را خواند. این فناوری از امواج تراهرتز و فاصله 2۰ میكرومتری بین 
صفحات برای خواندن هر صفحه از کتاب بهره می گیرد.این دستگاه بیشتر برای کتاب هایی طراحی شده که قدیمی 
بوده و از حساسیت بسیار بالایی برخوردار هستند. زیرا با استفاده از این روش نوین بدون نیاز به لمس کتاب می توان 
آن را مطالعه کرد.این دستگاه  توانایی تشخیص حروف را حتی در ضخامتی به اندازه ۹ ورق دارد.ترکیبات شیمیایی 
مختلف قادر به جذب فرکانس های مختلفی از امواج تراهرتز هستند، بنابراین این امواج قادرند تا در زمان تصویربرداری، 
کاغذ و مرکب را از یكدیگر تمایز دهند.محققان این پژوهش از یک الگوریتم تفسیر نوشتار برای داشتن درک بهتری از 
متن های موجود استفاده کردند.امواج تراهرتز توانایی آن را دارند که بین کاغذی که بر روی آن نوشته شده و یک کاغذ 
سفید تمایز قائل شوند. در صورتی که اشعه ایكس این خاصیت را ندارد.این دستگاه جدید که توسط محققان موسسه 
فناوری ماساچوست طراحی و ساخته شده نیز به دوربین هایی با امواج تراهرتز مجهز بوده که توانایی تفكیک کاغذهای 

نوشته شده و کاغذهای سفید را دارد.

تولید واکسن هپاتیت ب افزایش می یابد

ربات ها موفق به جراحی چشم انسان شدند

خواندن کتاب بدون نیاز به باز کردن آن!

هیدراتاسیون بیش از اندازه و مسمومیت با آب زمانی رخ 
می دهد که میزان آب نوشیده شده بیشتر از توانایی کلیه 
ها برای تخلیه آب اضافی از طریق ادرار باشد. اما مقدار آب 
تنها عامل تعیین کننده در این زمینه نیست. مدت زمانی که 
طی آن آب نوشیده شده است نیز باید مد نظر قرار بگیرد.  
تمامی سلول ها و اندام های بدن انسان برای عملكرد درست به 
آب نیاز دارند. بر همین اساس، شما نیازمند جایگزینی مداوم 
آب از دست رفته بدن به واسطه تعرق، ادرار و تنفس هستید.

به گزارش "اتوریتی نیوتریشن"، نوشیدن ناکافی آب می تواند 
به شكل گیری نشانه هایی مانند خستگی، سرگیجه، و گرفتگی 
عضلات منجر شود. در مقابل، نوشیدن بیش از اندازه آب نیز 
می تواند شرایطی جدی و خطرناکی که به نام مسمومیت با آب 

شناخته می شود را موجب شود.
مسمومیت با آب چیست؟

مسمومیت با آب اختلالی در عملكرد مغز به واسطه نوشیدن 
بیش از اندازه آب است. نوشیدن بیش از اندازه آب موجب 
افزایش مقدار این مایع در خون انسان می شود. این میزان 
آب می تواند الكترولیت های موجود در خون، به ویژه سدیم را 
رقیق سازد. هنگامی که سطوح سدیم به کمتر از ۱۳۵ میلی 
مول بر لیتر می رسد، این شرایط به نام »هیپوناترمی« شناخته 
می شود. سدیم به تعادل مایعات بین بخش داخلی و خارجی 
سلول ها کمک می کند. هنگامی که سطوح سدیم به واسطه 
مصرف بیش از اندازه آب کاهش می یابد، جریان مایعات از 
بخش خارجی به بخش داخلی سلول تغییر می کند و به تورم 
آنها منجر می شود. هنگامی که این شرایط برای سلول های 
مغزی رخ می دهد، امكان شكل گیری عوارض خطرناک و 

بالقوه تهدیدکننده زندگی فرد ایجاد می شود.
 نوشیدن بیش از اندازه آب می تواند خطرناک باشد

  مسمومیت با آب در نتیجه تورم سلول ها شكل می گیرد. 
هنگامی که سلول های مغزی متورم می شوند، فشار داخل 
های  نشانه  نخستین  فشار  این  می یابد.  افزایش  جمجمه 
زیر  موارد  را موجب می شود که شامل  با آب  مسمومیت 

می شوند:
سر درد

حالت تهوع
استفراغ

در موارد شدید، مسمویت با آب می تواند نشانه های جدی تر 
مانند موارد زیر را موجب شود:

افزایش فشار خون
گیجی

دو بینی
خواب آلودگی

اشكال در تنفس
ضعف و گرفتگی عضلات

ناتوانی در شناسایی اطلاعات حسی
تجمع مایعات اضافی در مغز به نام ورم مغزی شناخته 
و  داده  قرار  تاثیر  را تحت  مغز  می شود که می تواند ساقه 
اختلال در سیستم عصبی مرکزی ایجاد کند. در موارد شدید، 
مسمومیت با آب می تواند به تشنج، آسیب مغزی، کما و حتی 

مرگ منجر شود.
مرگ به واسطه مسمومیت با آب

نوشیدن بیش از اندازه آب به صورت تصادفی بسیار دشوار 
است. با این وجود، موارد مرگ و میر ناشی از این شرایط 
با آب در میان  اند. بیشتر موارد مسمومیت  گزارش شده 
سربازان گزارش شده اند. در یک گزارش به ۱۷ سرباز مبتلا 
به هیپوناترمی در نتیجه مصرف بیش از اندازه آب اشاره شده 
بود. سطوح سدیم خون این افراد در دامنه ۱۱۵ تا ۱۳۰ میلی 
مول بر لیتر قرار داشت در شرایطی که دامنه عادی ۱۳۵ تا 
۱۴۵ میل مول بر لیتر است.در گزارشی دیگر، چگونگی مرگ 
سه سرباز در نتیجه هیپوناترمی و ورم مغزی تشریح شده بود. 
مرگ این افراد با نوشیدن ۱۰ تا 2۰ لیتر آب تنها در چند 
ساعت رقم خورده بود. نشانه های هیپوناترمی می تواند با نشانه 
های کم آبی بدن اشتباه گرفته شود. بر همین اساس، یک 
سرباز که به اشتباه کم ابی بدن و گرمازدگی در وی تشخیص 
داده شده بود، به واسطه آبرسانی یا هیدراتاسیون دهانی مكرر 
و مسمومیت با آب جان خود را از دست داد. مسمومیت با آب 
طی انجام فعالیت های ورزشی به ویژه ورزش های استقامتی 
نیز رخ می دهد. نوشیدن بیش از اندازه آب برای جلوگیری 
از کم آبی بدن در این قبیل فعالیت ها شایع است. بر همین 
اساس، هیپوناترمی اغلب طی رویدادهای ورزشی بزرگ رخ 
می دهد. به عنوان مثال، در مسابقات دو ماراتن بوستون در 
سال 2۰۰2، ۱۳ درصد از شرکت کنندگان دارای نشانه های 
هیپوناترمی بودند. ۰.۰۶ درصد از این افراد هیپوناترمی حاد با 
سطوح سدیم کمتر از ۱2۰ میلی مول بر لیتر را نشان دادند.

متاسفانه، برخی موارد مسمومیت با آب در این رویدادهای 
ورزشی به مرگ منجر شده اند. به عنوان مثال، می توان به 
مرگ یک دونده دو مارتن اشاره کرد که آزمایش ها نشان 
دادند سطوح سدیم خون وی کمتر از ۱۳۰ میلی مول بر لیتر 
بوده و هیدروسفالی )ازدیاد غیر عادی مایع( و آسیب ساقه مغز 
به جان باختن وی منجر شده بود.مصرف بیش از اندازه آب 

می تواند در بیماران روانی، به ویژه افراد مبتلا به شیزوفرنی، نیز 
رخ دهد. نتایج مطالعه ای که روی مرگ 2۷ بیمار جوان مبتلا 
به شیزوفرنی انجام شده بود، نشان داد که پنج مورد مرگ در 

نتیجه مسمومیت با آب بوده است.
چه میزان آب بیش از اندازه محسوب می شود؟

هیدراتاسیون بیش از اندازه و مسمومیت با آب زمانی رخ 
می دهد که میزان آب نوشیده شده بیشتر از توانایی کلیه 
ها برای تخلیه آب اضافی از طریق ادرار باشد. اما مقدار آب 
تنها عامل تعیین کننده در این زمینه نیست. مدت زمانی که 
طی آن آب نوشیده شده است نیز باید مد نظر قرار بگیرد. در 
صورتی که مقدار بسیار زیاد آب را طی یک بازه زمانی کوتاه 
بنوشید با خطر بزرگتر ابتلا به مسمومیت با آب مواجه هستید. 
این خطر در صورتی که طی مدت زمان طولانی تری همان 
میزان آب را مصرف کرده باشید، کاهش می یابد.نشانه های 
هیپوناترمی می توانند به واسطه نوشیدن ۳ تا ۴ لیتر آب در 
یک مدت زمان کوتاه پدیدار شوند. کلیه های انسان می توانند 
2۰ تا 2۸ لیتر آب را در روز از بدن خارج سازند، اما قادر به 
تخلیه بیش از ۰.۸ تا ۱ لیتر آب در یک ساعت نیستند. از این 
رو، برای جلوگیری از نشانه های هیپوناترمی شما نباید به طور 
میانگین بیش از این میزان آب طی یک ساعت را مصرف 
کنید. بسیاری از موارد گزارش شده مسمومیت با آب در نتیجه 

نوشیدن مقادیر زیاد آب در یک بازه زمانی کوتاه بوده اند.
به چه مقدار آب نیاز دارید؟

عدد و رقم خاصی درباره این که به چه میزان آب در روز 
نیاز دارید، وجود ندارد و میزان نوشیدن آب از فردی به فرد 
دیگر می تواند متفاوت باشد. برای تعیین میزان آب مورد نیاز 
روزانه می توانید وزن بدن، سطح فعالیت های بدنی و شرایط 
آب و هوا را مد نظر قرار دهید. انستیتو پزشكی )IOM( میزان 
آب دریافتی روزانه برای مردان را ۳.۷ لیتر و برای زنان 2.۷ 
لیتر پیشنهاد کرده است. با این وجود، این توصیه ها شامل 
آب دریافتی از نوشیدنی هایی به جز آب و مواد غذایی نیز 
می شوند. برخی از مردم از قانون ۸ × ۸ پیروی می کنند که 
نوشیدنی هشت لیوان آب در روز را پیشنهاد می کند. اما این 
قانون چندان مبتنی بر پژوهش نیست و بیشتر حالتی دلخواه 
دارد. یک قانون خوب برای تعیین آب مورد نیاز گوش دادن 
به بدن و نوشیدن آب هنگام احساس تشنگی است. این اقدام 
باید برای حفظ سطوح آب مورد نیاز بدن کافی باشد. اما تكیه 
بر تشنگی ممكن است برای همه کارآمد نباشد. ورزشكاران، 
افراد مسن و بانوان باردار می توانند به نوشیدن آب بیشتری در 

روز نیاز داشته باشند.

مسمومیت با آب چیست؟

وقتی نوشیدن آب مرگبار می شود! قلیان دام پنهان
استعمال قلیان در جوانان ، نوجوانان و دختران امروزه به صورت یک معضل اجتماعی در 

سطح کشور و به تبع آن در استان مقدس قم مطرح می باشد. 
دربررسی علل افزایش استعمال قلیان  نظرات  مختلفی توسط کارشناسان بیان شده 
است اما هیچ یک از این نظریه ها به تنهایی نمی تواند علت مصرف قلیان در یک فرد را 

تشریح نماید.
 در اغلب موارد مجموعه ای از عوامل در ایجاد آن نقش دارند لیكن در هرشرایط فرهنگی 
واجتماعی خاص و در هر فرد برخی از عوامل نقش بارزتری را در گرایش به قلیان  ایفا 

می کند.
اداره برآورد معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با انجام مصاحبه با فروشندگان 
وتوزیع کنندگان تنباکو و قلیان ،بررسی میدانی وثبت مشاهدات ،انجام نظرسنجی از افراد 
وخانواده هایی که استعمال کننده قلیان بودندبه بررسی موضوع پرداخته که حاصل آن 
تهیه وتدوین  گزارش اجتماعی ، مطالعه موردی،و برگزاری نشست تخصصی با اساتید 
دانشگاه ومراکز وموسسات علمی بوده است و به نتایج قابل تاملی رسیده که درج این 

مطالب برای آگاهی خانواده ها درنشریات وسایت ها ضروری و مفید می باشد.
استعمال قلیان ازنسل قدیم درمحافل ومجالس ومراسمات مرسوم بوده وبرای آن یک 
کارکرد اجتماعی مثبت قائل بودند و در بین اقوام ،طوایف وخانواده ها وسیله ای برای ایجاد 
همبستگی ،صمیمیت بین افراد شناخته می شدو عمدتاً توسط افراد میانسال و کهن سال 
استعمال می شده است و نسبت به مضرات آن وبیماری های ناشی ازآن بی خبرویا بی 
توجه بودند وباورهای غلطی نیز وجود داشت که آن را وسیله ی مفیدی دانسته وهم اکنون 

هم بسیاری از خانواده ها با چنین تصورغلطی از قلیان، آن را آسیب اجتماعی نمی داند .
مهم ترین نكته درگرایش به استعمال قلیان ،عدم برداشت صحیح خانواده ها از قلیان 
می باشد، آنها با دیدگاهی که از گذشته نسبت به استعمال قلیان درذهن دارند درغفلت 
بسربرده و مطلع نیستند که درحال حاضرعلاوه براینكه عامل شیوع صدها نوع از بیماریهای 
ریوی ،قلبی،تنفسی،عفونی وغیره است براثر جذابیت های ایجاد شده )عطر،طعم ،اسانس 
ها( ویک سری مسائل دیگر،  نوجوانان وجوانان ودختران را درسنین پایین به خود جذب 

نموده وبه دام کشیده است.

  ما شاهد این هستیم که دراین سنین به علت وجود رفتارهای خاص مانند" هیجانات 
،کنجكاوی ها ،هوس ها ،تمایلات ،فشارها و عدم توانایی درنه گفتن وغیره ،حضور این 
نوجوانان وجوانان درجمع ها وگروه ها و محل ومكان های خاص جهت کسب لذت وسپری 
نمودن اوقات فراغت با استفاده ازقلیان خود دام پنهانی برای گرایش به اعتیاد و انحرافات 
اجتماعی می باشد . شهروندان عزیز بدانند و توجه جدی داشته باشند، کشیدن یک یا 
دوبار قلیان درروز فرد استفاده کننده را معتاد می کند واعتیاد به قلیان وسیگارخصوصا 

درنوجوانی وجوانی زمینه را برای اعتیاد به مواد مخدر خطرناک ترفراهم می آورد .
  بعضاًهم   مشاهده شده ازهمان ابتدا بوسیله  قلیان موادمخدرنیزمصرف می نمایند،همچنین 
حضور فرزندان درجمع دوستان ناباب ازجمله موارد شایع استعمال قلیان دراین دوران می 
باشد وسرآغاز رفتارهای نابهنجار وانحرافات اجتماعی ودرنهایت جرائمی چون مزاحمت، 
فساداخلاقی ،نزاع ودرگیری ،شرارت ، خریدوفروش موادمخدر،سرقت وغیره را بدنبال 
خواهد داشت .  مهمترین توصیه کارشناسان ومتخصصان علمی و دانشگاهی وپلیس 
به خانواده ها کنترل ونظارت بررفتار فرزندان خصوصا بصورت غیرمستقیم ،برنامه ریزی 
مناسب والدین برای پرکردن اوقات فراغت فرزندانشان و توجه جدی ودرک شرایط 
و وضعیت آنها و  اختصاص ساعتی از وقت خود درکنار فرزندان  برای تفریح وشادی 
وسرگرمی می باشد )همه چیزکاروکسب درآمد زیاد نیست ( تلاش برای تربیت فرزند 

صالح اصلی ترین  اولویت خانواده ها می باشد . 
 اداره برآورد معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم

محققان آمریكایی با شناسایی الگوی رفتاری یک سری از میكروب های روده ای قادر به 
پیش بینی ابتلای نوزاد به بیماری آسم و آلرژی در سنین بالاتر هستند.

محققان دانشگاه »سانفرانسیسكو« آمریكا اعلام کردند که در روده نوزادان میكروب هایی 
وجود دارد که در ماه اول تولد می تواند بر روی سیستم ایمنی نوزاد تاثیر بگذارد و در نهایت 

باعث بروز خطر ابتلا آلرژی و آسم در دوران کودکی آنها شود.
محققان با بررسی الگوی رفتاری میكروب های روده ای در نوزادان یک ماه متوجه شدند 
که می توان پیش بینی کرد خطر ابتلای آنها به آلرژی تا سن دو سالگی و بیماری آسم تا ۴ 

سالگی با توجه به شكل خاص الگوی میكروب روده ای آنها ۳ برابر خواهد بود.
در واقع این میكروب های روده ای با توجه به الگوی خاص خود، مولكول هایی را تولید 
می کنند که عملكرد یک سری از سلول های سیستم ایمنی بدن را برای پیشگیری از آلرژی 

کاهش می دهد.
نتایج نشان می دهد که داشتن تعداد کمی از سلول های بازدارنده آلرژی در سیستم ایمنی 

بدن باعث بیماری مزمن آماس ریه و تنگی نفس در سنین بالاتر می شود.
محققان آمریكایی بر این باور هستند که این کشف می تواند فرصتی برای توسعه 
درمان های نوین به منظور پیشگیری از آلرژی و آسم پیش از شكل گیری کامل آن در 

بدن شود.

پیش بینی آلرژی و آسم در ماه اول تولد
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در گفت وگو با نمایندگان بررسی شد؛ 

معمای فرزندخواندگی 
اصلاح قـانون حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست با عـنوان لایحه 
حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست در شهریور ماه سال ۱۳۹2 تصویب و ابلاغ 
شد، هدف از اصلاح این قانون تسهیل شرایط  فرزند خواندگی و افزایش سپردن سرپرستی 

کودکان بی سرپرست و بدسرپرست به متقاضیان بود.
واگذاری این کودکان به دختران مجرد بالای سی سال سن یكی از ویژگی های خاص 
اصلاح قانون بود که به عقیده برخی از نمایندگان مجلس، امكان نگهداری و سرپرستی 
کودک را برای دخترانی که شرایط ازدواج ندارند را فراهم ساخت اما عده ای دیگر از 
نمایندگان آن را بر خلاف سیاست های کلی جمعیت رهبری می دانند و معتقدند این 
اقدام بی رغبتی به ازدواج را افزایش می دهد. سازمان بهزیستی نیز به عنوان متولی اجرای 
قانون حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست از انتقادات مطرح به دور 
نیست، موافقان قانون مذکور از کوتاهی زمان نگهداری کودکان در این مراکز حمایتی خبر 
می دهند و می گویند با اجرای درست قانون مدت زمان نگهداری کودکان بی سرپرست و 
بدسرپرست در شیرخوارگاه ها از زمان ورود تا زمانی که سرپرستی آنان واگذار شود به بیش 
از دو ماه نمی رسد حال آنكه نمایندگان مخالف ضمن تاکید بر بازنگری آیین نامه اجرایی 
این قانون، نسبت به مقررات وضع شده از سوی بهزیستی انتقاد می کنند و می گویند که 

این قواعد دست وپاگیر است.
  هاشمی: قانون فرزند خواندگی دارای ضعف و ایراد است

قانون  گفت:  آن،  شرایط  و  خواندگی  فرزند  قانون  درخصوص   ، هاشمی  همایون 
فرزندخواندگی در زمان تصدی ام در سازمان بهزیستی مورد بازنگری قرار گرفت و قانون 
جدیدی جایگزین قانون قدیمی شد و ظرفیت های جدیدی برای خانواده هایی که به 

دنبال استفاده از قانون فرزند خواندگی هستند به وجود آمد.
نماینده مردم میاندوآب، شاهین دژ و تكاب درمجلس شورای اسلامی با اشاره به اینكه 
قوانین در هر حوزه ای باید براساس شرایط جامعه و خانواده ها تدوین شود،  افزود: قوانین 
درحوزه فرزند خواندگی هم نیازمند تغییراتی بود که این تغییرات و بازنگری ها  از مسیر 

قانونی و مجلس صورت  گرفت و شورای نگهبان هم تغییرات جدید را تائید کرد.
وی با بیان اینكه پس ازابلاغ این قانون از سوی دولت به نهادهای مربوطه نقدها و مسائلی 
درخصوص ضعف های قانون مطرح شد، تصریح کرد: به عنوان مثال منتقدان مطرح کردند 
که نباید به دختران مجرد فرزند بی سرپرست و بد سرپرست تحویل داده شود، همچنین 
اینكه در خصوص ماده ای از این قانون مبنی بر ازدواج فرزند خوانده با سرپرست نقدهایی 
مطرح شد، بنابراین پس از یكسال اجرای قانون سازمان بهزیستی می تواند درجهت رفع 

ضعف های موجود درقانون  لایحه به مجلس ارایه کند.
هاشمی با تاکید براینكه تصمیم نهایی درواگذاری یک کودک به خانواده ای برای 
سرپرستی بر عهده سیستم قضایی کشور است، گفت: مقامات قضایی درمحاکم بنا به 
تشخیص خود می توانند فرزندی را برای سرپرستی به خانواده ای بسپارند، البته در این 
مسیر نظر مددکار اجتماعی هم از اهمیت بسزایی برخوردار است اما در نهایت دادگاه و 

مقامات قضایی هستند که تصمیم گیری نهایی را دراین مورد اتخاذ می کنند.
این نماینده مردم درمجلس دهم با اشاره به اینكه خوشبختانه پس از یک دهه تلاش 
بهزیستی اقبال مردم نسبت به فرزند پروری و فرزند خواندگی افزایش پیدا کرده است، 
افزود: برای تشویق مردم به فرزند خواندگی باید جدای از روش های فعلی از قوانینی مانند 
فرزند خواندگی موقت هم استفاده کرد که درمتن قانون از این موضوع به عنوان امین 
موقت یاد شده است، البته باید رسانه ها و نهادهای فعال دراین حوزه موارد این چنینی را 

برای آگاهی بیشتر مردم تبلیغ کنند.
وی با بیان اینكه فرزند خواندگی یک فرهنگ دینی و اسلامی است، تصریح کرد: با توجه 
به اینكه این کودکان سرپرست مناسبی ندارند نباید با انجام اقدامات غیرکارشناسی برای 
آنها مشكلات دیگری به وجود آورد بنابراین باید با درنظرگرفتن ملاحظات و نكات قابل 

توجه فرزند خواندگی را مورد توجه قرار داد.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با تاکید براینكه اجرای قانون 
فرزند خواندگی درجامعه باید با شتاب عمل بیشتری انجام شود، گفت: متاسفانه درحال 
حاضر خانواده ها دراجرای قانون به دنبال دستچین کردن کودکان هستند که این رویه 
به هیچ عنوان قابل قبول نیست، با توجه به اینكه کودکان بسیاری با شرایط مختلف 
درمراکزحمایتی نگهداری می شوند باید خانواده ها همه این کودکان را برای سرپرستی 

برگزینند.  
عزیزی: تسهیل شرایط فرزندخواندگی

عبدالرضا عزیزی  نیز در خصوص قانون فرزند خوانگی و انتقادات مطرح به این قانون، 
گفت: قانون فرزندخوانگی مصوب سال ۱۳۴۰ با اصلاح در مجلس نهم تسهیل شد به 
طوریكه شرایط برای فرزندخواندگی دختران مجرد بالای ۳۰ سال نیز در قانون پیش بینی 
شد و سختی های گذشته مبنی بر زدن سند مالكیت خانه و غیره برای فرزند خوانده از 

قانون حذف شد.
نماینده مردم شیران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه قبل از اصلاح قانون میزان 
فرزندخواندگی کاهش یافته بود، تصریح کرد: با اصلاح قانون فرزندخواندگی در سال ۹2 
مدت زمان نگهداری کودکان بی سرپرست و بدسرپرست در شیرخوارگاه ها از زمان ورود تا 
زمانی که سرپرستی آنان واگذار شود به بیش از دو ماه نمی رسد چراکه متقاضیان بسیار و 

شرایط فرزندخواندگی تسهیل شده است.
وی با تاکید بر اینكه ایرادی به قانون فرزندخواندگی در زمینه تحویل فرزند به دختران 
مجرد نیست، افزود: دخترانی در جامعه شرایط ازدواج ندارند اما امكان نگهداری و 
سرپرستی کودک را دارند، از این رو برای حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست 
و تربیت کودکان در خانه به جای شیرخوارگاه، در قانون شرایط فرزندخواندگی دختران 

مجرد پیش بینی شد.
عزیزی با بیان اینكه تحویل کودکان به دختران مجرد نقطه قوت قانون فرزندخواندگی 
است، گفت: این قانون از سال ۱۳۴۰ اصلاح نشده بود، بنابراین نمایندگان با اصلاح آن پس 

از نیم قرن شرایط را تسهیل کردند و مردم نیز از اصلاح آن استقبال کردند.
این نماینده مردم در مجلس دهم در توضیح فرزندخواندگی موقت در قانون مذکور، 
تصریح کرد: فرزندخواندگی موقت مشمول کودکان بدسرپرست است که دارای پدر و مادر 
معتاد بوده و توانایی و شرایط نگهداری از کودکان خود را ندارند، این کودکان عموما توسط 
اقوام یا در مراکز حمایت این از کودکان نگهداری می شود اما با اصلاح این قانون می توانند 
به شكل موقت توسط خانواده های متقاضی و در شرایط امن تر و آرام  تری نگهداری شوند، 
البته پس از بهبود وضعیت پدر و مادر واقعی به آنها تحویل داده می شود.عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینكه قانون فرزندخواندگی هیچ ایراد قانونی 
ندارد، گفت: تحویل فرزندان بدسرپرست به شكل موقت به خانواده های متقاضی برای 
نگهداری و حمایت از این کودکان و دوری آنها از وضعیت بد زندگی و تربیتی و آموزشی 

است.  
کمالی پور مقررات دست  وپاگیر بهزیستی مانع اجرای قانون شده است

یحیی کمالی پور نیزدر خصوص اجرای قانون فرزند خواندگی، گفت: مقررات و قواعد 
اجرایی دست  وپاگیر اجرای قانون فرزندخواندگی را عملا غیرممكن کرده است، متاسفانه 
سازمان بهزیستی کشور تاکنون رغبتی به اجرای قانون جدید که در سال ۹2 اصلاح و 
تصویب شد از خود نشان نداده است.نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: برخی از سخت گیری ها در خصوص تایید صلاحیت افرادی که قرار 
است سرپرستی کودکان بی سرپرست و بدسرپرست را بر عهده بگیرند پذیرفتنی است، 
هرچند معتقد به بررسی صلاحیت این افراد هستیم اما پروسه تایید صلاحیت زمان بر و 
نامه نگاری های متعدد در این زمینه فرزندخواندگی را سخت کرده است.کمالی پور با تاکید 
بر اینكه نیازی به اصلاح قانون فرزند خواندگی نیست بلكه باید شرایط اجرای قانون تسهیل 
شود، تاکید کرد: تسهیل روند فرزندخواندگی موجب تقویت، رشد و بالندگی کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست خواهد شد، اصلاح این قانون روند را ساده تر کرده اما متاسفانه 
مقررات دست و پاگیر اجرای قانون را سخت کرده است.وی ضمن تاکید بر تعبیه ساز 
وکارهای اجرای قانون فرزندخواندگی، گفت: نظارت دقیق بر اجرای این قانون به جای 
اصلاح آن باید در دستور قرار گیرد، در حقیقت سازمان بهزیستی باید در آیین نامه اجرایی 
قانون فرزندخواندگی بازنگری کند تا موانع اجرای درست قانون رفع شود.نایب رئیس 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی با یادآوری قوانین حمایت از کودکان 
در کشور، افزود: با توجه به این قوانین در صورت تخلف می توان با کسانی که با کودکان بد 
رفتاری داشتند برخورد کرد؛ بنابراین نباید در تحویل این کودکان به خانواده های متقاضی 
زیاد سخت گیری کرد یا قانون را به درستی اجرا نكرد، در واقع باید شرایط حمایت از 

کودکان بی سرپرست که تعدادشان هم بسیار است، تسهیل شود.

تو تکرار نمی شوی 
عنوان کتاب رمانی است در ۸۰۵  
صفحه و ۱2 فصل که داستانی بلند 
و عاشقانه از دوران دفاع مقدس را 
با رویكردی نو روایت می کند . این 
کتاب نوشته مطهره     پیوسته ، در 
در  صریر  نشر  توسط  شهریور ۹۵ 
۱۰۰۰ جلد به چاپ رسیده است . 
تو تكرار نمی شوی سعی دارد اسلام 
و شهید را در قالب یك عاشقانه غلیظ 
اوج  در  را  خواننده  و  کند  معرفی 
عاشقانه اش ، به آهنگ کلام قرآن 
شنوا سازد .  نویسنده  در این کتاب 
تلاش می کند تا حضور همیشگی 
خداوند را به مخاطب یاد آوری کند 

و با کمك ادعیه و قرآن ، دلنوشته هایش را با کلامی بسیار روان ارائه دهد این کتاب به 
برخی شبهات دینی پاسخ می دهد و خواننده را با یك تلنگر ، دعوت به خواندن مفاهیم 

قرآنی می نماید.

 بعضی از ما با این که جایی طبابت نمی کنیم اما 
فوق تخصص داریم با یک نگاه زیرچشمی، فردی را 
از بالا تا پایین سی تی اسكن می کنیم و زودتر از هر 

آزمایشگاهی در دنیا جواب آزمایش را آماده می کنیم.
 بعضی از ما یک مرکز پیشرفته سیار عیب شناسی 
هستیم و فرق نمی کند در مهمانی باشیم یا بیرون، زیر 
سقف باشیم یا بیرون از سقف، در خشكی باشیم یا در 
هوا یا آب، می توانیم در هر موقعیتی چنان وجود یک 
فرد را در عیبهای داشته و نداشته اش خلاصه کنیم 
که آن فرد در کمتر از دو دقیقه از وجودش متنفر و از 
زندگی اش سیر شود. نمی دانم شما هم جزو آن دسته 
از آدم هایی هستید که وقتی چشمتان به دوست و 
فامیل و آشنایانتان می افتد، رادار مخفی تان شروع می 
کند به چرخیدن و اولین چیزی که بر ذهن و زبانتان 

جاری می شود عیوب فرد مقابل است یا نه؟ 
در قرآن حكیم روی این حقیقت انگشت گذاشته 
شده که: همسران لباس یكدیگرند و یكدیگر را می 
پوشانند. این کلام وحی، نكات دلنشینی را در زمینه 
پوشاندن عیوب همسران بازگو می کند، که عمل به 
آن بسیاری از زندگی ها را دگرگون و شیرین می نماید. 
از آن جایی که لباس برای پوشاندن عیوب بدن نیز 
مورد استفاده قرار می گیرد، همسران فهیم در جهت 
پوشاندن عیوب همسر خود دقت لازم را دارند. هیچ 
فردی نمی تواند ادعا کند که من یگانه و بدون نقصم. 
همه ما در عین حال که دارای توانایی و استعداد ویژه ای 
هستیم، کاستی ها و نقایصی در بسیاری از مهارت های 
دیگر داریم. برخی از این کاستی ها خود را در زندگی 
زناشویی نشان می دهد و زن و شوهر متوجه این نقص 

در همسر خود می شوند.
حال اگر ما همین نقیصه را دستاویزی برای خندیدن، 
مسخره کردن یا گرفتن امتیازی خاص قرار دهیم، یكی 
زناشویی خود  زندگی  در  را  اشتباهات  بزرگترین  از 
مرتكب شده ایم. اشتباهی که به قیمت از دست دادن 
اعتماد و مهر همسر نسبت به ما تمام می شود. در 
چنین شرایطی است که همسر ما حاضر نیست تمام 
رازها و درد دل هایش را با ما در میان بگذارد. چرا که 
از فاش شدن آنها از طرف شما پیش دیگران نامطمئن 

است.
نوعروسی که در پختن غذاهای مختلف مهارت لازم 
را ندارد، ممكن است در حضور جمع از طرف شوهر 
مورد تمسخر قرار گیرد. مثلا شوهر بگوید: ای بابا ما تا 
وقتی خانه پدری بودیم، می فهمیدیم غذا یعنی چه، 

حالا شدیم یک پوست و استخوان. ما باید یاد بگیریم 
که فرصت بهتر شدن و بهتر عمل کردن را به یكدیگر 
بدهیم. این بهتر شدن می تواند در رفتار، خصوصیات 
اخلاقی و عادات یا یادگیری یک سری از هنر و مهارت 
های زندگی تجلی پیدا کند. همسران موفق همسرانی 
هستند که نه تنها  این فرصت را از طرف مقابلشان 
سلب نمی کنند، بلكه شرایطی را مهیا می سازند که 
همسرشان بتواند در آن محیط رشد کند. چرا که 

معتقدند رشد همسرشان در همه ابعاد و زمینه?ها 
می تواند مایه افتخار و مباهات آن ها نیز باشد. چنین 
همسرانی مایه آرامش ذهن و روان یكدیگرند. در غیر 
این صورت مانند سمباده ای می مانند که هر روز روح 

همسرانشان را سمباده کشیده و خراش می دهند.
  به اسم همسرتان تخفیف ندهید

همان گونه که لباس می تواند زینت بخش بدن 
انسان باشد و او را آراسته و زیبا نشان دهد، همسران 

برتر نیز زینت بخش و زیبا کننده یكدیگرند. یكی از 
مصادیق زینت بخشی، صدا زدن نام همدیگر به بهترین 
شكل ممكن است. زوجی که عادت کرده چه در جمع 
و چه در محیط خصوصی همسرش را با نامی خوشایند 
و محترم صدا بزند، ناخودآگاه حد و مرز خانواده خود 
را مشخص می?کند. همسرانی که با پیشوند یا پسوند 
آقا و خانم همدیگر را صدا می زنند از آن جمله اند. 
وقتی من همسرم را علی آقا، حسن آقا، فاطمه خانم، 

باران جان صدا می زنم، به دیگران غیرمستقیم گوشزد 
می کنم که همسر من و خانواده من دارای حرمت و 
بزرگیاند و ناخودآگاه دیگران هم با آن ها به بزرگی رفتار 

می کنند.
برخی متأسفانه بر حسب عادت یاد گرفته اند که 
مخفف اسم همسرشان را صدا بزنند و همین نوع حرف 
زدن باعث شده دیگران نیز اجازه پیدا کنند تا وارد حریم 
ها و مرزهای خصوصی شده و خیلی راحت و حتی به 
شكل تمسخرآمیز با فرد مقابل رفتار نمایند. انعكاس 
زیبا صدا کردن یكدیگر نه تنها در محیط بیرون از خانه، 
بلكه در محیط داخلی خانه هم نمود پیدا می کند. وقتی 
همسرم را با لفظ عزیزم و جانم صدا می زنم، به فرزندانم 
نیز می آموزم که در آینده با همسران خود چگونه رفتار 
کنند. کوچک شمردن یكدیگر به هر طریقی شاید برای 
لحظه ای خنده آور باشد، اما در طولانی مدت نه تنها 

خنده آور نیست، بلكه مایه تاسف خواهد بود.
  زوج های رازدار و زوج های سیر تا پیازی

یكی دیگر از ویژگی های همسران برتر، رازداری آن 
ها نسبت به اتفاقات درون خانه و مسائل بین فردی 
یكدیگر است. برخی از زوج های جوان به این موضوع 
دقت نمی کنند و هنوز خود را وابسته خانواده می دانند 
و از محیط قبلی خود جدا نشده اند. این جدا شدن به 
معنای جدایی عاطفی نیست. بلكه جدا شدن به معنای 
حفظ حریم شخصی خانواده و حل و فصل یک سری 
از مشكلات خواه یا ناخواهی است. در هر زندگی و 
مخصوصا سال های اولیه تشكیل آن تنش هایی به 
وجود می آید که هنر زن و مرد، حل آن ها به شكل 

صحیح است.
یک دختر و پسر موفق باید این مهارت را کسب 
کرده باشند و به این موضوع اشراف داشته باشند که هر 
مسئله ای را به محیط بیرون از خانه انتقال ندهند. برخی 
با کوچكترین مشكلی که به وجود می آید سریع به خانه 
پدری خود رفته و از سیر تا پیاز موضوع را با پدر و مادر 
خود مطرح می کنند. این می شود که ما باید منتظر 
یک جنگ جهانی طولانی مدت و ناخوشایند بین افراد 
باشیم. زوج موفق زوجی است که رازهای خانه را هر 
چقدر هم گزنده و تلخ باشد، تا حد امكان در حد راز 
باقی گذارد و مانند لباسی که مشكلات اعضای بدن هر 
شخصی را می پوشاند، عمل نماید. گاه همین رازنداری 
ها خانواده ای را از هم می پاشد. در صورتی که با کمی 
مشورت زوج ها با یكدیگر و یا حتی المقدور استفاده از 

یک مشاور خبره می شد به این چالش دامن نزد.

زوج هایی که لباس یکدیگرند 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد: 

اعتراف سارق داخل خودرو
 به 40فقره سرقت در قم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک سارق داخل خودرو با ۴۰ 
فقره سرقت در قم خبر داد. 

سرهنگ  احمد کرمی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
چندین فقره سرقت داخل خودرو در قم موضوع در دستور کار ماموران آگاهی استان 
قرار گرفت.  وی ادامه داد: متهم با پرسه زنی در شهر با یک دستگاه موتورسیكلت، پس 
از انتخاب خودروهای مورد نظر در فرصتی مناسب از طریق تخریب شیشه، اموالی که در 
اینگونه خودروها روئیت می کرده را سرقت و بلافاصله متواری می شده است.  رئیس پلیس 
آگاهی استان قم افزود: مأموران پلیس آگاهی استان با تلاش شبانه روزی و انجام یک سری 
اقدامات پلیسی نهایتاً متهم را شناسایی و دستگیر کردند.  وی افزود: نامبرده پس از انتقال 
به پلیس آگاهی ابتدا منكر هرگونه سرقت بود اما در تحقیقات تكمیلی و با توجه به شواهد 
و قرائن موجود به ناچار لب به اعتراف گشود و به ۴۰ فقره سرقت داخل خودرو اعتراف 
کرد.  سرهنگ کرمی با بیان اینكه تاکنون تعدادی از مالباختگان شناسایی و تلاش برای 
سایر مالباختگان همچنان ادامه دارد  به شهروندان هشدار داد: از گذاشتن هرگونه وسایلی 
از قبیل تلفن همراه، اسناد، شناسنامه، پول نقد و ... بر روی صندلی خودرو خودداری کنند.

رئیس پلیس راه استان قم  خبرداد:

2 کشته و 3 مجروح حاصل توقف غیر مجاز تریلی
رئیس پلیس راه استان از برخورد یک دستگاه خودرو پژو آردی با یک دستگاه تریلی در 
کیلومتر 2۷ آزادراه "قم-کاشان" خبر داد و گفت:بر اثر این حادثه دو نفر فوت و سه تن به 
شدت مجروح شدند.  سرهنگ اردشیر جمشیدی راد در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهارداشت: در کیلومتر 2۷ آزادراه "قم-کاشان" یک دستگاه تریلی اسكانیا به علت 
ترکیدگی لاستیک جلو سمت چپ در لاین سرعت متوقف و راننده از هیچ گونه علائم 
هشدار دهنده استفاده نكرده بوده که یک دستگاه خودرو پژو آردی با عقب تریلی برخورد 
می کند.  به گفته وی بر اثر این حادثه راننده و یک تن از سرنشینان پژو در دم فوت و سه نفر 
نیز به شدت مجروح و به بیمارستان منتقل شدند. رئیس پلیس راه استان قم علت تصادف 
را بی مبالاتی و توقف غیر مجاز تریلی اسكانیا و نقض ماده چهار قانون ایمنی راه ها نسبت 
به سواری پژو مقصر اعلام کرد. سرهنگ جمشیدی راد در پایان از رانندگان خواست تا با 

سرعت مطمئنه حرکت کرده و فریب خلوت بودن محورها را نخورند.

روابط عمومی اورژانس کشور خبر داد

 امداد رسانی اورژانس هوایی
 به 4 گردشگر خارجی

تصویر صبح دیروز عملیات امداد رسانی به ۴ گردشگر سوئیسی که خودروی آنها در محور 
منتهی به تالاب گاوخونی واژگون شده بود انجام شد. 

به گزارش روابط عمومی اورژانس کشور، غفور راستین مدیر فوریت های پزشكی اصفهان 
اظهار داشت: در ساعت ۶:۳۷ صبح امروز 2۳ شهریورماه،در طی تماسی با اتاق فرمان ۱۱۵ 
اصفهان اعلام شد که یک خودرو تندر ال ۹۰ در محور منتهی به تالاب گاوخونی واژگون 
شده است.وی افزود: به دنبال اطلاع از این حادثه یک واحد امدادی اورژانس ۱۱۵ به 
همراه دو تكنسین فوریت های پزشكی از شهر ورزنه به محل اعزام شدند.مدیر فوریت های 
پزشكی اصفهان خاطرنشان کرد: تعداد مصدومان این حادثه ۵ نفر بود که یک نفر از آنها یک 
راهنمای ایرانی و چهار نفر دیگر گردشگرانی از سوئیس بودند.وی گفت: با توجه به وضعیت 
جسمانی مصدومان برای کمک به آنها درخواست اورژانس هوایی شد که ۳ مصدوم پس 
از انجام کمک های اولیه برای ادامه درمان به بیمارستان الزهرا منتقل شدند.راستین عنوان 
کرد: صدمات وارد شده به دو نفر دیگر سطحی بوده و در محل حادثه به آنها امدادرسانی 
شد.وی تصریح کرد: مصدومان این حادثه یک خانم 2۵ و آقایان ۳۰ ، ۴2 و ۴۵ ساله از کشور 

سوئیس و آقایی 2۷ ساله از راهنمایان محلی ورزنه بود.

دو سارق مسلح به جرم سرقت مسلحانه جاده ای و یک متجاوز به عنف که به حد الهی اعدام 
محكوم شده بودند در زندان عادل آباد شیراز به دار مجازات آویخته شدند. 

به گزارش مهر، دو سارق مسلح به نام های سجاد-ع وگودرز-الف در جریان دو فقره سرقت 
مسلحانه و راهزنی شبانه در شهرستان رستم ازتوابع شهرستان ممسنی در پی تیراندازی به 

سمت خودرو یكی از طعمه های خود یک تن را نیز به قتل رسانده بودند.
 سارقان مسلح یاد شده با همدستی دو تن دیگر با طرح نقشه های قبلی و شناسایی خودروها 
در مسیر نورآباد، راه را بر اتومبیل های عبوری بسته و اقدام به سرقت اتومبیل و اموال آنان می 
کردندکه این امر باعث ایجاد رعب و وحشت بسیار در میان ساکنان شهرستان نورآباد، رستم و 

روستاهای اطراف این شهرستان ها شده بودند.
پس از حادث شدن سرقت دوم از اتومبیل عبوری پژوپارس و به قتل رسیدن همسر راننده 
خودرو در جلو چشمان فرزند خردسالش متهم گودرز- الف طی یک عملیات پنج ساعته تعقیب 
و گریز با پیگیری های قضایی شهرستان رستم توسط نیروی انتظامی دستگیر و متعاقب آن 
متهمان دیگر پرونده از جمله سجاد -ع و دو همدست دیگر آنان که در جرم معاونت داشتند؛ 

دستگیر و در اختیار مقامات قضایی قرار  گرفتند.
در گزارش این پرونده آمده است پس از تكمیل تحقیقات پرونده متهمان با صدور کیفرخواست 

به دادگاه انقلاب اسلامی شیراز ارسال و پس از صدور حكم حد اعدام به اتهام راهزنی و محاربه 
برای متهمان اصلی پرونده رأی مذکور در شعبه ۴۱دیوان عالی کشور تأیید شد.

همدستان این دو معدوم نیز به ترتیب به مجازات حبس و نفی بلد به مدت ۱2 سال و 
همچنین ۸ سال حبس تعزیری محكوم شدند.

اجرای حكم اعدام این دو سارق مسلح ) قطاع الطریق( علیرغم رضایت اولیاء دم مقتوله صرفاً 
از جهت ایجاد ناامنی و وحشت عمومی در منطقه با هماهنگی و اعطای نیابت قضایی توسط 

دادسرای رستم در محل زندان عادل آباد شیراز به اجرا در آمد.
همچنین محكوم دیگر به نام  خسرو - ح که صبح امروز به دار مجازات آویخته شد در یک 

اقدام مجرمانه پس از تجاوز به عنف طعمه خود را به قتل رسانده بود.
این مجرم پس از ارتكاب زنای به عنف ، اقدام به قتل وی کرده بود.حكم این مجرم نیز پس 
از صدور رای اعدام و همچنین قصاص نفس در شعبه دوم و پنجم دادگاه کیفری استان به اتهام 
تجاوز به عنف و قتل و تأیید در شعبه ۱۳ دیوان عالی کشور صبح امروز در زندان به اجرا درآمد.

گزارش اجرای حكم اعدام این دو سارق مسلح بنا به تكلیف حاصله از ماده ۳۶ قانون مجازات 
اسلامی مبنی بر اطلاع رسانی اجرای احكام محاربه و افساد فی الارض در روزنامه های محلی 

انتشار یافته است.

ماموران انتظامی شهرستان ایرانشهر، در درگیری با قاچاقچیان 
مسلح، ضمن دستگیری یک سوداگر مرگ، ۱۶۰ کیكو تریاک 

را کشف کردند. 
شهرستان  انتظامی  فرمانده  جلیلیان   دوستعلی  سرهنگ 
ایرانشهر در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: 
مأموران انتظامی این فرماندهی در راستای مبارزه شبانه روزی با 
قاچاقچیان مسلح، یک باند بزرگ را که اقدام به جابه جایی مواد 
مخدر می کردند، شناسایی کردند. وی افزود: پس از پایش های 
مداوم اطلاعاتی، روز گذشته مأموران خودرو پژو ۴۰۵ متعلق به 
این باند را که در محور "ایرانشهر- نیكشهر" در حال جابه جایی 

مواد مخدر بود شناسایی و تحت نظر قرار دادند. 
این مقام انتظامی با بیان اینكه راننده خودرو به محض مشاهده 
ماموران به سمت آنان اقدام به تیراندازی کرد و قصد فرار داشت، 
گفت: پلیس در اقدامی غافلگیرانه پس از درگیری مسلحانه، 
خودرو پژو حامل مواد مخدر را توقیف و یكی از قاچاقچیان را 
نیز در این عملیات دستگیر کرد. فرمانده انتظامی شهرستان 
ایرانشهر تصریح کرد: مأموران در بازرسی از این خودرو ۱۶ بسته 

۱۰ کیلویی تریاک به وزن ۱۶۰ کیلوگرم کشف کرد. 
به گفته وی، متهم دستگیر شده پس از تشكیل پرونده جهت 

سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شد.

 فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف انواع کالای قاچاق به ارزش ۵۷ میلیارد و ۹۵۰ میلیون 
ریال، طی چهار عملیات موفق پلیسی طی ۴۸ ساعت گذشته در سطح استان خبر داد.   سردار 
عزیزالله ملكی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: ماموران انتظامی شهرستان " 
بندرلنگه " حین کنترل خودروهای عبوری به یک دستگاه کامیون کشنده کانتینردار مشكوک 
شده و در بازرسی تخصصی از کامیون پنج تن و ۴۶۰ کیلوگرم قطعات هواساز قاچاق فاقد مدارک 
گمرکی به ارزش ۴۵ میلیارد ریال کشف و یک متهم را در این زمینه دستگیر کردند.  وی افزود: 
همچنین مأموران انتظامی شهرستان خمیر با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی از دپو کالای قاچاق 
در روستای "کسه" از توابع کهورستان مطلع و با هماهنگی مقام قضائی در بازرسی از محل 2۱ 
هزار و ۵۴۱ ثوب انواع البسه و 2۳ هزار و ۷۶2 عدد انواع مواد نیروزا به ارزش ۶ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون ریال کشف کردند.   این مقام انتظامی اذعان داشت: طی عملیاتی دیگر مأموران انتظامی 
شهرستان " بستک " با اجرای طرح پایش محور های مواصلاتی دو دستگاه کانتینر حاوی کالای 

قاچاق را متوقف و در بازرسی از آن سه میلیون و ۸2 هزار عدد انواع اسباب بازی،چهار هزار و 
۸۰ عدد انواع بلندگوی خودرو و ۴۹۸ عدد مانیتور قاچاق به ارزش چهار میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
ریال کشف و دو متهم را در این زمینه دستگیر کردند.  سردار ملكی با اشاره به عملیات موفق 
دیگری توسط مأموران انتظامی شهرستان بندرعباس،تصریح کرد: ماموران ایست بازرسی شهید 
میرزایی"بندرعباس" با توقیف یک دستگاه سواری سمند،  2۵۰ هزار نخ سیگار خارجی و ۳۸۷ 
دستگاه گوشی تلفن همراه قاچاق به ارزش دو میلیارد و ۳۵۰ میلیون ریال کشف و یک متهم را 
در این زمینه دستگیر کردند.  فرمانده انتظامی هرمزگان خطر قاچاق را برای استان و کشور خطر 
امنیتی و اقتصادی بزرگی دانست و تصریح کرد: تمام انسان های مؤمن و با انصاف باید با این 
پدیده زشت و خلاف شرع که منطبق بر خواست دشمن است مقابله کنند و عموم شهروندان 
می توانند در صورت مشاهده هرگونه جرم، با مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ تماس بگیرند تا در 

اسرع وقت نسبت به شناسایی و دستگیری متخلفان اقدام شود. 

 رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی 
استان مرکزی گفت: چهار تن کله پاچه غیر بهداشتی در 
طرح نظارتی ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی استان از 
یك سردخانه غیرمجاز در اراك کشف شد.   سرگرد "مهدی 
تقوی نیا"  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس 
،گفت: روز گذشته در راستای اجرای طرح های نظارتی بر 
واحدهای نگهداری و عرضه مواد غذایی در سطح استان ، 

ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی با همكاری کارشناسان 
اداره دامپزشكی، اقدام به سرکشی از سرد خانه های غیر مجاز 
در شهرستان اراک کردند.  وی افزود: ماموران در بازرسی 
از این سردخانه ،چهار تن کله پاچه غیر بهداشتی کشف و 
پس از هماهنگی با دستگاه قضائی در راستای پیشگیری 
از به خطر افتادن بهداشت عمومی ، معدوم کردند.  رئیس 
اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی استان 

مرکزی با اشاره به اینكه پلیس همواره با اجرای مستمر 
کاهش  درصدد  فساد  علنی  مظاهر  با  مبارزه  طرح های 
شهروندان  از  است  اخلاقی  و  اجتماعی  های  ناهنجاری 
خواست تا در صورت مشاهده و برخورد با هرگونه فعالیت 
غیرقانونی توسط افراد فرصت طلب، مراتب را در اسرع وقت 
از طریق تلفن فوریت های پلیسی ۱۱۰ اعلام تا نسبت به 
شناسایی جرم و دستگیری مجرمان و متخلفان اقدام شود. 

اعدام دو سارق مسلح و یک متجاوز به عنف در شیراز

فرمانده انتظامی شهرستان ایرانشهر  خبرداد

دستگیری قاچاقچی مسلح با 160 کیلو تریاک 

فرمانده انتظامی استان هرمزگان  اعلام کرد 

کشف بیش از 57 میلیارد ریال کالای قاچاق در 48 ساعت 

رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی استان مرکزی  اعلام خبرداد:

کشف 4 تن کله پاچه فاسد از یک سردخانه 

بعضی ها انگار به صورت ذاتی خوشبین و مثبت نگر هستند. بعضی دیگر اما به نظر می رسد 
نافشان را با منفی نگری و بدبینی بریده اند. تا به حال فكر کرده اید مثبت نگری چه کمكی به 
زندگی شما می کند؟ جمله ای است که می گوید، اگر نتوانستید چیزی را عوض کنید، مهم 
نیست؛ طرز تفكرتان را عوض کنید.  افراد مثبت اندیش همیشه رفتار چشمگیری دارند، اما 
انرژی منفی تقریبا همه جا وجود دارد. افرادی هستند که دائما در مورد زندگی گله و شكایت 
می کنند، رفتارهای بدی از خود نشان می دهند و با حس منفی، ممكن است شما را از پای 
در بیاورند. گاهی اوقات زندگی ناامیدانه و سخت به نظر می رسد. در این لحظات شما به توانایی 
های خودتان برای حل آن مشكل شک می کنید. حقیقت این است که همیشه یک راه برای 
غلبه بر مشكلات وجود دارد و افراد مثبت نگر این فكر را دائما در ذهن خود نگه می دارند 
حتی اگر مشكلات به اوج خود برسد، آن ها بر این باورند که می توانند آن را حل کنند و قادر 
خواهند بود به اوج بازگردند و حتی بیشتر از قبل اوج بگیرند.افراد شاد، مبنای شادی های شان 
را انگیزه های بیرونی قرار نمی دهند. آن ها این موضوع را به خوبی درک می کنند که اگر یک 
بار انگیزه های بیرونی، از بین برود حال خوب آن ها نیز خراب خواهدشد. پس به دنبال منابع 

درونی انرژی مثبت هستند و روی تمرکز ذهن خود کار می کنند. 
مقایسه کردن ممنوع

نخستین نكته برای اینكه بتوانید یك فرد مثبت اندیش باشید این است که هیچ وقت خود را 
با فرد دیگری مقایسه نكنید. وقتی شما خود را با کسی مقایسه نكنید نسبت به کارها و اعمال 

خود احساس بهتری خواهید داشت و بیشتر از داشته های تان راضی خواهید بود. وقتی عادت 
کنید مدام دیگران را بهتر از خودتان بدانید و به این فكر نكنید که شاید خودتان شایستگی 

بیشتری داشته باشید، به طور حتم روزبه روز عیب جوتر و تلخ تر خواهید شد.  
مثبت نگری را تمرین می کنند

اعمال شما تحت تاثیر افكار شما هستند، بنابراین اگر منفی نگر باشید، آینده روشنی پیش 
روی تان وجود نخواهد داشت. افراد مثبت نگر به بهانه هایی که به ذهن شان خطور می کنند، 
اعتقادی ندارند. آن ها از طریق مثبت نگری و پیدا کردن وجه مثبتی از هر مشكل، از این 

مطمئن می شوند که از نظر ذهنی آماده کسب موفقیت هستند. 
آن ها به خودشان زور نمی گویند

برخی از ما بزرگترین منتقد خودمان هستیم، در حالی که آدم های مثبت اندیش خود را 
همان طور که هستند ارزیابی می کنند. پژوهش هایی نیز در این زمینه انجام شده که نشان 

می دهد »پذیرش خود« می  تواند زندگی بهتری را به ارمغان بیاورد. 
به دنبال دلایلی برای خودباوری هستند

هرگز اجازه ندهید افكار منفی شما را اذیت کند. شاید افراد به دنبال این باشند که از هر 
طریقی به شما آسیب برسانند، اما تا زمانی که شما خودتان را باور دارید این خودباوری از هر 
چیزی برای شما مهم تر و اثرگذارتر خواهد بود. حتی زمانی که شما کاملا احساس ناتوانی و بی 

ارزش بودن می کنید، دلایل زیادی وجود دارد که خودتان را باور کنید. 

یاد می گیرند افکارشان را کنترل کنند
ذهن آدمی به راحتی می تواند در اثر عوامل خارجی تمرکز خود را از دست بدهد. افراد مثبت 
نگر می دانند اگر افكار خود را کنترل نكنند، کنترل اعمال و رفتارشان را نیز از دست می دهند؛ 

به همین دلیل آن ها به دنبال آموختن و تمرین روش های کنترل ذهن هستند. 
پیروزی های کوچک را هم جشن می گیرند

افراد خوش بین به همان اندازه که به پیروزی های بزرگ خود اهمیت می دهند، پیروزی های 
کوچک را نیز مهم می شمارند. در واقع، این عادتی است که تمام افراد مثبت اندیش دارند. البته 
معنای این جشن گرفتن، برگزاری مراسمی مانند جشن تولد نیست، همین که فرد یک ایمیل 

تشكر از کارفرمای خود دریافت کند و آن لحظه را با دوستان خود تقسیم کند. 
نیمه خالی لیوان را پر می کنند

همه ما در زندگی با چالش های مختلفی مواجه هستیم. افراد مثبت اندیش با نگاهی متفاوت 
به آن مسئله نگاه می کنند. آن ها در زندگی به خود می آموزند که بگویند "این نیز بگذرد." 
آن ها می دانند که قبلا هم با این دسته از مشكلات روبه رو بوده اند و با موفقیت از آن سد 
عبور کرده اند.« به طور کلی، نگرش یا همان افكار ما، موجب پیروزی یا شكست ما می شوند. 
داشتن تفكری مثبت یا منفی، به نتیجه دلخواه یا ناخوشایند منجر می شود. این ما هستیم که 
برای اهداف و نتایج زندگی مان تصمیم می گیریم. اگر تفكری مثبت داشته باشیم، محكوم به 

پیروزی هستیم و اگر تفكری منفی داشته باشیم، محكوم به شكست! 

راهکارهایی ساده برای خوش بین شدن
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نکـــته

مرتضی حاجی، سیاســتمدار اصلاح طلب سابقه حضور در دو 
دولت اصلاحات را به عنوان وزیــر در کارنامه دارد. در دولت هفتم 
وزیر تعاون و در دولت هشتم وزیر آموزش و پرورش بود. با او که هم 
اکنون از اعضای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات است در آستانه دو 
انتخابات ریاست جمهوری و شوراها پیرامون موضوع انتخابات، ارزیابی 
از عملكرد سه ساله دولت، مطالبات اصلاح طلبان، فراکسیون امید و 

... گفت و گو کردیم.
حاجی می گوید که اصلاح طلبان با محدودیت های گوناگون 
دولت آشنا هستند و در انتخابات پیش رو با جمیع شرایط از روحانی 
حمایت می کنند.، اما او بر این نكته نیز تاکید می کند که اگر روحانی 
نتوانست کاندیدا شود گزینه های دیگری همچون ظریف و عارف از 
سوی اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات ۹۶ متصور هستند. او 
معتقد است که در صورت کاندیداتوری جلیلی، نامزد نواصولگرایان از 
دوره پیشین رای بیشتری نخواهد داشت و با حواشی پیش آمده بر 
سر املاک نجومی شهرداری قالیباف نیز قطعا رای کمتری از مردم 

خواهد گرفت.
عضو شورای عالی اصلاح طلبان تحرکات انتخاباتی احمدی نژاد را 
نوعی فرار به جلو می داند و می گوید که رییس دولت پیشین برای 
بیرون آمدن از انزوای سیاسی  است که دست به سفرهای انتخاباتی 
زده است. حاجی ســكوت عارف را با وجود تایید از سوی خودش، 
صحیح نمی داند و معتقد است اگر سكوت هم کرده باشد به جهت  
سئوالات بیش از حد ما خبرنگاران و واگذاری کارها به کارشناسان 

مختلف است.
مشــروح کامل گفت و گوی مرتضی حاجی با خبرآنلاین را در 

ادامه مطالعه فرمایید:
آقای حاجی! حدود سه سال از بازگشت اصلاح طلبان به 
عرصه قدرت در سال 92 می گذرد. در این مدت اصلاح طلبان 
توانستند با در پیش گرفتن اســتراتژی جدید در عرصه 
سیاســی، در دو انتخابات ریاست جمهوری 92 و انتخابات 
مجلس دهم در اسفند 94 به موفقیت های قابل توجهی دست 
یابند و تحت عنوان گام اول و دوم، چهره های موردحمایت 
خود را به دولت و مجلس بفرستند. اکنون که در سال 95 قرار 

گرفته ایم، وضعیت اصلاح طلبان را چگونه می بینید؟ 
شرایط به مراتب از گذشته بهتر شده است . فضا نسبت به دولت 
قبل برای فعالیت های اجتماعی، سیاسی و فرهنگی اصلاح طلبان 
مناسب تر است و اقبال مردم نیز به مجموعه اصلاح طلبان و میانه 
روها چه در انتخابات ریاســت جمهوری و چه در انتخابات مجلس 
شــورای اسلامی کاملا مشهود اســت. ما بعد از دوره اصلاحات در 

بهترین شرایط ممكن برای حضور در عرصه های گوناگون هستیم.
پیروزی آقای روحانی در انتخابات ریاست جمهوری 92 و 
راهیابی تعداد قابل توجهی از اعضای لیست امید به مجلس 
دهم، هر دو از اتفاقات مهم در جریان اصلاحات بود. شــما 

تاثیرگذاری این دو رویداد را از یک جنس می دانید؟
بله. به اعتقاد من هر دو مكمل و در امتداد هم بودند. مردم نخست 
در انتخابات ریاست جمهوری تصمیم درست را گرفتند و به روحانی 
رای دادند و در ادامه این روند، در انتخابات مجلس نیز مجداد پایبندی 
خود را به آن تصمیم نشان دادند. انتظار می رود با شرایط جدیدی که 
فراهم شده دولت بتواند با اقتدار بیشتری برنامه های خود را عملیاتی 

کند.
انتظارات شما و دیگر اصلاح طلبان از دولت آقای روحانی 
تا چه حد برآورده شده است؟ آیا وعده های ایشان و مطالباتی 

که اصلاح طلبان از دولت داشتند، تحقق یافته است؟ 
اگر نخواهیم ایده آلی فكر کنیم با شــرایطی که کشور ما با آن 
مواجه است و با طیف بندی های سیاسی که در قدرت وجود دارد، 
در یک نگاه نسبی موفق عمل کردیم. البته مطلوب این بود که آقای 
روحانی هم در اجرای وعده های رســمی و هم غیر رســمی خود 
عملكرد چشمگیر داشته باشد اما واقعیت جامعه ما اینست که قطب 
های مختلف قدرت تاثیرگذاری هایی دارند که نمی توان انتظار داشت 
آنچه که در برنامه های تبلیغاتی به زبان آورده  می شود در صحنه 

عمل نیز به صورت کامل اجرا شود.
در انتخابات ریاست جمهوری 96، رابطه و نسبت آقای 
روحانی و جریان اصلاحات چگونه تعریف می شــود؟ آیا 
حمایت از آقای روحانی یک انتخاب اجتناب ناپذیر است یا 
اصلاح طلبان براساس تمایلات جمعی و توافق سیاسی میان 
احزاب به جمع بندی رســیده اند که آقای روحانی بهترین 
گزینه برای ریاست جمهوری است؟ از زمان روی کار آمدن 
آقای روحانی تا به امروز این موضوع مطرح نشده است که 
ممکن است گزینه بهتری نسبت به آقای روحانی در جریان 
اصلاح طلب باشد و بتواند به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری 

در سال آینده مطرح شود؟ 
اجماع بر ســر انتخاب آقای روحانی از روی ناگزیری نیست، به 
اعتقاد من و بســیاری از اصلاح طلبان با توجه به شــرایطی که در 
آن قرار داریم آقای روحانی مناسب ترین چهره برای انتخابات سال 

۹۶ است.
دیگر چهره های اصلاح طلب هم مانند شما فکر می کنند؟ 
افرادی که با آنها صحبت کرده ام در شرایط فعلی آقای روحانی را 

مناسب ترین گزینه می دانند. 
براســاس خبرهــای منتشرشــده در رســانه ها و 
اظهارنظرهایی که از ســوی برخی اعضای شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان استنباط شده است، این گونه 
به نظر می رسد که دو دیدگاه متفاوت در میان اصلاح طلبان 
بر سر ادامه حمایت از روحانی وجود دارد؛ گروهی معتقدند 
که روحانی بهترین گزینه برای انتخابات ریاست جمهوری 
آینده است و اصلاح طلبان چاره ای جز حمایت از او ندارند 
و برخی دیگر، شروطی برای ادامه حمایت از روحانی قائل 
هستند. آیا این تقسیم بندی وجود دارد؟ شما جزو کدام 

دسته هستید؟ 
استنباط بنده این نیست که این موارد، شرط و شروط است، فكر 
می کنم خواسته ها و انتظاراتی است که مطرح می شود، من به این 
موضوع که مجموع اصلاح طلبان به این جمع بندی رسیده اند که 

شروط تعیین کنند باور ندارم. 
طبیعی اســت افراد، چه اصلاح طلب و چه غیر اصلاح طلب به 
وعده ها و برنامه های یک نامزد رای می دهند لذا اگر آن فرد پیروز 

شود اما در دوران ماموریت خود کوتاهی کند، دیگر مورد اعتماد آن 
افراد نیست و دلیلی ندارد که برای حمایت از او شرط بگذارند. بیان 
خواسته ها و دیدگاه ها برای توجه بیشتر رییس جمهور و اعضای 
دولت به کمبودهای موجود امری غیرمعمول نیست و من اسم این 

کار را شرط گذاشتن نمی دانم.
انتقــادات آن گــروه از اصلاح طلبان کــه مطالبات و 
انتظارات شان برآورده نشده، موجب نخواهد شد که روحانی 
از جریان اصلاحات فاصله بگیرد و به سمت خانه اول خود 

یعنی اصولگرایی حرکت کند؟ 
من محتوای مواضع آقای روحانی را چه در حوزه سیاست خارجی 
و چــه در حوزه های اجتماعی و اقتصادی، با مواضع اصلاح طلبان 
بســیار نزدیک می دانم. منطقی نیست که در تقسیم بندی های 
تشكیلاتی وقتی فردی به یک تشكیلات متعلق باشد اما به بن فكری 
ما نزدیک، باز هم او را طرد کنیم. بنده گمان می کنم بســیاری از 
نظرات اصلاح طلبان در حوزه های مختلف، از سوی آقای روحانی 
امكان تامین شدن دارد؛ هیچ ضرورتی ندارد که آقای رییس جمهور 
اعــلام کند من اصلاح طلبم. اصلاح طلبان هم باید با توجه به این 
واقعیت که آقای روحانی متعلق به جریان اصولگراست اما به مواضع 

آنها نزدیک، با او همكاری و تعامل نمایند.
جریان اصلاحات با توجه به تجربه 4 ساله دولت یازدهم، 
همچنان با روند فعلی از آقای روحانی حمایت می کند یا برای 
دوره دوم ریاست جمهوری آقای روحانی مطالبات بیشتری از 

ایشان دارد؟ 
با من طوری صحبت نكنید که من ســخنگوی اصلاح طلبان 
هستم؛ من فقط سخنگوی خودم هستم. )می خندد( به تشخیص 
بنده، آقای روحانی وقتی دولت یازدهم را به دست گرفت زمانی را 
برای آشنایی عینی و ملموس با محدودیت و موانع نیاز داشت. نگاه 
کلی به وضعیت کشور را همه افراد دارند اما اینكه در موقعیت تصمیم 
گیری با چه محدویت هایی مواجه می شوند، چه خطوط قرمزی 
دارند و باید چه ساز و کار و ملاحظاتی در برابر آن موانع به کار گیرند 

نیازمند زمان است. 
در سال اول ریاست جمهوری نباید انتظار می داشتیم که آقای 
روحانی با همه سدها و خطوط قرمز آشنایی داشته باشد اما بعد از 
آن و در دوره دوم ریاســت جمهوری وی که انشاالله اتفاق می افتد 
طبعا انتظارها برای تصمیم گیری و انتخاب مناسب مسیرها در جهت 

عملكرد صحیح ایشان بالاتر خواهد رفت. 
اگــر بنا بر حمایت و رو کردن کاندیدایی دیگر به غیر از 
روحانی در آستانه انتخابات ریاست جمهوری باشد، اصلاح 
طلبان چه چهره برای این امــر در نظر دارند؟ اصلا چنین 
ظرفیتی در جریان اصلاحات وجود دارد که فرد رای آوری را 

به عنوان نامزد انتخابات اعلام کنند؟
قطعــا چنین فردی در جریان اصلاحات وجــود دارد. اگر آقای 
روحانی قصد حضور در انتخابات نداشته باشند که این امر را بعید 
می دانم زمین خداوند بی حجت نمی ماند. ما اشــخاصی همچون 
آقای خاتمی، ظریف، عارف و ... را برای این امر داریم. الحمدلله دست 

اصلاح طلبان در این خصوص بسیار باز است.
امکان تایید صلاحیت  همه افرادی که گفتید هم واقعا 

وجود دارد؟
این موارد بحث هایی اســت که بعدا و در آن زمان جای بحث و 

بررسی دارد.
زمزمه هایی مبنی بر شدت گرفتن اختلافات میان احزاب و 
تشکل های مختلف اصلاح طلب بوجود آمده است آن هم نه 
در بین چهره های جوان بلکه میان اشخاص نامداری همچون 
منتجب نیا و کرباسچی. چقدر این زمزمه ها را قبول دارید؟ 
آیا  گمان نمی کنید این اختلافات در نهایت منجر به ارائه 

کاندیدای موازی در آستانه انتخاب شود؟ 
موازی کاری اتفاق نخواهد افتاد. تجربه شورای عالی اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس دهم موفق بود؛ بعید می دانم فردی در جریان 
اصلاحات این دستاور را نادیده بگیرد؛ ممكن است نظرات اصلاحی 

برای رفع نواقص مطرح شود . 
همانطور که در انتخابات پیش رو ریاست جمهوری و شوراها با 
انتخابات قبلی متفاوت خواهد بود؛ لذا تغییراتی در ترکیب و نحوه 
تصمیم گیری در شورای سیاست گذاری ضروری است که به نظرم 

چنین تغییراتی انجام خواهد شد. 
دو انسان با دو سلیقه متفاوت قطعا اختلاف نظر و عقیده دارند. 
این موضوع را نمی توان اختلاف نامید بیشتر تفاوت نظر است، حتی 
اگر اختلاف هم عنوان شود موضوع بدی نیست در نهایت منجر به 
یک انسجام خواهد شد. به همین خاطر اتفاق خطرناکی نخواهد افتاد 

و جای نگرانی نیست.

آقای حاجی! در خصوص کاندیداتوری آقایان ســعید 
جلیلی و قالیباف، آیا فکر نمی کنید رقبای جدی برای روحانی 

باشند؟
این موضوع یک بار تجربه شده است، در انتخابات سال ۹2 هر 
دوی این افراد با هم کاندیدا بودند و آقای روحانی پیروز شد در این 
دوره هم اتفاق خاصی نیفتاد که دامنه رای آقای جلیلی گسترده تر و 

رای آقای روحانی محدود تر شود.
در مــورد آقای قالیباف هم قطعا از دوره قبل رای کمتری می 
گیرد. نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری برای بسیاری با انگیزه 
هایی غیر از رییس جمهور شدن همراه است. قاعدتا وقتی فردی 
در آن ســطح خود را مطرح می کند برآوردی از شانس موفقیت 
خود خواهد داشت. سفرها و هزینه های تبلیغاتی نیز باید با احتمال 
پیروزی ۴۰ درصدی صورت گیرد تا هزینه های آن تبلیغات توجیه 
پذیر باشــد چرا که در اوسط راه قطعا مشخص خواهد شد که آن 
فرد شانســی برای پیروزی در انتخابات دارد یا خیر. افرادی که به 
این موارد واقفند اما باز بر اصرار خود برای حضور در انتخابات تاکید 
می کنند انگیزه های سیاسی دارند. دوست دارند برای مدتی چهره 
شوند و اظهاراتشان از تریبون های مختلف شنیده شود وگرنه وقتی 
شانس رای آوری یک فرد پایین است عاقلانه آنست که در انتخابات 

حضور نیابد.
منظورتان این اســت که روحانی رقیب جدی از سوی 

جریان اصولگرا نخواهد داشت؟
اصولگرایان به دو بخش میانه رو و تندرو تقســیم می شــوند. 
اصولگرایان میانه رو و یا معتدل بهتر از آقای روحانی کسی را برای 
کاندیداتوری ندارند، تنها گزینه تندرویان نیز آقای احمدی نژاد است 

که او هم نشان داده کارنامه بسیار بدی در اداره کشور داشته است.
در مورد تحرکات انتخاباتی احمدی نژاد چه نظری دارید؟

حضور و سفرهای احمدی نژاد نوعی فرار رو به جلو محسوب می 
شود. نقاط منفی و ضعف های عملكردی و مسئولیتی دولت قبل 
شهره خاص و عام اســت. او از طریق این سفرها و سخنرانی ها تا 
حدی می خواهد نگاه های منفی نسبت به خود را کاهش داده و خود 
را حاضر در صحنه نشان دهد. احمدی نژاد تلاش می کند خود را از 
انزوا بیرون بیاورد. کارهای او اهدافی به غیر ریاست جمهوری دارد و  
من شانس رییس جمهور شدن او را نزدیک به صفر می دانم.  تندروها 
نیز با استفاده از آن جمله "بگم بگم" معروف او می کوشند کاندیدای 

مقبول جریان اصلاح طلب و اصولگرایان میانه را تضعیف کنند.
البته حضور و فعالیت های او معادلات سیاسی را تا حدی به 
هم می زند و ممکن است بار منفی برای جناح ها پدید آورد... 
تاثیر این فعالیت سیاسی بیشتر بر روی کدام جریان تاثیر 

می گذارد؟ 
حق فعالیت سیاســی برای تمام افراد و احــزاب حقی قانونی 
و شناخته شــده است؛ از این جهت نباید نگران بود که چرا فردی 

فعالیت می کند. 
اما این موضوع که آثار تحرکات اخیر احمدی نژاد بیشتر متوجه 
کدام جناح اســت باید گفت اصلاح طلبان که از همان ابتدا مرز 
خود را با او مشخص کردند و هزینه آن را نیز پرداخت نمودند اما 
اتهام همراهی، مشارکت و مباشرت با آقای احمدی نژاد و دولتش 
به جریان اصوگرایی وارد است. سهیم بودن در دستاوردهای منفی 
دولت قبل موضوعی است که گریبان اصولگرایان را گرفته و آنهایی 
که امروز از حمایت های دیروزشان از دولت قبل پشیمان هستند 
باید با شــفافیت ندامت خود را ابراز نموده مرز خود را با او اعلام 
کنند. البته این موضوع را هم نوعا شاهدیم که برخی چهره های 
شــاخص این جریان از آقای احمدی نــژاد اعلام برائت کرده از او 

دوری می کنند.
در این شرایط احمدی نژاد و حامیان تندرویش باقی می مانند، 
که آنها هم در انتخابات مجلس دهم نشان دادند پایگاه اجتماعی در 
میان مردم ندارند . بنابراین آسیبی اگر قرار است متوجه جریانی باشد 
بیشتر به سوی افرادی است که در گذشته از او هواداری کردند و امروز 

نیز بر این حمایت پافشاری می کنند.
برخی ادعا می کنند اصلاح طلبان حضور احمدی نژاد را 
برای اختلاف افکنی بین اصولگرایان مفید می دانند. شما 

چطور فکر می کنید؟
گمان نمی کنم که اینطور باشد چرا که مشخص است اصولگرایان 
میانه رو از روحانی حمایــت می کنند و تكلیف تندرویان هم که 
مشخص است. اختلاف در بین اصولگرایان معتدل و تندرو ربطی به 
احمدی نژاد ندارد و با حضور و یا عدم حضور او این دو گروه همچنان 

باهم درگیرند.
اتفاقی که رخ داده این اســت که اصلاح طلبان تا قبل 
از بازگشت به قدرت در سال 92 بسیار منسجم تر از دوره 

فعلی بودند؛ تقریبا همــه احزاب اصلاح طلب دور یک میز 
می نشستند و با یکدیگر صحبت می کردند و در قالب شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات، همکاری مناســبی میان آنها 
در جریان بود. اما از زمان بازگشــت به قدرت در سال 92، 
تفاوت دیدگاه ها و چه بسا اختلافاتی در میان اصلاح طلبان 
ایجاد شده است. شما این روند را برای جریان اصلاحات مضر 

نمی دانید؟ 
پس باید سعی کنند که در قدرت قرار نگیرند؟ )می خندد( 

نه؛ این رفتار را یک آفت بدانند که سبب می شود آنها را از 
قدرت دور کند.... چه ساز و کاری وجود دارد که این انسجام 

شکل بگیرد؟ 
خیر من این موضوع را قبول ندارم. در کشــور تعدادی احزاب 
اصلاح طلــب فعالند که در حدود 2۰ حزب از آنها عضو شــورای 
هماهنگی هستند و به طبع بر مسائل مشترک تاکید می کنند لازم 
نیست در همه مسائل اتفاق نظر داشته باشند هر تشكلی نگاه و سلیقه 
خود را دارد و اگر قرار بود همه یک نوع بینش داشته باشند دیگر چند 

حزبی معنا نداشت.
بعضی از تشكل های اصلاح طلبی هم نخواستند که به شورای 
هماهنگی اضافه شــوند و ساز و کار خود را دارند. بحث اشتراک در 
زمان انتخابات خود را نشان می دهد. چون آن زمان است که منافع 
مشترک نمایان می شود و افراد برای رسیدن به هدف مشترک بر 
سر میز گفت و گو و تعامل می نشینند و حول موضوعات مشترک 
به تفاهم می رسند. کما اینكه در انتخابات مجلس هم چنین اتفاقی 
افتاد و در انتخابات ریاســت جمهوری نیز قرار بر این شد که میان 
دو کاندیدا یعنی آقای عارف و روحانی یک نفربرای افزایش شانس 
موفقیت و پراکنده نشدن آرا کنار رود که این اتفاق نیز افتاد و نتیجه 
هم داد. لذا لزومی ندارد همه افراد یک جریان در تمام ایام سال مواضع 
مشترک داشته باشند بلكه در مواقع حساسی چون انتخابات باید در 
کنار هم برای هدف مشترک گام بردارند. برای انتخابات سال آینده 

همان الگوی شورای عالی بسیار مناسب است.
در شــرایط فعلی دو گروه در میان اصلاح طلبان حضور 
دارند که مدل های متفاوتی را برای پیشبرد اهداف این جریان 
سیاسی پیشنهاد می کنند؛ گروهی به دنبال آن هستند که 
ساز و کار وحدت در جریان اصلاح طلب حول محور شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات باشــد اما برخی دیگر فعالیت 
شــورای عالی سیاست گذاری را مفیدتر ارزیابی می کنند. 
فکر نمی کنید که این دو نگاه به موازی کاری می انجامد و به 

وحدتی که اشاره کردید ضربه وارد کند؟
همه فعالیت های احزاب که در شــورای عالی سیاست گذاری 
خلاصه نمی شود. همانطور که از اسم این شورا مشخص است وظیفه 
آن هم سیاســت گذاری است، پس از تدوین و تصویب سیاست ها 
و برنامه هــای کلی انتخابات فعالیت های احزاب جدا جدا یا چند 
تا چندتا و با هم آغاز می شــود که برای تحقق هدف ها با حمایت 
سیاست های مصوب و هماهنگ شــده که مورد پذیرش و توافق 

عمومی قرار گرفته اند تلاش می کنند. 
برخی احزاب به لحاظ عِده و عُده کوچک هستند و زمانی که با 
یكدیگر همكاری می کنند قدرت تاثیرگذاری دارند. به نظر من نباید 
نگران این موضوع بود که چرا بعضی از احزاب اصلاح طلب کمیته 
های انتخاباتی تشــكیل دادند. ایرادی ندارد هر حزبی به تنهایی یا 

مشترک فعالیت کند. بنده از این بابت نگرانی ندارم. 
به نظر شما بهترین مدلی که برای ائتلاف اصلاح طلبان در 
انتخابات سال 96 می تواند جریان اصلاحات را به موفقیت 

برساند کدام مدل است؟ 
من فكر می کنم بهترین ساز و کار همان تجربه موفق انتخابات 
مجلس است که با اصلاح ترکیب شورا به طوری که فراگیری پوشش 

اصلاح طلبان را افزایش دهد می تواند موفق عمل کند. 
آقای عارف دقیقا چه جایگاهی در جریان اصلاحات دارند؟ 
بعد از انتخابات مجلس به نظر می رسید تلاش شد از عارف 
یک چهره تاثیرگذار در جریان اصلاح طلب ساخته شود اما 
برخی انتقاداتی به وی وارد می آورند ؟ از جمله سکوتی که 

خود نیز در سخنانش برآن صحه گذاشتند.
آقای عارف در متن جریان اصلاح طلبی حضور دارد. اینكه گفته 
می شــود او سكوت کرده ، درست نیست. خبرنگاران به سراغش 
می روند و ســوال هایی می پرسند از قبیل اینكه تكلیف شورای 
عالی چه شد. آقای عارف چنین مسائلی را به جمعی از کارشناسان 
واگذار کرده اســت که  آنها بررسی کنند تا به سرانجام برسد و تا 
قبل از اینكه این تصمیمات گرفته شود وی سخنی در مورد این 

قضایا نمی گوید.
شاید واگذاری ریاست شورای عالی سیاستگذاری از سوی 

عارف بیشتر این شبهه را تشدید می کند...
آقای عارف هم اکنون پرمشغله هستند و وقت آزاد کمی دارند. 
این مباحث بررسی کارشناسانه مفصلی می طلبد. باید صبر کرد تا 
گزارش آماده شود و به سرانجام برسد؛ بعد از آن آقای عارف نظرات 

خود را بیان می کنند.
عملکرد فراکسیون امید را چطور ارزیابی می کنید؟

برای ارزیابی زود است. مجلس به تازگی آغاز به کار کرده است؛ 
باید صبر کرد تا ببینیم در آینده چه اتفاقاتی رخ می دهد. تا به الان 
اتفاق ویژه ای به غیر از موضوع اســتیضاح وزیر آموزش و پرورش 
مطرح نبوده که آن هم، اعضای فراکسیون تصمیم گرفتند از استیضاح 

حمایت نكنند.
یعنی در ادامه با اختلاف و یا انشــقاق در میان اعضای 

فراکسیون امید مواجه نخواهیم شد؟ 
ممكن است موضوعی در دستور کار قرار بگیرد که افراد بر سرآن 
بحث و جدل کنند اما در آخر به نتیجه می رسند اگرچه انتظار بر 
این است که در انتها همه از آن تصمیم گرفته شده  پیروی کنند 
و براساس میثاق نامه فراکسیون به خرد جمعی احترام بگذرانند اما 
گاهی هم ممگن است نماینده ای به تشخیصی برسد که باید خودش 

دست به کار شود.
در مورد انتخابات شــورای شهر برنامه عملیاتی اصلاح 

طلبان چیست؟
شورای سیاستگذاری باید فعالیتهایش را برای هر دو انتخابات 
شروع کند تصمیمات قابل اجرا بگیرد تا بتوان در مورد آن حرف زد. 

هنوز شورای عالی برای این منظور کارش را آغاز نكرده است.

حاجی عضو شورای عالی اصلاح طلبان :

ضرورتی ندارد روحانی بگوید اصلاح طلبم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۵ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 2 اجرای 
احكام مدنی قم به شماره 2/۹۵ج/۵۵۹ ثبت گردیده له سید امیرحسین و سید حمید هر دو 
هدائی علیه آقای سیدمسعود هدائی محكوم علیه محكوم است به پرداخت ۶۶۳/2۹۶/۶۵۵ 
ریال در حق محكوم لهما و مبلغ ۳۳/۱۶۴/۸۳2 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق 
دولت، محكوم له در قبال طلب خود ملک معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی 

کرده است. ضمناً ماده ۵۱ قانون اجرای احكام مدنی قابل اجرا می باشد.
با سلام و احترام پیرو اخطاریه صادره به شماره 2/۹۵ج/۵۵۹ مورخ ۹۵/۵/۱۱ در 
خصوص ارزیابی پلاک ۴۴۰۹ جهت تقویم عرصه و اعیان گزارش کارشناسی به شرح زیر 

تقدیم می گردد:
۱( نام مالكین: خانم منیژه منتظری، سید مسعود هدایی و ورثه مرحوم سید محمد 
هدایی و خانم انسیه طیبی 2( آدرس: قم، خیابان انقلاب، کوچه ۱۷، کوچه شهید دایی 
جعفری، پلاک ۴ و ۶ - ۳( نوع ملک: مطابق خلاصه ثبتی شماره ۳۹۰۴۸ مورخ ۹2/۱۰/۸ 
اداره ثبت اسناد قم بصورت جاری و مشاعی می باشد ۴( ملک دارای شماره پلاک 
ثبتی: باقیمانده ۴۴۰۹ بخش یک قم می باشد ۵( مساحت مطابق اندازه گیری انجام 
شده ۳۸۴/۸۰ مترمربع و مطابق سند ۳۷۰ مترمربع می باشد ۶( حدود اربعه )۱( شمالًا 
۷+۵/2۹+۱۶ متر به منزل مجاور )2( شرقاً بطول ۶/۳۴+۴/۴۹+۱۱/۹ متر به منزل مجاور 
)۳( جنوباً ۱۰/۸+۰/۳+۱/۶ به منزل مجاور )۴( غرباً بطول ۵/۹۴+۰/۴۵+۱۵/۹ به شارع 
عام بعرض ۳/۶۰متر  ۷( با توجه به بازدید از محل انطباق حدود ملک با مندرجات سند 
مالكیت تصدیق نمی شود ۸( علت عدم تطبیق: مساحت موجود از مساحت درج شده در 
سند به میزان ۱۴/۸۰مترمربع بیشتر است ۹( ملک مورد ارزیابی بصورت شمالی ساز در دو 
طبقه همكف و زیرزمین ساخته شده است و در حال حاضر در دست بازسازی است نمای 
ساختمان تماماً تخریب شده و کف های طبقت و پشت بام و حیاط جمع آوری شده و 
تیغه بندی انجام گردیده است و اسكلت فلزی جهت رابیتس بندی سقف در طبقات انجام 
شده و لوله کشی آب و فاضلاب جدید و گلدانی کردن زیرزمین احداث لوله کشی شوفاژ 
و کرم بندی سقف انجام شده است و ساختمان فاقد نازک کاری است و ستون های فلزی 
ساختمان نیز با نبشی و ناودانی تقویت شده است ۱۰( عمر تقریبی بنا ۳۰ سال تخمین 
زده می شود ۱۱( اسكلت ساختمان دیوار باربر با ستون های فلزی می باشد ۱2( سقف 
ساختمان تاق ضربی می باشد ۱۳( انشعابات شهری شامل برق تک فاز، آب و گاز ۱۴( 
سایر شرایط و عواملی که در ارزیابی ساختمان مؤثر است: ساختمان مطابق گزارش نقشه 

برداری شماره ۱/۱۰/۴۰۹۵2 مورخ ۹۱/۹/2۵ متر مربع عرصه در مسیر بوده و مساحت 
مانده ۳۰۴/۹۰مترمربع می باشد ۱۸( ارزش ملک در شرایط فعلی باتوجه به مشخصات 
فوق الذکر اعم از عرصه تاسیسات و ملحقات با در نظر گرفتن قیمت روز به شرح ذیل 

برآورده می گردد:
۱- عرصه مطابق سند مشاعی به متراژ ۳۷۰متر به ارزش ۱۳/۰۰۰/۰۰۰ و ارزش کل 

۴/۸۱۰/۰۰۰/۰۰۰
2- اعیانی موجود در دو طبقه به متراژ ۵22متر به ارزش 2/۸۰۰/۰۰۰  و ارزش کل 

۱/۴۶۱/۶۰۰/۰۰۰
۳- امتیازات آب و برق و گاز به متراژ یک متر به ارزش ۳۰/۰۰۰/۰۰۰ و ارزش کل 

۳۰/۰۰۰/۰۰۰
۴- جمع کل ۶/۳۰۱/۶۰۰/۰۰۰

شایان ذکر است با توجه به احداث اضافه بنا، ملک موصوف دارای بدهی به شهرداری می 
باشد و مطابق ماده صد قانون شهرداری ها بایستی اضافه بنای احداثی در کمیسیون مربوطه 
رسیدگی شده و در صورت رای بر ابقاء بنای مازاد، عوارض و جرائم متعلقه پرداخت گردد 
که در گزارش حاضر مراجعه به شهرداری، اخذ گواهی عدم خلاف و پرداخت جرائم بعهده 
فروشنده می باشد و در صورتیكه رای کمیسیون ماده صد بر قلع اضافه بنای احداثی باشد 
مبلغ 22۱/2۰۰/۰۰۰ )دویست و بیست و یک میلیون و دویست هزار( ریال از ارزش اعیانی 
ساختمان بابت خریب بنای مازاد و مبلغ ۳۰/۰۰۰/۰۰۰ )سی میلیون( ریال بابت هزینه 
های تخریب و حمل نخاله های ساختمانی از مبلغ فوق کسر و ارزش عرصه و اعیان به 
مبلغ ۶/۰۵۰/۴۰۰/۰۰۰ )شش میلیارد و پنج میلیون و چهارصد هزار( ریال کاهش می یابد.

مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 95/7/18 ساعت ۹ الی ۹/۳۰ صبح به آدرس 
قم، خیابان ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری بفروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را 
دارند می توانند در مدت ۵ روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید 
و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و 
به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ۱۰درصد 
از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقداً و مابقی آن ظرف یک ماه از تاریخ مزایده بپردازد 
این آگهی یک نوبت در یكی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر 

به واحد مراجعه نمایید.
رضا زارعی – دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای حسن کرمانی فرزند مرتضی دارای شناسنامه شماره ۶۶۴ به شرح دادخواست 
به کلاسه ۹۵۱۶۴۵ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان ملوک قاسمی نطنزی به شماره شناسنامه ۳۱ در تاریخ 
۱۳۹۵/۶/۹ در اقامتگاه خود فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است 
به: ۱( حسن کرمانی فرزند مرتضی به شماره شناسنامه ۶۶۴ نسبت با متوفی: فرزند 2( 
محمدحسین کرمانی فرزند مرتضی به شماره شناسنامه ۰۳۷۰۱۹2۴۶ نسبت با متوفی: 
فرزند ۳( حشمت کرمانی فرزند مرتضی به شماره شناسنامه ۶۶۳ نسبت با متوفی: فرزند 
۴( صدیقه کرمانی فرزند مرتضی به شماره شناسنامه 2 نسبت با متوفی: فرزند ۵( طاهره 
کرمانی فرزند مرتضی به شماره شناسنامه ۶2۵۱ نسبت با متوفی: فرزند ۶( فاطمه کرمانی 
فرزند مرتضی به شماره شناسنامه ۹2۱ نسبت با متوفی: فرزند ۷( نجمه کرمانی فرزند 
مرتضی به شماره شناسنامه ۱۰ نسبت با متوفی: فرزند ۸( مرتضی کرمانی فرزند مصطفی 

به شماره شناسنامه ۱۰ نسبت با متوفی: زوج
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد.
رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای محمد فیض آبادی فراهانی فرزند شعبانعلی دارای شناسنامه شماره ۷۱۰ به 
شرح دادخواست به کلاسه ۹۵۱۶2۱ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان فاطمه سلطان فیض آبادی فراهانی به 
شماره شناسنامه ۱۱ در تاریخ ۱۳۹۵/۶/۱۳ در اقامتگاه خود فوت نموده است و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: ۱( محمد فیض آبادی فراهانی فرزند شعبانعلی به 
شماره شناسنامه ۷۱۰ نسبت با متوفی: فرزند 2( علی فیض آبادی فراهانی فرزند شعبانعلی 
به شماره شناسنامه ۱۰۳ نسبت با متوفی: فرزند ۳( شهربانو فیض آبادی فراهانی فرزند 
شعبانعلی به شماره شناسنامه ۱۰ نسبت با متوفی: فرزند ۴( زهرا فیض آبادی فراهانی فرزند 
شعبانعلی به شماره شناسنامه ۱۵ نسبت با متوفی: فرزند ۵( طیبه فیض آبادی فراهانی 
فرزند شعبانعلی به شماره شناسنامه 2۱ نسبت با متوفی: فرزند ۶( طاهره فیض آبادی 
فراهانی فرزند شعبانعلی به شماره شناسنامه 2۸ نسبت با متوفی: فرزند ۷( اعظم فیض 

آبادی فراهانی فرزند شعبانعلی به شماره شناسنامه ۷۴۷ نسبت با متوفی: فرزند
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد.
رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای زهره رییس میرزایی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
سند مالكیت ششدانگ پلاک ۱/۵۸۵/۳۵۳۰ اصلی بخش ۴ صفحه ۳۶۹ دفتر ۶۵ ذیل 
ثبت ۷۸۶۱۹ بنام زهره رییس میرزایی ثبت و صادره و تسلیم شده که نامبرده اعلام 
داشته که سند مالكیت در اثر اسباب کشی مفقود گردیده. لذا مراتب باستناد تبصره یک 
اصلاحی ماده ۱2۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 
نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد به موجب نامه ۹۵/

ق۵۱۴/۱۱-۱۸/۳/۱۳۹۵ دفتر شعبه ۱۱ اجرای احكام مدنی دادگستری قم بازداشت 
می باشد.

جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی نظری با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالكیت 
ششدانگ پلاک ۱۰۹۳۶/۱۵۸/۴۸۱ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در صفحه ۵۷۷ دفتر 
۳۶۳ ذیل ثبت ۵۸۵2۹ بنام علی نظری صادره و تسلیم شده مفقود گردیده. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱2۰ آئین قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام معامله ای باشند 
مراتب را همراه مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

چرا اعضای جبهه پایداری روزه سکوت گرفته اند؟

 سکوت برای فراموشی گذشته یا مخفی 
کردن راهبرد 

جریان پایداری برای اینكه از فرمول فراموشی استفاده کرده و به گونه ای رفتار کنند که 
مردم اقدامات و اظهارات آنها را در چند سال گذشته فراموش کنند، در موضع سكوت خود را 
قرارداده اند تا به گونه ای گذشته فراموش شود. اندك اندك به انتخابات سال ۹۶ نزدیك می شویم. 
انتخاباتی که برای جریان حاکم یعنی اعتدالیون بهترین فرصت است تا برای بار سوم در چند 
سال اخیر مخالفان و رقبای خود را زمین بزنند. بدون شك روحانی و یارانش که طعم ۸ سال 
دوری از قدرت اجرایی را چشیده بودند، نمی خواهند که مجدد به این وضعیت دچار بشوند.البته 
ناگفته نماند با برخی اقدامات اعضای کابینه روحانی و نیز اطرافیان آن موفقیت شیخ دیپلمات 
را به هاله ای از ابهام برده است و دیگر نمی توان گفت که با حضور رقیبی قوی در عرصه بدون 

شك روحانی رقابت را در دور اول و بدون هیچ وقفه ای به پایان خواهد رساند. 
از سوی دیگر جریان هایی که مدت هاست منتظر فرصت هستند تا روحانی و گفتمانش 
را زیر سوال ببرند نیز می توانند از این موقعیت استفاده کرده تا خود را از مرگ سیاسی 
نجات داده و به عرصه بازگردند. آنهایی که بدون تعارف های معمول در فضای سیاست ایران، 

حال و روز خوشی ندارند و هر روز نیز اختلافات میان آنها بیش از پیش به چشم می آید.
آنهــا تلاش می کنند که خــود را تافته جدا بافته از روحانی و یارانش نشــان دهند 
ولی عقلای این جریان بهتر از همه می دانند که امروزه عرصه قدرت در دســتان جریان 
اعتدالگرای ایران یعنی آیت الله هاشمی،ناطق نوری، علی لاریجانی، ولایتی و روحانی است؛ 
مردانی که با وجود اختلافات بارزی که گاهی اوقات در عرصه های خرد و موضعی دارند ولی 
در مسایل کلان و راهبردی با یكدیگر همدل و همزبان هستند و نمی گذارند تا ریزگرده های 

آسمان سیاست ایران فضای رفاقت ورقابت را به طوفان دشمنی و کینه توزی تبدیل کند.
از ســویی جماعتی که در این میان سبب انشقاق جریان های اصیل انقلابی شده اند، 
افرادی هستند که سابقه طولانی در عرصه سیاست نداشته و عمره کمتر از یك دهه ای آنها 

به اندازه یك قرن به منافع کشور و نظام ضربه زده است.
تندروهای جریان پایداری در این چند وقتی که وارد بازی سیاســت کشور شده اند، 
توانستنند به دلیل بستر سازی که توسط احمدی ن ژاد برای آنها شكل گرفت میان لایه های 
مختلف حاکمیت نفوذ کنند و به برخی اهداف اصلی خود برسند ولی در این چند سال 
اخیر، با مقاومتی که مردم در برابر آنها داشتند، از دور قدرت کنار زده شدند و امروز به نظر 
می رســد که برای انتخابات ریاست جمهوری ۹۶ دندان تیز کرده اند ولی نظاره گر دوران 

هستند تا با تحلیل اوضاع، مستقیم وارد رقابت شوند.
سکوتی خاص 

نكته قابل تامل این روزهای جریان پایداری سكوتی است که هم بدنه این جبهه و هم 
سران آن اتخاذ کرده اند! اتفاقی که بدون شك مربوط به انتخابات سال ۹۶ است؛چرا که این 
جریان در میان احزاب سیاسی ایران اظهارنظرهای فراوانی داشتند و بر سر هر موضوع به اظهار 
نظر می پرداختند ولی این روزها در مورد مسائل کلان کشور هم که برخی تفكرهای سیاسی 

همسو با پایداری ها آن را بر خلاف منافع خود معرفی می کنند نیز روزه سكوت می گیرند!
سه استرات ژی خاص جریان پایداری 

این ســكوت خاص را می توان برگرفته از ســه استرات ژی خاص جریان پایداری برای 
انتخابات پیش رو دانست. در وهله اول آنها برای اینكه از فرمول فراموشی استفاده کرده و 
به گونه ای رفتار کنند که مردم اقدامات و اظهارات آنها را در چند سال گذشته فراموش 
کنند، در موضع سكوت خود را قرارداده اند تا به گونه ای گذشته خود را پاک کنند. ولی این 
استراتژی از اساس شكست خورده است. چرا که رسانه ها در این برهه از زمان هر روز نمونه  

ای از اقدامات آنها را برای مردم بازگو می کنند تا پایداری چی ها موفق نشوند.
فرضیه بعدی ســكوت پایداری ها در این برهه برای جلوگیری از دلخور کردن سایر 
اصولگرایان است. بدون شك بیشتر جریان اصولگرای ایران سیاست های یاران مصباح یزدی 
را قبول ندارند و این تضاد دیدگاه بارها عاملی برای درگیری های لفظی و جریانی میان آنها 
شده است. با همین نظر پایداری ها تلاش می کنند زبان در کام بگیرند تا در آیند ه  که به 

انتخابات منتهی می شود، این اندك یار خود را نیز از دست ندهند.
تلاش برای مخفی کردن راهبرد

سیاســت بعدی که می توان در مورد ســكوت پایداری ها فرض کرد، به حفظ اطلاعات 
برمی گردد. به نظر می رسد اتاق فكری در درون این جریان دستور سكوت را صادر کرده  است تا 
ناگاه استراتژی ها و سیاست های این جماعت را برای انتخابات و آینده سیاسی آنها فاش نكنند. این 
سكوت بر هر مبنایی که باشد، بدون ارتباط با انتخابات سال ۹۶ نیست و باید منتظر ماند و دید 
که این جریان در ادامه مسیر چه راهبردی برای رسیدن به موفقیت در کارزار ۹۶ در ذهن دارند.

آیا جامعه مدرسین از احمدی نژاد در انتخابات 96 حمایت می کند؟

 آیت الله غروی: از یک سوراخ دوبار گزیده 
نمی شویم 

عضو جامعه مدرســین حــوزه علمیه قم 
گفت: بــا توجه به عقبه احمــدی نژاد بعید 
مــی دانم حتی عقلای قــوم هم نظر مثبتی 
درباره این فرد داشته باشند و اگر اصولگرایان 
بخواهند از ایشــان حمایت کننــد ، آینده 

سیاسی خودشان را زیر سوال برده اند.
آیــت الله محمــد غروی در گفــت و گو با 
»انتخاب«، در پاسخ به سوالی در مورد اظهارات 
متناقض آیت الله موحدی کرمانی و مصباحی 
مقدم و احتمال انشقاق در جامعه روحانیت مبارز 
گفت: نمی توان اســمش را گذاشت »انشقاق«، 
بلكه می توان گفت اختلاف نظری هست که در بین همه گروهها و اردوگاههای سیاسی 
وجود دارد ، حال یكی کم و یكی زیاد، جامعه روحانیت مبارز هم از این موضوع مستثنا 
نیست.وی در پاسخ به این پرسش »خوشبین به ائتلاف در این اردوگاه هستید؟« با خنده 

گفت: خودتان ببینید که چه می شود .
غروی با بیان اینكه »من خودم را عضو اصولگرا نمی دانم طبعا نمی دانم میخواهند 
چكار کنند«. گفت: این خوشبین بودن مهم نیست باید واقع بین بود. این عضو جامعه 
مدرسین قم در عین حال گفت: بعید است ائتلاف و اتحاد بین اصولگرایان و گروههای مثل 
جبهه پایداری ، ایثارگران و... صورت بگیرد.خبرنگار »انتخاب« در ادامه پرسید: برخی از 
اعضای جبهه پایداری دیداری با احمدی نژاد داشتند، اگر جبهه پایداری از جامعه مدرسین 
درخواست کمک کند، آیا جامعه مدرسین همراهی می کند؟ غروی پاسخ داد:  من نظر 
شخصی خودم را اعلام می کنم ، چنین کاری نمی کنیم. مومن واقعی از یک سوراخ دوبار 

گزیده نمی شود.
 عضو جامعه مدرسین اضافه کرد: سبک و طرز تفكر احمدی نژاد مشخص است. وی 
در دوره ای روی کار آمد که قیمت و فروش نفت در بهترین شرایط بود ولی دیدیم که چه 
بلایی سر اقتصاد و.... آورد.وی در ادامه افزود: با توجه به عقبه احمدی نژاد بعید می دانم 
حتی عقلای قوم هم نظر مثبتی درباره این فرد داشته باشند و اگر اصولگرایان بخواهند از 

ایشان حمایت کنند ، آینده سیاسی خودشان را زیر سوال بردند.
غروی در پایان گفت: در دوره گذشته نظر اکثر جامعه اصولگرایان و حتی عقلای قوم 
روی آقای جلیلی مثبت نبود، حتی مرحوم مهدوی کنی نیز نظر مثبتی روی جلیلی نداشت 
ولی نظر مثبت بر روی ولایتی و قالیباف بیشتر به چشم می اید البته نمی دانم این دوره 

می خواهند شرکت کنند یا خیر. 

خبر
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نامحــرمانه

رئیس اداره معادن سازمان صنعت معدن 
از ۱۰۰۰  بیش  گفت:  قم  استان  تجارت 
میلیارد تومان سرمایه  گذاری برای احیای 

دریاچه نمک نیاز است.
محمدنقی کاظم زاده ، در رابطه با احیای 
دریاچه نمک و ظرفیت های ارزشمند آن 
افزود: این دریاچه از جمله مطالبات استان 
و از پروژه های کلان در سطح کشور جهت 

سرمایه گذاری و راه اندازی است.
بنایی  زیر  های  فعالیت  مورد  در  وی 
گفت:  نمک  دریاچه  در  گذاری  سرمایه 
جاده  ایجاد  مرحله  در  حاضر  حال  در 
های دسترسی به سمت دریاچه و انجام 
و جذب  پروژه  احیای  در  بنایی  زیر  امور 

سرمایه گذار هستیم.  کاظم زاده با اشاره 
به فازبندی احیای دریاچه نمک و سرمایه 
گذاری آن، افزود: نمی توان برآورد دقیقی 
از میزان سرمایه گذاری داشت و شرکت 
های پیمانكاری در حال برآورد هزینه های 
اجرایی پروژه هستند. وی، این دریاچه را 
دارای پتانسیل های مختلف و مواد معدنی 
با ارزش توصیف کرد و افزود: این دریاچه 
سرشار از منیزیم، پتانسیم، سدیم، مشتقات 
کلر، ایكیوم و سایر مواد به دست آمده از 
شورآبها است که بسته به فاز سرمایه گذاری 

و نیاز بازار به آن توجه خواهد شد.
به گفته وی؛ یكی از مولفه های مهم در 
سرمایه گذاری نیاز بازار است که متناسب 

با این نیاز مواد معدنی استخراج می شوند.
کاظم زاده با بیان اینكه در سطح جهان 
نیز این مواد معدنی مطابق با نیازهای جهانی 
افزود: سرمایه گذار  استخراج می گردند، 
هم مطابق با چنین فرصت هایی در سطح 
بازار به سرمایه گذاری می پردازد تا به سود 

مناسب دست یابد.
جهت  اولیه  اعتبارات  مورد  در  وی 
توسعه زیرساخت ها گفت: در این خصوص 
اعتبارات دولتی جهت توسعه زیرساخت 
های لازم برای احیای دریاچه نمک در نظر 
گرفته شده است و در مرحله اول برای ایجاد 
تومان  میلیارد  مبلغ 2۰  دسترسی  جاده 
نیاز است که در حال جذب اعتبارات لازم 

هستیم.
مهم  های  طرح  از  یكی  زاده،  کاظم 
اقتصادی در این منطقه را راه اندازی شهرک 
نمک و تولید انواع املاح معدنی عنوان کرد 
و افزود: پیگیری این طرح در یكی از مناطق 
محروم قم همچون قمرود اجرایی می شود و 
می تواند نقش به سزایی در توسعه اقتصادی 

منطقه داشته باشد. 
وی ادامه داد: دریاچه نمک قم توجیه 
اقتصادی خوبی دارد از این رو برای سرمایه 
گذاران جذابیت های اقتصادی بالایی خواهد 
داشت و علاوه بر بخش املاح معدنی، جاذبه 
های گردشگری نیز از جمله ظرفیت های 

دریاچه نمک به شمار می رود.

رئیس اداره معادن سازمان صنعت معدن تجارت استان قم  مطرح کرد: 

احیای دریاچه نمک نیازمند سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی

جزئیات بیمه تکمیلی فرهنگیان 
مدیر اداره تعاون پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش درباره جزییات بیمه تكمیلی با توجه به اینكه 
این فرصت تا پایان شهریور است، گفت: قرارداد بیمه تكمیلی تا پایان شهریور است و بر اساس جلسات 
متعددی که با معاون  مدیریت توسعه و پشتیبانی داشتیم پیش بینی می کنیم بیمه به شكل صندوق اداره 
شود و جای هیچ نگرانی نیست و تعهدی کاهش نمی یابد.فرشید سیاری ادامه داد: حداقل افزایش حق 
بیمه فرهنگیان را خواهیم داشت و بیمه آنان در حد افزایش حقوق شان خواهد بود. در حالی که استعلام 
هایی را از دیگر دستگاه های اجرایی گرفتیم که نشان از حق بیمه بسیار بالایی دارد و شرکت های بیمه به 
دنبال سودآوری و ماندگاری پول در حساب هایشان هستند در حالی که این اقدامات در صندوق ما وجود 
ندارد.وی در واکنش به انتقادات فرهنگیان در خصوص عدم تعهد دندانپزشكی در بیمه تكمیلی گفت: به 
لحاظ اثری که بر حق بیمه فرهنگیان داشت این تعهد را در بیمه تكمیلی وارد نكردیم، در گذشته 2۰۰ 
هزار تومان بابت خدمات دنداپزشكی پرداخت می شد و این رقم سال ها ثابت بود، تعهد 2۰۰ هزار تومانی 
دندانپزشكی حتی یک دندان ساده را پوشش نمی داد اما ۱2 هزار تومان به حق بیمه فرهنگیان اضافه 
می شد.مدیر اداره تعاون پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: درمانگاه های فرهنگیان وجود دارد 
تخفیف 2۰ تا ۳۰ درصدی به فرهنگیان بابت دندانپزشكی می دهد. بیش از ۱2۰ درمانگاه وجود دارد که 
اکثرا خدمات تخفیف دار دندانپزشكی را  ارائه می دهند البته یكی از نقیصه های آن وجود آنها در شهرهای 

بزرگ است که یكی از طرح ها ما گسترش خدمات دندانپزشكی در مراکز درمانگاهی است.

کدام شهرها کاندیدای وقوع زلزله مهیب هستند؟
زلزله شناسان پیش بینی کردند تهران، استانبول و لس آنجلس کاندیدای زلزله مهیب آینده هستند. اگر 
به این پیش بینی ها چندان توجهی هم نكنیم، می دانیم حدود ۶  درصد تهران روی پهنه های گسلی هستند 
اما همچنان پایتخت در برابر بحران های بزرگ بی دفاع است.« شهر فردا« در ادامه آورده است: بررسی های 
زمین شناختی مشخص کرده است شهر تهران روی گسل های متعدد اصلی و فرعی بنا شده و پیرامون 
آن را گسل های مهمی مانند مشا و پارچین احاطه کرده که شواهد فعالیت این گسل ها، بر پایه مطالعات 
زمین شناسی و ثبت دستگاهی زمین لرزه  وجود دارد. اما به راستی چقدر نهضت ساخت وسازها با توجه به 
خطر جنبش و جابه جایی گسل ها و رخداد زمین لرزه صورت می گیرد؟ مطالعات مربوط به ثبت دستگاهی 
زمین لرزه ها بیانگر فعال بودن پهنه البرز مرکزی است، هرساله نیز زمین لرزه های متعددی با بزرگای کم تا 
متوسط در محدوده تهران ثبت می شود که به اعتقاد کارشناسان زلزله شناسی و راه و ساختمان می توان 

آنها را به گسل های فعال محدوده که با زمین لرزه های مخرب در طول تاریخ همراه بوده اند، ارتباط داد.

آمار اهدای خون در ایران چقدر است؟ 
 ســخنگوی سازمان انتقال خون با اشاره به آمار اهدای خون در کشور، اظهار داشت: سالانه به طور 
متوسط 2 میلیون اهدای خون در کشور انجام می گیرد و طی سال ۹۴ حدود 2.۵ میلیون نفر جهت 
اهدای خون به پایگاه های مربوطه مراجعه کردند و از این تعداد 2 میلیون و ۱۰۰ هزار نفر موفق به اهدای 
خون شدند .بشیر حاجی بیگی با اشاره به اینكه ۴۰۰ هزار نفری که طی این سال برای اهدای خون مراجعه 
کرده ولی موفق به انجام این عمل نشــدند معافیت دائم، موقت یا منع پزشكی داشتند،  گفت: به طور 
متوسط در ایران 2.۶ درصد جمعیت مردم خون اهدا می کنند.سخنگوی سازمان انتقال خون اضافه کرد: 
در ۵ ماهه امسال ۹۱۵ هزار و ۹۰۸ واحد خون اهدا شده که بیشترین آن مربوط به استان های تهران، 
فارس و مازندران بوده است.حاجی بیگی با بیان اینكه میزان رشد اهدای خون در ۵ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳.۶۵ درصد بوده است، گفت: بیشترین میزان درصد رشد طی این مدت مربوط به 

استان های قم، سمنان و البرز بود.

تهران روزانه یک میلیمتر نشست می کند
 عضو کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به حوادث و نشست های 
اخیر زمین در برخی نقاط پایتخت گفت : اراضی تهران روزانه یک میلیمتر نشست می کند.اقبال شاکری 
روز سه شنبه در دویست و نود یكمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به نشست اخیر 
زمین در بزرگراه آزادگان افزود: کاهش سطح آب های زیرزمینی پایتخت موجب شده که روزانه شاهد 
نشست یک میلیمتری خاک در تهران باشیم.وی تاکید کرد: سازمان های آب و فاضلاب ، برق، گاز و 
مترو تهران باید به مسایل ناشی از نشست زمین در اجرای پروژه ها توجه کنند.شاکری با تاکید بر کاهش 
چشمگیر سطح آب های زیرزمینی پایتخت از هیات رئیسه شورای شهر خواست که مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای تهران را برای ارائه گزارش در خصوص اقدامات این شرکت برای حل این معضل به شورا دعوت 
کند.وی خاطر نشان کرد: با وضعیت موجود، هر نوع حفاری موجب ریزش در تهران می شود.در هفته های 

اخیر ریزش زمین در آزادگان، خیابان مولوی، خیابان پیامبر اعظم گزارش شده است.

52 درصد مردم عضو شبکه های اجتماعی هستند
محمدصادق افراسیابی - دبیر کل همایش ملی سواد رسانه ای و مسئولیت اجتماعی با بیان آماری درباره 
بررسی نظر مردم درباره شبكه های اجتماعی گفت: بر اساس آخرین نظرسنجی انجام شده توسط مرکز 
افكارسنجی دانشجویان ایران، میزان عضویت شهروندان در شبكه های اجتماعی به این نحو بوده است که 
۵2 درصد مردم عضو شبكه های اجتماعی هستند و این نشان می دهد بیش از نیمی از مردم کشور از این 
شبكه ها استفاده می کنند و قدرت شبكه های اجتماعی روز به روز در زندگی روزمره افزایش دارد.وی افزود: 
در چنین شرایطی افزایش سواد رسانه ای مردم، مسؤولان و تولیدکنندگان محتوای دیجیتال تنها راهكار 
منطقی برای استفاده از فرصت های فضای مجازی و مصونیت از تهدیدهای این فضا است و به همین دلیل 
همایش ملی سواد رسانه ای و مسؤولیت اجتماعی طراحی شد تا سواد رسانه ای را به عنوان یک مسؤولیت 

اجتماعی عمومی معرفی کنیم.

رویانیان به فوتبال بازگشت
محمد رویانیان در خصوص حضورش در هیئت مدیره باشگاه سیاه جامگان مشهد گفت: چند وقت 
پیش مذاکراتی را با مسئولان باشگاه سیاه جامگان داشتم و قرار شد همكاری بین ما صورت بگیرد. از شما 

می شنوم که باشگاه سیاه جامگان رسماً از حضور من در هیئت مدیره باشگاه خبر داده است.
وی در پاســخ به این سؤال که با چه اهداف و برنامه ای با باشگاه سیاه جامگان همكاری خواهد 
کرد، اظهار داشت: قرار نیست در این باشگاه کار اجرایی کرده یا خود را درگیر این مسائل کنم. من 
اصلًا با تیم فوتبال این باشــگاه کاری ندارم، بلكه برای توسعه کارهای اقتصادی سیاه جامگان قرار 
است برنامه ریزی کنیم.عضو جدید هیئت مدیره باشگاه سیاه جامگان در واکنش به این مسئله که 
آیا انگیزه خاصی برای این نوع فعالیت در باشــگاه مشهدی دارد، خاطرنشان کرد: امیدوارم شرایط 
برای اجرای برنامه های اقتصادی مهیا باشــد. من فقط برای مردم خوب مشهد و امام رضا )ع( این 

مسئولیت را به عهده گرفته ام.

خط فقر در کشور چقدر است؟
در حالی که خط فقر در کشور بیش از 2 میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است، به نظر می رسد کارگران با 
افزایش حقوق حداقلی سال ۹۵ تنها می توانند بخش کوچكی از هزینه های زندگی خود را پوشش دهند.

هادی ابوی، دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: آمارهای دولتی از وضعیت 
مخارج خانوار معمولا 2.۳ تا 2.۵ میلیون تومان برای هر خانوار در ماه اعلام می شود که اگر همین آمار را 
نیز بپذیریم، شكاف عمیقی با دریافتی ۸۱2 هزارتومانی تا یک میلیون و ۳۰۰هزار تومانی کارگران خواهد 
داشت.ابوی ادامه داد: در سال جاری نیز برخی اقلام پُرمصرف خانوارهای کارگری افزایش قیمت داشته و 
فاصله معیشت و درآمد کارگران هر روز بیشتر می شود. معمولا نرخ های تورم اعلامی بانک مرکزی و مرکز 

آمار با واقعیت های زندگی کارگران تفاوت دارد.

ادغام  قبوض موبایل با تلفن ثابت 
 مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: یكپارچگی تمامی سرویس های موبایل و ثابت و ادغام همراه 
اول با مخابرات ایران در سال ۹۷ انجام می شود و سپس برای تمامی خدمات تنها یک قبض صادر خواهد 

شد. 
رسول سرائیان در مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت مخابرات ایران برنامه ۵ ساله این 
شرکت را تشریح کرد و گفت: این برنامه از اردیبهشت ۹۵ تا اردیبهشت ۱۴۰۰ اجرا می شود. مدیرعامل 
شرکت مخابرات ایران توضیح داد: در سال ۹۵ یكپارچه سازی آغاز می شود. در سال ۹۶ یكپارچه سازی 
خاتمه می یابد. در سال های ۹۶ تا ۹۸ بخش همراه و ثابت ادغام می شوند و از سال ۹۸ تا ۱۴۰۰ شرکت 

پیشرو دیجیتال با برند واحد و هیات مدیره واحد تشكیل خواهد شد

زمان واریز یارانه نقدی اعلام شد 
سازمان هدفمند سازی یارانه ها اعلام کرد: شصت و هفتمین مرحله از پرداخت یارانه نقدی ساعت 
2۴ پنجشنبه 2۵ شهریورماه امسال واریز می شود.براساس اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها مبلغ یارانه 
این مرحله نیز همانند ماه های گذشته برای هر مشمول ۴۵۵هزار ریال است که به حساب سرپرستان 
خانوار واریز و قابل برداشت می شود.براساس آخرین آمار اعلام شده، بیش از ۷۴ میلیون ایرانی یارانه نقدی 
دریافت می کنند.یارانه نقدی در چارچوب قانون هدفمندی یارانه ها از آذرماه ۱۳۸۹ به مردم پرداخت 

می شود. 

تاکنون چندهزار نفر در سوریه کشته شدند ؟
 گروه »دیدبان حقوق بشر در سوریه« با اعلام آمار جدیدی از تلفات جنگ سوریه، ادعا کرد تا کنون بیش 
از ۳۰۰هزار نفر در جریان ۵ سال جنگ خانمان سوز در این کشور، کشته شده اند.به گزارش فارس ،این نهاد 
حقوق بشری طی بیانیه ای که در اولین روز از آتش بس در سوریه منتشر کرد، اظهار داشت ۸۶هزار نفر از 
۳۰۱۷۸۱ کشته، غیرنظامی هستند.به نوشته خبرگزاری فرانسه، آمار جدید دیدبان سوریه افزایش ۹هزار نفری 

را نسبت به اطلاعات قبلی که در ماه آگوست )مرداد( منتشر کرده بودند، شاهد بوده است.

اخبــار
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

میانگین تولید روزانه پسماند در قم 
710تن است

ناوگان  فعالیت  از  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
جمع آوری پسماندهای خشك در طول ایام هفته در سطح هفت منطقه قم 

خبر داد.
سیدعبدالله میرابراهیمی با بیان اینكه میانگین تولید روزانه پسماند در پنج 
ماه ابتدای امسال ۷۱۰ تن بوده که شبانه جمع آوری می شود، اظهار کرد: این 
آمار در سال گذشته ۵۵۰ تا ۵۷۰ تن بوده، بنابراین باید عزمی جدی صورت 

گیرد تا میزان تولید زباله را کاهش دهیم. 
وی خاطرنشان کرد: هزینه رفت و روب و جمع آوری پسماند با توجه به 
تورم و افزایش حقوق و دستمزد و افزایش حجم زباله افزایش پیدا می کند. 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینكه از نظر اقتصادی 
هزینه پسماند بالا بوده و از نظر زیست محیطی نیز مخاطراتی را به همراه دارد، 
گفت: در واقع منابع طبیعی و محیط زیستی امانت است، بنابراین ضرورت دارد 

شهروندان در این بخش همراهی و همكاری بیشتری داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: کاهش و اجتناب از تولید زباله یكی از سیاست های 
کلان در سطح شهر و در واقع کشور است که پیرو آیین نامه مدیریت پسماند 

دستورالعمل های ویژه به شهرداری ها ابلاغ شده است.
میرابراهیمی عنوان کرد: در بخش کاهش تولید زباله شهروندان موظف 
هستند، از نظر کاهش حجم، مخاطرات زیست محیطی شیر آبه ها، حذف 

زباله های خطرناك در شهر و منازل مشارکت موثری داشته باشند.
وی با بیان اینكه از طرفی دیگر دستگاه های اجرایی موظف هستند به 
صورت مؤثرتر به شهروندان آموزش داده و اطلاع رسانی در زمینه جمع آوری 
پسماندهای خشك داشته باشند، گفت: در این زمینه فعالیت های سازمان 

شروع شده و سعی شده کار به صورت موثرتر انجام شود.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر در هفت منطقه به طور کامل فعالیت تفكیك پسماند از مبدا از سوی 
ناوگان جمع آوری زباله خشك در طول ایام هفته در سطح شهر، درب منازل، 
واحدهای مسكونی و تجاری انجام می شود و غرفه های پسماند در سطح شهر 

از ۹ غرفه در سال گذشته به بیش از 2۰ غرفه افزایش داشته است.

شهردار منطقه چهار قم خبر داد:

 بهره برداری از بلوار فردوسی تا پایان امسال
 شهردار منطقه چهار قم گفت:  سعی داریم باقیمانده تملک و اجرای پروژه 

بلوار فردوسی تا پایان امسال انجام شود و به بهره برداری برسد. 
مجید متین فر با اشاره به اجرای پروژه خیابان دانیال تا جمهوری اظهار 
کرد: طول این پروژه ۸۵۰ متر است، آزادسازی، جدول گذاری و آسفالت اکثر 
مسیر انجام شده و ۳۰۰ متر در قالب ۱۳ تا ۱۴ منزل و یک مدرسه در زمینه 

تملک باقیمانده است.
وی خاطرنشان کرد: سعی می شود تا پایان سال بحث تملک و اجرای این 
پروژه به پایان برسد، این پروژه رینگ اصلی است که به صورت رینگ یا خیابان 
دایره ای شكل شوارع سطح شهر را از مناطق یک،  چهار، دو و ۶ به یكدیگر 

متصل می کند تا ترافیک به داخل هسته مرکزی شهر وارد نشود.
شهردار منطقه چهار قم با اشاره به هزینه تملک و اجرای این پروژه گفت:  
در بودجه امسال ۳۰ میلیارد ریال هزینه تملک بلوار فردوسی و 2۰ میلیارد 

ریال نیز برای اجرا در نظر گرفته شده است.
وی خاطرنشان کرد:  فاز بعدی این پروژه برای سال آینده در برنامه قرار می گیرد 
که از بلوار جمهوری ادامه پیدا می کند و به بلوار پیامبراعظم)ص( می رسد. متین فر 
بلوارهای زائر، جمهوری، مرجعیت و شهید کریمی را از پروژه های در حال احداث 
در سطح منطقه چهار ذکر کرد و افزود: امسال ۸2۰ میلیارد ریال ردیف بودجه برای 
پروژه های عمرانی منطقه چهار در قالب ۱2۰ پروژه پیش بینی شده است. وی عنوان 
کرد:  ۳۵۰ میلیارد ریال بودجه برای تملک و 2۵۰ میلیارد ریال برای زیرسازی و 

آسفالت شوارع در کل منطقه در نظر گرفته شده است.

سرپرست مرکز فاوا شهرداری قم خبر داد:

تولید نرم افزار سامانه بازرسی تاکسیرانی 
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات و تحول اداری شهرداری قم از 

تولید نرم افزار اندرویدی سامانه بازرسی تاکسیرانی خبر داد. 
علی ملک لی با اشاره به نرم افزار اندرویدی سامانه بازرسی تاکسیرانی)سبت( 
اظهار کرد: این نرم افزار از سوی مرکز فناوری اطلاعات برای حوزه تاکسیرانی 

طراحی شده که دارای امكاناتی برای بازرسان تاکسیرانی است.
وی خاطرنشان کرد: بازرسان با استفاده از این نرم افزار می توانند به صورت آنلاین 
به سرور متصل شوند و اطلاعاتی مانند مشخصات رانندگان، خودرو و پروانه کار 

آن ها را دریافت کنند. 
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
با اشاره به دسترسی به اطلاعات رانندگان تاکسی گفت: بازرسان به وسیله این 
نرم افزار می توانند تخلفات پیشین راننده را مشاهده کنند، همچین بررسی پایان 
تاریخ پروانه، آخرین مرخصی راننده و ثبت تخلف از دیگر امكانات این نرم افزار است. 
وی خاطرنشان کرد: نسخه اول نرم افزار برای بازرسان تهیه شده و نسخه دیگر برای 
شهروندان در حال آماده سازی است که به شهروندان این امكان را می دهد که 
مشخصات رانندگان سوءاستفاده کننده از تاکسی را دریافت کنند و در صورتی که 
از راننده شكایتی دارند، از طریق تلفن همراه خود ثبت کنند. ملک لی با بیان اینكه 
مدت چهار ماه برای تولید نرم افزار سامانه بازرسی تاکسیرانی)سبت( زمان صرف 
شده است، گفت: اکنون نسخه بازرسی نرم افزار تحویل سازمان تاکسیرانی شده تا 

پس از استفاده بازرسان اصلاحات مورد نیاز روی آن انجام شود.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم   عنوان کرد:

اجرای خط کشی عابر پیاده در آستانه 
سال تحصیلی جدید 

 مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم از خط  کشی  عابر 
پیاده مقابل مدارس سطح شهر تا پایان شهریور امسال خبر داد.

حسین شعبان زاده اظهار کرد: اکنون خط کشی عابر پیاده مقابل مدارس 
در منطقه هفت تكمیل شده، مناطق دو و پنج در حال اجرا است و به زودی 

خط کشی در تمام مناطق شهرداری قم به انجام می رسد.
وی خاطرنشان کرد:  تا پایان شهریور امسال خط کشی عابر پیاده مقابل 

مدارس به پایان می رسد و سپس خط کشی طولی آغاز می شود. 
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم با اشاره خط کشی 
تقاطع ها گفت: رنگ های دو جزئی ویژه تقاطع ها خریداری شده و به مناطق 
اعلام شده خطوط دو جزئی در معابر را شست وشو کنند، نیازی به خط کشی 
مجدد به دلیل ماندگاری فراوان این رنگ ها نیست. وی خاطرنشان کرد: برخی 
از معابری که روکش آسفالت یا آسفالت مجدد شده، برای خط کشی در دستور 

کار است، به تدریج تا پایان امسال خط کشی کل معابر انجام می شود.
شعبان زاده عنوان کرد: خط کشی عابر پیاده مدارس رنگ تك جزئی نانو 

است که جرم پذیری کمی دارد، بنابراین برای خط کشی معابر مناسب است.

مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
نظام روز سه شنبه در دیدار مدال آوران 
و قهرمانان دانشجوی دانشگاه آزاد اسلامی 
در المپیک 2۰۱۶ ریو، خاطرنشان کرد: 
ورزشكاران ما قهرمانانی پهلوان بودند که 
با اخلاق و منش ورزشكاری خود به دنیا 
نشان دادند که بی دلیل نیست مردم ایران 

تاریخی ترین تمدن بشریت را دارند.
اکبر هاشمی رفسنجانی  الله  آیت 
 ۵ اینكه  از  رضایت  ابراز  با  همچنین 
مدال از مدال های المپیک متعلق به 
دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی است، 
ناداوری ها و حق کشی های دوره های 

اخیر را از نوادر اتفاقات المپیک دانست.
وی با بیان آیاتی از قرآن کریم که 
اندیشمندان و علما را به عنوان طبقه ای 

از طبقات اجتماعی مورد تكریم و احترام می داند، گفت: این 
ویژگی، وقتی با ورزش همراه شود، برجسته تر می شود و 

شما باید قدر این لطف خداوند را بدانید.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر اهمیت 
ورزش برای سلامت جسمی و اخلاقی جامعه، گفت: ورزش، 
نیاز واقعی جامعه است و هر چه ورزش عمومی تر، جامعه 

سالمتر، با نشاط تر و با اخلاق تر می شود.
هاشمی رفسنجانی با بیان اینكه »ورزشكاران با اخلاق 
الگوی جامعه هستند«، افزود: ورزش همزاد با جوانمردی 
براساس  ورزشكار  و  است  اخلاق  با  همزاد  جوانمردی  و 

شخصیت ذاتی خویش نمی تواند ظالم باشد.
وی با یادآوری برخی از خاطرات ورزشی زندگی خود، به 
برنامه دوران ریاست جمهوری خود برای توسعه و فراگیری 
ورزش بانوان اشاره کرد و گفت: با توجه به موانع طبیعی 
و غیرطبیعی که می دانستم وجود دارد به فرزندم فائزه 
مسئولیت دادم تا به این مسأله بپردازد که پس از سالها هنوز 

دارد کارش را برای ورزش زنان ادامه می دهد.
مسئولان دانشگاه آزاد ازکیمیا علیزاده نیزتجلیل 

کنند
هاشمی رفسنجانی با بیان این جمله که جای خانم 

علیزاده در میان ما خالی است، گفت: او کاری تاریخی کرده 
است که البته قبل از او نیز دختران ایرانی در پارالمپیک نشان 
داده بودند که زنان ایران از افتخارات مردم و کشور هستند و 
امیدوارم مسؤولان دانشگاه آزاد اسلامی تجلیل جداگانه ای 
از خانم کیمیا علیزاده بجای آورند.رئیس مجمع تشخیص 
ورزشی  های  برنامه  از  رضایت  اظهار  با  نظام  مصلحت 
دانشگاه آزاد اسلامی، گفت: اوج این رضایت زمانی است که 
می بینیم دانشجویان قهرمان ما نیز در کنار همه مسایل 
ورزشی و ناداوری ها و اردوها، دغدغه تحصیل دارند.وی با 
یادآوری بعضی از طرح هایی که در دوران ریاست مجلس 
شورای اسلامی و بعدها ریاست جمهوری برای تسهیل 
ورود رزمندگان، ایثارگران و خانواده های معزز آنان و بعدها 
نخبگان به دانشگاه و مقاطع عالی تحصیلی انجام داده است، 
در توضیح سرگذشت مصوبات مجلس و بعدها آیین نامه 
اجرایی دولت، گفت: کار ورزشكاران مدال آور ایران هم آن 
قدر ارزشمند است که برای تحصیل آنها باید اقداماتی شود 
تا الگوی کاملی برای جوانان ایرانی و باعث تشویق و ترغیب 
آنها برای روی آوران به ورزش در کنار پرداختن به تحصیلات 
عالیه و دانشگاهی شود.رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، با یادآوری آیه »إنَِّ اللَّهَ اصْطَفاهُ عَلَیْكُمْ وَ زادَهُ بَسْطَةً 
فِی الْعِلْمِ وَ الْجِسْمِ وَ اللَّهُ یُؤْتی  مُلْكَهُ مَنْ یَشاءُ وَ اللَّهُ واسِعٌ 

عَلیمٌ ، سوره بقره آیه 2۴۷« به تفسیر و 
تشریح این آیه پرداخت و گفت: بخش 
برای ورزشكاران  آیه، کاملًا  این  آخر 
دانشجو صدق می کند که باید گفت 
انتخاب شما از بین جوانان ایرانی که 
هم علم می آموزید و هم ورزش می 
کنید، کار خدا و به خاطر ویژگی های 
شماست.هاشمی  جسمی  و  علمی 
رفسنجانی با تاکید بر جایگاه علم و 
دانش در کارگاه آفرینش، به محتوای 
آیات سوره علق و همچنین سؤال و 
جواب ملائک از خداوند درباره خلقت 
انسان، گفت: انسان با علم و دانش تمام 
آنچه را که در زمین و آسمان است، 
به تسخیر خویش در می آورد و این 
یكی از برجستگی های خدادادی به 

انسان است.
شیطنت ها و موانع حضور حجاج ایرانی  برای سال 

آینده اصلاح شود 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در این دیدار 
همچنین با ابراز تاسف از اینكه ایرانیان امسال در حج نبودند 
گفت: امیدواریم اقدامات شیطنت آمیزی که مانع حضور 
حجاج ایرانی در مراسم حج شد، برای سال آینده اصلاح شود.

در آغاز این دیدار نیز دکتر محمد دادکان، معاون ورزشی 
دانشگاه آزاد اسلامی، گزارشی از برنامه ها و فعالیت های 
ورزشی و چگونگی تقویت ورزش قهرمانی در این دانشگاه 
ارائه کرد و سپس دکتر میرزاده، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، 
از برنامه های این دانشگاه برای گسترش فضای ورزشی گفت 
و افزود: سرمایه گذاری در امر ورزش برای جامعه به طور اعم 
و برای دانشگاه آزاد اسلامی به طور اخص، مفید است.رئیس 
هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینكه ورزشگاه 
آزادی دیگر آن زیبایی و گنجایش را برای مسابقات بزرگ 
ندارد، از طرح دانشگاه آزاد اسلامی برای ایجاد استادیومی 
بزرگ در تهران خبر داد و گفت: در سال های گذشته زمینی 
اطراف حرم امام برای این کار در نظر گرفته شد که البته با 

موانعی برخوردیم که امیدواریم برطرف شود.

آیت الله هاشمی در دیدار مدال آوران دانشگاه آزاد در المپیک 2016 ؛

ناداوری ها و حق کشی های دوره اخیر از اتفاقات نادر المپیک بود

معاون شهرســازی و امور زیربنایی 
شهرداری قم آخرین وضعیت پروژه های 
شهر قم را که تا پایان سال به بهره برداری 

می رسد، تشریح کرد. 
علیرضــا قاری قرآن ، با اشــاره به 
پیشــرفت جلوتر از جدول زمان بندی 
درباره پروژه تقاطع غیرهمســطح امام 
علی)ع( اظهار داشت: این پروژه بالغ بر 
۷۸ درصد پیشرفت فیزیكی داشته که 
عرشه پل نصفه کامل شده و یک سوم 
دهانه پل دوم هم در حال آرماتوربندی 
و تكمیل است.وی بابیان اینكه پیمانكار 
متعهد شده تا یک ماه آینده این پروژه 

را تحویل دهد، خاطرنشان کرد: در کنار پیشرفت عرشه، 
رمپ و لوپ های در طرف شرق و داخل شهر باقی مانده 
اســت که پیش بینی می کنیم تا پایان آبــان ماه پروژه 

به صورت کامل افتتاح شود.
معاون شهرسازی و امور زیربنائی شهرداری قم تصریح 
کرد: بعد از تغییر مدیریت در امور پیمانكاری پروژه، تقاطع 
غیر همسطح ۱۵ خرداد پس از کنش و واکنش های بسیار 

هم اکنون بالغ بر ۷۴ درصد پیشرفت فیزیكی دارد.
وی با تأکید براینكه مشكلات این پروژه به حدی زیاد 
بوده که پیمانكار را با مشكلاتی روبه رو کرده است، ادامه داد: 
این پروژه کلكسیونی از معارضین داشت که خوشبختانه 
تمام مشكلات تأسیساتی فاضلاب، آب، گاز و مخابراتی و 
توافق با مالكین املاک در مسیر آن به اتمام رسیده و پروژه 

کامل در اختیار پیمانكار است.
قاری قرآن به تعهد پیمانكار برای افتتاح این پروژه در 
آذرماه اشاره کرد و گفت: یكی از دهانه های پل کامل شده و 
دهنه بعدی به علت درگیری با فاضلاب در حد فندانسیون 
اســت که انشاءالله تا یک  ماه آینده تكمیل می شود و ما 
هفتگی این پروژه را کنتــرل می کنیم تا بتوان هم زمان 
با افتتاح تقاطع امام علی)ع( شاهد افتتاح این پروژه هم 

باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: پیمانكار این پروژه باید تلاش 
مضاعفی داشته باشد، آن ها روزشمار را نصب  کرده اند ولی 
هنوز فعال نكرده اند که مجموعه شهری در حال فشار است 

تا روزشمار پروژه فعال شود. 
  پیشرفت 50درصدی پروژه  تقاطع شهیدان 

محمود نژاد

معاون شهرسازی و امور زیربنائی شهرداری قم عنوان 
کرد: پروژه تقاطع شهیدان محمود نژاد نسبت به برنامه 
زمان بندی وضعیت و پیشرفت مناسبی دارد ولی اخیراً در 
یكی از محورهای خیابان جمهوری درگیر فاضلاب شده 
که در حال جابجایی آن هستند و پیمانكار تعهد داده تا 

یک ماه آینده این پروژه رفع معارض شود.
وی در مورد پیشرفت فیزیكی این پروژه گفت: یک سوم 
پل ها بتن ریزی شــده و یک ســوم در حال غالب بندی و 
باقی مانده منتظر حفاری وسط میدان است و در سمت 
غرب و شمال غربی پروژه به سمت زیرگذر بسیج در حال 

اجرای شمع ها هستیم.
قاری قرآن به اضافه شدن اتصال زیرگذر این پروژه به 
زیرگذر بسیج اشاره کرد و گفت: ما این قسمت را پیش بینی 
کرده بودیم ولی ابلاغ نكرده بودیم و فقط پیمانكار قرارداد 
یک ســاله برای زیرگذر، میدان و روگذر را داشت که به با 
توجه به اضافه شدن این قسمت و پیشرفت های پروژه برای 

اضافه شدن قسمت دیگر مشكلی وجود ندارد.
وی ادامه داد: پیمانكار به صورت شــبانه روزی و ســه 
شــیفت در این پروژه فعال است و این پروژه هم اکنون با 
کمتر از چهار ماه فعالیت حدود ۵۰ درصد پیشرفت داشته 

است.
تکمیل رمپ و لوپ پل 9 دی تا 3 ماه آینده

معاون شهرسازی و امور زیربنائی شهرداری قم عنوان 
کرد: در هفته گذشــته با پیمانكار پــل ۹ دی به توافق 
رسیدیم که رمپ و لوپ های این پل را تكمیل کند که 

متأسفانه برای این پروژه مشكل قراردادی وجود دارد.
وی ادامه داد: یكی از لوپ ها بتن ریزی کامل شــده و 
رمپ باقی مانده که اگر مشكل خاصی پیش نیاید تا سه ماه 

آینده رمپ و لوپ باقیمانده زیر ترافیک 
قرار می گیرد.

افتتاح فاز 2 بلوار مرجعیت تا دو 
ماه آینده

قاری قرآن به وعده های داده شده 
درباره افتتاح فاز 2 بلوار مرجعیت اشاره 
کرد و گفت: شهرداری قول داده بود اگر 
آزادسازی در مسیر اتفاق بیفتد این بلوار 
را تا شهریورماه تحویل دهد ولی به علت 
اینكه این مسیر خارج از محدوده است، 
تازه چند روزی اســت که مقداری از 
مسیر در اختیار کارگاه قرارگرفته است.

وی بابیان اینكه ایــن پروژه اواخر 
مهرماه یا نهایتاً اوایل آبان ماه مورد بهره برداری قرار خواهد 
گرفت، عنوان کرد: به صورت شــبانه روزی در این پروژه 
مشغول هستیم و با تعاملی که با اداره برق استان شده این 

بلوار همراه با برق به بهره برداری خواهد بود.
پخش 200 هزار تن آسفالت در قم

معاون شهرسازی و امورزیربنائی شهرداری قم به نهضت 
آسفالت در قم اشاره کرد و افزود: در سال ۹۵ بالغ بر 2۰۰ هزار 
تن آسفالت برای قم پیش بینی کرده ایم که در نیمه اول سال 
تاکنون حدود ۱۳۰ هزار تن و حتی بالاتر از پیش بینی ها در 

معابر و مناطق محروم را مورد آسفالت قرار داده ایم.
وی ادامه داد: مشــكل اصلی در قیر است که در این 
زمینه تعامل خوبی انجام شده و تخصیصی هم برای آن 
صادرشده است ولی با همه این تفاسیر شهرداری روزانه 
بین ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ تن آسفالت پخش کرده است که این 

مقدار نسبت به سال گذشته حداقل دو برابر بوده است.
خط B مترو بلافاصله بعــد از پایان حفاری ها 

احداث می شود
سرپرست ســازمان قطار شهری قم به نزدیک شدن 
پایان حفاری ها در خط A متروی قم اشاره کرد و اظهار 
داشت: این خط قرار است از قلعه کامكار تا مسجد مقدس 
جمكران به طول ۱۴.۵ کیلومتر با ۱۴ ایستگاه احداث شود 
که در حال حاضر حفاری مكانیزه آن بیش از ۸کیلومتر و 

نیم انجام شده است.
وی بابیان اینكه خط B بلافاصله بعد از پایان حفاری ها 
در خــط A در قم آغاز خواهد شــد، تصریح کرد: طبق 
برنامه ریزی ها این خط از سمت پردیسان بلافاصله بعد از 

پایان خط اول آغاز خواهد شد.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم :

تقاطع 15 خرداد تا پایان آبان ماه  افتتاح  می شود
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